
وهای   چه کسانی برنده مزایده خودر
خارجی شدند؟

۷۶ دســتگاه خودروی خارجی به دور دوم مزایده فروش اموال تملیکی 
رفتند که از این تعداد ۷۴ دســتگاه خودرو به ارزش ۴۲۸ میلیارد تومان 
به همراه مالیات بر ارزش افزوده به فروش رســید که اسامی آن ها اکنون 
در پایگاه اطلاع رســانی جمع آوری و فروش اموال تملیکی قابل مشاهده 
است. سرانجام خودروهای خارجی دپو شده در گمرک به مزایده رسید و 
در این راستا ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی ۱۰۴۰ دستگاه 
را به مزایده گذاشت. در دور نخســت مزایده ۷۶ دستگاه به فروش نرفت و 

باعث شد دور دوم مزایده نیز برگزار شود.
در دور دوم تعــداد ۷۶ خودرو عرضه شــد که از این تعداد ۷۴ دســتگاه 
خودرو به ارزش ۴۲۸ میلیارد تومان به همــراه مالیات بر ارزش افزوده به 
فروش رســید. بیش از ۲.۵ میلیون نفر در ایام برگزاری مزایده فوق العاده 
خودروهای خارجی شــماره ۵۶۵ به ســامانه تدارکات الکترونیک دولت 
)ســتاد( مراجعه کردند و ۲۳ هزار نفر برای شرکت در مزایده خودروهای 
خارجی نیز امضای الکترونیک)توکن( گرفتند. برای شــرکت در مزایده 
فوق العاده شــماره ۵۶۶ نیز ۶۵۰۰ نفر امضای الکترونیک جدید دریافت 
کردند.در این راستا اسامی برندگان مزایده و قیمت های پیشنهادی برای 
هر دستگاه خودرو در سایت ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 

به نشانی WWW.TAMLIKI.IR منتشر شد.
مخاطبان می توانند با مراجعه به این ســایت به قسمت فهرست برندگان 
مراجعه کرده و گزینه فهرســت برنــدگان مزایده های امــوال منقول را 
انتخاب کنند. سپس نوع فروش را مزایده و شماره فروش را ۵۶۵ انتخاب 
کنند. پس از آن استان های مربوطه در قسمت استان به صورت لیست در 
اختیار فرد قرار می گیرد. این اســتان ها که خودروهــای مذکور در آن ها 
واقع شــده اند شــامل تهران، آذربایجان شرقی، خوزســتان، مازندران، 

گیلان، هرمزگان، بوشهر و قم می شوند.
 اگر قیمت پیشــنهادی نفر اول و دوم یک خودرو صفر باشد به معنای آن 
است که افراد از پیشنهاد خود انصراف داده اند. بنابراین خودروی مذکور 
دوباره به مزایده می رود. همچنین اگر فردی که بالاترین پیشنهاد قیمتی 
را مطرح کرده و برنده نخست است در زمان تعیین شده مبلغ را واریز نکند 
نفر دوم برنده مزایده خواهد بود و چنانچه این فرد نیز در زمان تعیین شده 

مبلغ را واریز نکند، خودرو از مزایده خارج شده و دوباره به مزایده می رود.
تنها دو خودروی ســواری پورشــه ماکان مدل ۲۰۱۸ درانبارهای تهران 
موجود بود. ۲۶ خودرو در انبارهای خوزســتان موجود بود که شامل یک 
دستگاه خودرو سواری پورشــه ماکان مدل ۲۰۱۸، یک دستگاه خودرو 
سواری ۷۳۰LI BMW مدل ۲۰۱۷ و ۲۴ دستگاه خودرو سواری سراتو 
YD مدل ۲۰۱۷ می شود. در انبارهای اســتان مازندران نیز  ۳۰ دستگاه 
خودرو موجود است که از ۲۷ دســتگاه خودرو سواری پورشه ماکان مدل 
۲۰۱۷ و سه دستگاه خودرو سواری پورشــه باکستر مدل ۲۰۱۷ تشکیل 
 BMW می شــود.همچنین تنها دو دســتگاه خودرو خودرو ســواری
۷۳۰Li مدل ۲۰۱۷ در انبارهای اســتان فارس موجود است که باطری و 
لاستیک های یکی از این خودروها به علت مردود شدن از سوی استاندارد 

تحویل داده نمی شود.
از میان ۱۶ دســتگاه خودروی موجود در انبارهای بوشــهر، دو دستگاه 
خودرو سواری ۵۳۰I BMW مدل ۲۰۱۸، چهار دستگاه خودرو سواری 
 NX مدل ۲۰۱۷، سه دستگاه خودرو ســواری لکسوس RX لکســوس
مدل ۲۰۱۷، دو دستگاه خودرو ســواری هیوندای سانتافه مدل ۲۰۱۸، 
یک دستگاه خودرو سواری کیا ســورنتو مدل ۲۰۱۷، دو دستگاه خودرو 
ســواری هیوندای توســان مدل ۲۰۱۷، یک دســتگاه خودرو سواری 
هیوندای ســوناتا هیبریدی مدل ۲۰۱۷ و یک دســتگاه خودرو سواری 

تویوتا کمری هیبریدی مدل ۲۰۱۷ است.

مزایده وزیـر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

۵۰ درصد وعده اشتغال دولت عملی شد
خریدار  وزیــر کار از تحقــق وعده دولت 
بــرای ایجــاد یــک میلیــون و ۲۰۰ هزار 
شــغل تا پایان ســال خبــر داد و گفت: با 
برنامه ریزی های صورت گرفته بیش از ۵۰ 
درصد از فرصت های شــغلی هدف گذاری 
شــده در ســال ۱۴۰۱ ظرف شــش ماهه 

نخست امسال محقق شده است.
 بــه اذعــان بســیاری از کارشناســان از 
مهمترین دغدغه های امروز کشــور مساله 
اشــتغال اســت که باید به دغدغــه همه 
دستگاه های حاکمیتی و نهادهای مردمی 

تبدیل شود.
رئیس جمهوری در اولین جلســه شورای 
عالی اشتغال در دولت سیزدهم، اعلام کرد 
که مهم ترین وظیفه خود در مقطع فعلی را 
رفع دغدغه مردم و جوانان در زمینه اشتغال 
می داند و افزود: مردم برای حل مشــکلات 
خــود و از جمله بیــکاری به دولــت امید 
بســته اند، باید کاری کنیم کــه این امیدها 
افزون شــوند و به یأس و ناامیــدی تبدیل 

نشوند.
وی با بیان اینکه دولت بــه تنهایی از عهده 
رفع مشکل بیکاری بر نمی آید، تاکید کرد: 
یکی از ضرورت ها در زمینه ایجاد اشــتغال 
این اســت که بخش خصوصــی میدان دار 
باشــد و دولت نقــش حمایتــی و نظارتی 
خود را به درســتی ایفا کند لــذا باید زمینه 
نقش آفرینی بیش از پیش بخش خصوصی 

را در این عرصه فراهم کنیم.
به اعتقاد رئیس جمهور بر اســاس تکالیف 
ســند چشــم انداز و برنامه های توسعه ای 
کشــور باید تا پایان ســال ۱۴۰۴ مشکل 
بیکاری در کشور برطرف می شد ولی عقب 

ماندگی هــای جدی در تحقــق این هدف 
باعث شده که امروز با خیلی عظیم بیکاران 

مواجه باشیم.
در نخستین جلسه شــورای عالی اشتغال 
از زیســت بوم ملی اشــتغال با هدف ایجاد 
متوسط یک میلیون شغل در سال رونمایی 
شد. این طرح توســط وزارت کار به جریان 
افتاد و بــه گفته عبدالملکی  - وزیر ســابق 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، بر اســاس 
هدفگذاری این طرح مقرر شــد تــا پایان 
سال ۱۴۰۱ بیش از یک میلیون و ۸۵۰ هزار 
فرصت شــغلی با همکاری بخش خصوصی 
ایجــاد شــود.گزارش ســامانه ملی رصد 

اشتغال کشــور نشــان می  دهد که در پنج 
ماه نخست امســال ۳۴۱ هزار و ۶۳۳ شغل 
در کشور ایجاد شــده که بررسی جنسیت 
اشــتغال ثبت شــده در پنج ماه گویای آن 
اســت که حدود ۷۰ درصد اشــتغال ثبتی 
مربوط به مــردان و ۳۰ درصــد مربوط به 
زنان بوده است.پیش از این محمود کریمی 
بیرانوند - معاون اشتغال وزارت کار، با اشاره 
به گزارش ســامانه ملی رصد اشتغال، اعلام 
کرد: از شــهریورماه سال گذشــته تا پایان 
مرداد ماه امســال، جمعا ۹۷۵ هزار و ۶۳۳ 

شغل در کشور ایجاد شده است.
وی با اســتناد به آمارگیری دقیق ســامانه 

ملی رصد اشــتغال گفته بود: بــا آمار قابل 
اتکای همه دســتگاه ها از ابتدای شهریور تا 
پایان اسفندماه ۱۴۰۰، یعنی هفت ماه آغاز 
به کار دولت ســیزدهم ۶۳۴ هزار شغل در 

کشور به وجود آمده است.
در روزهای اخیر ســید صولت مرتضوی - 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی اعلام کرد 
که تا پایان ســال جاری و در راستای تحقق 
وعده دولت ســیزدهم، بیش از یک میلیون 

فرصت شغلی در کشور ایجاد خواهد شد.
آنطــور که وی گفتــه بــا برنامه ریزی های 
صورت  گرفته، بیش از ۵۰ درصد تعهد داده 
شده و فرصت های شغلی هدف گذاری شده 

سال ۱۴۰۱، در شــش ماهه نخست امسال 
عملی شــده و با دســتور رئیس جمهوری، 
اشتغالزایی در دستور کار ویژه همه دستگاه 

های اجرایی قرار گرفته است.
مرتضوی همچنیــن از بارگــذاری حدود 
۴۰۰ هزار فرصت شــغلی در ســامانه رصد 
وزارت کار خبر داد و گفت: ۵۷۰ هزار فرصت 
شــغلی تاکنون ثبت، رصد و راستی آزمایی 
شــده و برنامه ریزی دســتگاه ها برای سایر 
فرصت های شــغلی تــا ســقف تعهد هم 

پیش بینی شده است.
ســامانه ملی رصد اشــتغال با هدف تعیین 
ســهم هر یک از دســتگاه ها بــرای ایجاد 
اشــتغال راه اندازی شــده و تمام اقدامات 
انجام شــده در حوزه اشــتغال را ثبت می 
کند. این سامانه مشــخصات کامل اشتغال 
یافتگان جدید در کشــور را به همراه محل 
کار آنها به صــورت روزانه و همچنین میزان 
اشتغال  ایجاد شده در سطوح ملی، استانی، 
شهرستانی را همراه با عملکرد دستگاه های 
اجرایی کشــور در ایجاد فرصتهای شغلی 
جدید به تفکیک دســتگاه مســئول نشان 
می دهد. رئیس جمهــور در روزهای اخیر 
و در سومین نشست شــورای عالی اشتغال 
ایجاد سالانه یک میلیون شغل را نیاز کشور، 
تکلیف قانونی و وعده دولت عنوان کرد و از 
همه دستگاه های مسئول خواست با توجه 
بــه عقب ماندگی هایی که در ایــن زمینه از 
گذشــته وجود دارد، ایجاد اشــتغال را در 
اولویــت کار خود قرار بدهنــد. وعده ایجاد 
یک میلیون شــغل در ســال از برنامه های 
مهم دولت اســت که برای تحقق آن بخش 

خصوصی با تمام توان به میدان آمده است.

 بازاری که آماده صادرات گاز مایع ایـران است

وپا زمسـتان امسال را قسر در رفت؟ ار
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خانه  هنر   میرا

معاون وزیر صمت:

اجرای کالابرگ منتفی نشده است

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد

وصول ۲۳۱ هزار میلیارد تومان 
درآمد مالیاتی در ۶ ماه

بانک مرکزی اعلام کرد
خ رشد ۱۲ ماهه نقدینگی  کاهش نر

و پایه پولی

تکمیل پتروپالایشگاه ها روی دور آهسته

وپالایشگاه  نیاز کشور به ساخت پتر
وز وز بیشتر از دیر هرر
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 مدیر امــور حقوقــی و انتظامــی ســازمان بورس و 
اوراق بهادار گفت: ســود ســپرده بانکی صندوق های 
سرمایه گذاری مشــمول مالیات نمی شــود و مصوبه 
ســازمان امور مالیاتی کشــور در خصوص »معافیت 
صندوق های ســرمایه گذاری از پرداخت مالیات سود 

سپرده بانکی« به قوت خود باقی است.
به دنبال طرح شکایتی به خواســته ابطال  نامه شماره 
۲۰۰/۲۱۲/ص تاریــخ ۱۰ فروردین ۱۴۰۱ رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی کل کشــور که بر اساس آن مقرر 
شده است ســود ســپرده بانکی صندوق های سرمایه 

گذاری، مشــمول تبصره ۱ ماده ۱۴۳ مکرر 
قانــون مالیات های مســتقیم بــوده و عدم 
اجرای بند )ر( تبصره ۶ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۱ کشور و بند ۲ ماده ۱۴۵ قانون مالیات 
های مستقیم در مورد اشــخاص حقوقی به 
استثنای موارد مذکور در تبصره فوق موجب 
شمول مالیات نسبت به ســود سپرده بانکی 

صندوق های ســرمایه گــذاری نخواهد شــد، هیات 
عمومی دیوان عدالت اداری به این شــکایت رسیدگی 

و رای به عدم ابطال مقرره مذکور صادر کرد.

در همین راســتا، »محمــد جوانمردی«، 
مدیر امــور حقوقــی و انتظامی ســازمان 
بورس و اوراق بهادار با اشــاره به صدور رأی 
هیــأت عمومی دیــوان عدالــت اداری در 
»عدم ابطال مصوبه ســازمان امور مالیاتی 
کشــور در خصوص معافیــت صندوق های 
ســرمایه گذاری از پرداخت مالیات ســود 
سپرده بانکی« اظهار کرد: پیشتر شکایاتی نزد هیأت 
عمومی دیوان عدالــت اداری، با موضــوع ابطال نامه 
شــماره ۲۰۰/۲۱۲/ص در تاریخ ۱۰ فروردین ســال 

جاری رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در رابطه 
با معافیــت صندوق های ســرمایه گذاری از پرداخت 
مالیات سود ســپرده بانکی به طرفیت ســازمان امور 

مالیاتی کشور مطرح شد.
به گفتــه این مقام مســئول در ســازمان، درآمدهای 
صندوق ســرمایه گذاری از پرداخت مالیات بر درآمد و 
مالیات بر ارزش افزوده براساس تبصره یک ماده ۱۴۳ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم، معاف است و در حال 
حاضر نیز با رأی صادره ایــن معافیت به قوت خود باقی 

ماند.

صندوق

سود سپرده بانکی صندوق های سرمایه گذاری مشمول مالیات نمی شود

 ثبت سفارش نخستین خودروها

و  بانک مرکزی ارز واردات خـودر
را تامین کرد



رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس تشریح کرد

وریستی شیراز   پشت پرده آخرین جزئیات حمله تر

سیاست
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تراژدی کمبود گاز
سارامرادخانی سو مصرف گاز در کشــورعلی رغم ناتوانی بخش نفت 
و گاز برای استخراج، ذخیره و توســعه میادین و ذخایر زیر زمینی گاز 

نوعی ناترازی را برای کشور رقم زده است.
 به گفته محســن خجســته مهر، معاون وزیر نفت، ایران رتبه نخست 
ذخایر نفت و گاز جهان را دارد. بر اســاس آمار موجــود ۳۴۰ میلیارد 
بشــکه نفت و گاز در زیرزمین، سرزمین ایران ذخیره شــده که از این 
لحاظ مقام اول دنیا را در ذخایر نفت و گاز داراست. به گفته کارشناسان 
حدود نیمی از ذخایر گاز و نفت جهان برداشت شده اما علی رغم اینکه 
ایران رتبه نخســت در این زمینــه را دارد از این مقدار فقط یک ســوم 
از این ثروت زیر زمینی برداشــت شــده و همچنان میزان زیادی نفت 
وگاز اســتحصال نشــده در ایران وجود دارد. به گفته مجتبی یوسفی، 
نماینده اهواز در مجلس مهمترین مزیت نفــت ایران همراه بودن آن با 
گاز در هنگام برداشت است بر خلاف سایر کشورهای نفت خیز که برای 
استحصال نفت باید گاز را با فشار وارد چاه کرده و نفت را برداشت کنند 
اما با تمام این تفاســیر ایران در برداشت، استحصال و ذخیره این ثروت 
عظیم با مشکل مواجه است.در این میان گاز به دلیل شرایط استحصال، 
نگهداری و اســتفاده از نفت به صرفه تر و دارای مزیت بیشــتری است. 
به گفته آگاهان ایران دومیــن ذخایر گازی جهان را داراســت اما این 
محصول هنوز نتوانســته جای پای مناسبی برای خود در داخل و خارج 
از کشور دســت و پا کند.اســتفاده از گاز برای صنایع و مصارف خانگی 
سال ها است که در دسترس اســت و این دسترسی با قیمت مناسب به 
دست مصرف کننده داخلی می رسد از این جهت مصرف این انرژی در 
ایران با چالش مواجه بوده است. چرا که ســو مصرف گاز در کشورعلی 
رغم ناتوانی بخش نفت و گاز برای اســتخراج، ذخیره و توسعه میادین و 

ذخایر زیر زمینی گاز نوعی ناترازی را برای کشور رقم زده است.
دولت ها همواره در ایران در بخش های مختلف انرژی، یعنی آب، برق و 
گاز این مهم را با قیمت بسیار پایینی به دست مصرف کننده می رسانند. 
درواقع یارانه پنهــان موجود در ایــن بخش مصرف ایــن ثروت های 
خدادادی را بدون دغدغه به ســومصرف تبدیل کرده اســت. بر اساس 
آمار موجود ۲۰ درصد از مصرف کنندگان گاز را پرمصرف ها تشــکیل 
می دهند. گاز مهمترین ســوخت مورد نیاز نیروگاه ها برای تولید برق 
است اما این مصرف بی رویه در روزهای گرم سال نیروگاه ها را با مشکل 
مواجه می کند و تولیــد برق در این روزها با چالش همراه می شــود. در 
عین حال صنایع در زمســتان به دلیل باز هم سومصرف گاز با مشکلات 
قطعی و افت فشــار گاز مواجه می شــوند، این در حالی است که برای 
کشــوری با ذخایر عظیم گازی که عنوان دومین دارنده این ذخایر را با 

خود دارد، این مساله به یک تراژدی شباهت دارد!
با توجه به وجود برخی مشکلات در بخش سرمایه گذاری در بخش های 
بالادستی گاز و نفت جهت اســتحصال آن برای جلوگیری از مسائل و 
دغدغه هایی که در بالا گفته شــد باید راه دیگــری جهت جلوگیری از 
هدر رفت این مهم لحاظ شد. در این میان بحث تعرفه پلکانی برای برق 
و گاز تعریف شــد.»تعرفه پلکانی« یا IBT طرحی است که با اجرای آن 
یارانه نهفته در بخش انرژی از بین رفته و با واقعی شــدن قیمت گاز و یا 
برق و آب می توان الگوی مصرف انرژی را در کشــور تغییر و اصلاح کرد. 
این طرح با مزیت های مختلفی می تواند میزان قابل توجهی از هدر رفت 
و سومصرف انرژی در کشور جلوگیری کرده و سود حاصل از این مهم را 

برای به روز رسانی زیرساخت ها هزینه کند.
اکنون با ورود به فصل های سرد سال دغدغه کمبود گاز بار دیگر زمزمه 
می شــود. در این شــرایط با اجرای این تعرفه پلکانی گاز هم از ســبب 
اجرای عدالت در پرداخت هزینه ها شــد تا مصــرف کنندگان معمولی 
و ای کم مصرف هزینه اســتفاده ۲۰ درصد پرمصرف را پرداخت نکنند. 
در عین حال اگر از قبل این صرفه جویی پس اندازی عاید بخش انرژی 

کشور نمی شود در عین حال با قطعی و یا واردات گاز نیز مواجه نباشیم.

بهادری جهرمی در مراسم تشییع شهدای حادثه تروریستی در شاهچراغ:
 حضور پرشور مردم شیراز بهترین پاسخ 

وریستی بود به آشوب و اقدامات تر

ســخنگوی دولت گفت: حضــور مردم شــیراز علی رغــم گلایه ها و 
مشــکلاتی که دارند نشــان داد که مردم پرشــورتر از همیشه در کنار 
یکدیگر قرار گرفته اند تا یک دل و یکصدا هم مخالفت و اعتراض خود را 

نسبت به شورش و آشوب و اقدامات تروریستی نشان دهند.
علی بهادری جهرمی در حاشــیه آیین تشــییع پیکر مطهر شــهدای 
حادثه تروریســتی حرم مطهــر شــاهچراغ )ع( در شــیراز در جمع 
خبرنگاران، ضمن تسلیت شهادت تعدادی از هموطنان در حرم مطهر 
شاهچراغ )ع( بیان کرد: مردم وطن دوست و مســلمان کشور همواره 
نشان داده اند که در مقاطع مختلف تاریخی هم از مسئولان و هم مردم 

دیگر کشورهای جهان یک گام جلوتر بوده اند.
او ادامه داد: امروز هم مــردم به رغم گلایه ها و مشــکلاتی که دارند اما 
همانند ســایر مقاطع که چنانچه مشــکلی پیش می آمد و اتفاقی روی 
می داد در صحنه حاضر می شدند، پرشــورتر از همیشه در کنار یکدیگر 
قرار گرفته اند تا یک دل و یکصدا هم مخالفت و اعتراض خود را نســبت 
به شورش و آشوب و اقدامات تروریستی نشــان دهند و هم بگویند که 
ما همه یک ملت واحد هستیم.ســخنگوی دولت خاطرنشان کرد: این 
حضورها مشت محکمی بر دهان همه کسانی است که چشم ندارند حل 

مشکلات و مسائل این سرزمین را ببینند.

دشمن تا در مقابل ایران به بن بست می رسد 
ود ور می ر سراغ تر

رئیس کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس گفت: دشــمنان تــا در مقابل 
جمهوری اسلامی ایران استیصال پیدا می کنند و به بن بست می رسند، 

در کشور ما دست به جنایت هایی چون ترور می زنند.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر، در واکنش به حادثه تروریستی شیراز، 
اظهار داشت: جریان اســتکبار از زمان پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون 
در مواجهه با انقلاب اسلامی خشــونت های مختلفی داشته است. آنان 
حوادث تلخی را به کشور ما تحمیل و در مقاطع مختلف ترور مسئولان و 

مردم بی گناه ما را در دستور کار قرار دادند.
وی با اشــاره به اینکه جمهوری اســلامی ایران بیش از ۱۷ هزار شهید 
ترور دارد، گفت: هرگاه دشــمنان در مقابل جمهوری اســلامی ایران 
استیصال پیدا می کنند و به بن بست می رسند، دست به این جنایت ها 
می زنند و به خیال باطل خود تصور می کنند کــه با ترور و ایجاد فضای 
رعب و وحشت می توانند به اهداف خود برســند.نماینده مردم مشهد 
در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: به تعبیر امام خمینی )ره( به 

دشمنان می گوئیم بکشید ما را، ملت ما بیدارتر می شود.

یادداشت

تریبون

نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها 
در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه وزیر صمت 
صادقانه و بدون حاشــیه کار می کند،اظهار داشــت: 
متقاضیان اســتیضاح بایــد بخ وزیر صمــت فرصت 
بیشــتری دهند تا بتواند برنامه های خــود را اجرایی و 

عملیاتی کند.
محمد حســن آصفری در مورد طرح اســتیضاح وزیر 
صمت گفت: فاطمی امین از جمله وزیرانی اســت که 

تعامل خوبی با مجلــس و نمایندگان دارد و 
اقدامات خوبی هم در بخش صنعت و معدن 

انجام داده است .
نماینــده مــردم اراک وزرات خانه صمت را 
چند وجهی خواند و گفت: فاطمی امین یک 
وزراتخانه ای چند وجهی را مدیریت می کند 
که بخش های مختلف ایــن وزراتخانه پیش 

از این تعطیل بودند و کارآمدی چندانی هم نداشتند.

نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشور و 
شــوراها در مجلس تصریح کرد: در گذشته 
بخشی از وزرات صمت تعطیل و نیمه تعطیل 
بود و اقدامــات مطلوبی در ایــن وزراتخانه 
صورت نمی گرفت، اما بــا ورود فاطمی امین 
به این وزراتخانه تحولات خوبی شروع شده 
است و برای نتیجه رساندن  این برنامه نیاز به 
زمان دارد و لازم است  به وی زمان داده شود تا خروجی 

اقداماتش  را ببینیم.
وی  تاکید کرد: متقاضیان اســتیضاح  به فاطمی امین 
فرصت بیشــتری دهند تا وی بتواند برنامه های خود 
را اجرایی  و عملیاتی کند و معتقــدم که فاطمی امین 
از وزرای خوب دولت ســیزدهم است که بدون حاشیه 
و صادقانــه کار می کنــد ، انتظاراتی در حــوزه تغییر 
مدیریتی در این وزراتخانه از وی داریم  البته این دلیل 

نمی شود که وی استیضاح شود.

مجلس

وزیر صمت بدون حاشیه و صادقانه خدمت می کند

خریدار  رئیس کمیســیون امنیت ملی 
مجلس با بیان اینکه حادثه شــیراز، اشتباه 
راهبردی آمریکا بود، گفــت: آمریکایی ها 
دنبال برهــم زدن اتحاد ملی ملــت ایران 
هســتند، بنابرایــن انتقام اصلــی باید در 

اجتماع اتفاق بیفتد.
 وحید جلال زاده در یــک برنامه تلویزیونی 
خبری با عنوان »بررسی پشت پرده آخرین 
جزئیات حمله تروریســتی به مردم شیراز« 
شــهادت جمعی از هم وطنان در شاهچراغ 
)ع( را به همه ملت ایران، رهبر معظم انقلاب 
و خانواده این شهدا تســلیت گفت و اظهار 
کرد: در ایــن روزها تحلیل هــای مختلفی 
در خصوص حوادث اخیر در رســانه ملی و 
نشست ها انجام گرفته اســت اما پرداختن 
به خیابان و چهار راه بــرای تحلیل کفایت 
نمی کند. ما باید از بازی بزرگ در دنیا شروع 
کنیم، رهبر معظم انقلاب در اردیبهشــت 
همین امســال به نظم نوین جهانی اشــاره 
کردند و آن را بســیار جدی شــمردند و از 
مسئولین و نخبگان کشور  خواستند که آن 
را تحلیل کنند و جایگاه جمهوری اسلامی 

ایران را در این نظم نوین بیابند.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شــورای اســلامی با اشاره 
به  افــزود: با بررســی و ارزیابی حــوادث و 
پیامدهای انقلاب اسلامی متوجه می شویم 
که اتفاقات جدید و عظیمی در مناســبات و 
روابط بین المللی رخ داده است. همچنین با 
بررسی ۸ سال جنگ تحمیلی و جنگ احزاب 
علیه نظــام جمهوری اســلامی، پیامدهای 
دفاع مقدس و همــه اتفاقاتی کــه در ابعاد 
اجتماعی، سیاســی و امنیتی شاهد بودیم، 
می بینیم که رخداد عظیمی برای ملت ایران، 
منطقه و نظم نوین جهانی اتفاق افتاده است.
جلال زاده ادامــه داد: مقاومت ملت ایران در 
برابر فشارهای بین المللی که تحریم یکی از 
آنها است، مورد توجه آمریکایی ها بوده و آنها 
در سال های اخیر دیدند که چه اتفاقاتی رخ 
داده و چه بزنگاه هایی را ملــت بزرگ ایران 
رد کرده است. در ســال های اخیر آمریکا به 
دنبال تغییر نظم منطقه در غرب آســیا بوده 
و حوادث ســوریه، یمن، عراق و افغانســتان 
هم در همین راستا اتفاق افتاده است، خروج 
آمریکا از افغانستان به مراتب فاجعه بار تر از 
خروج امریکا از ویتنام بوده است و مسئولین 
آمریکایی به این موضوع اذعان کردند. همه 
می دانیم که آمریکا چه طــرح و برنامه هایی 
برای  یمن، افغانســتان و عراق داشته است 
امــا راهبردهای آمریــکا در منطقــه غالبا 
شکســت خورده و از منظر آنها مقصر اصلی 
این شکســت ها جمهوری اســلامی ایران و 

مقاومت ملت بوده است.

شکست کلان روندهای آمریکا 
و غربی ها در منطقه توسط جمهوری 

اسلامی ایران
نماینده مــردم ارومیــه در مجلس یازدهم 
با بیــان اینکه جمهــوری اســلامی ایران 
کلان روندهــای آمریــکا و غربی هــا را در 
منطقه شکست داده اســت، گفت: ایران به 
عنوان یک کنش گر فعــال روابط بین الملل 
شــناخته می شــود. این در حالی است که 
اروپا در بحران اوکراین نتوانســت به بازیگر 
اصلی تبدیل شــود و به یک ســپر و سرباز 
بی جیره و مواجب امریکا و ناتو تبدیل شــد 
که خسارت و جریمه آن را هم پرداخت کند. 
اروپایی ها که خود بحــران انرژی، بیکاری و 
بازنشستگی را هم دارند و باید این خسارات 
را پرداخت کنند.وی معتقد اســت: تبدیل 
شــدن به بازیگر اصلی در عرصه روابط بین 
الملل ساده نیســت و ایالات متحده آمریکا 
تاثیرگذاری ایران را دیده است. آنها در یک 
جایی باید زهر خــود را بریزند و برنامه هایی 
را طراحــی کنند که تنها در حــوادث اخیر 
اینگونه عمل نکردند. آنها در ســال های ۹۶ 
و ۹۸ مانورهای بســیاری علیــه ملت ایران 
انجام دادند تا خســارت وارد کنند. بنابراین 
ما پروژه اخیر آمریــکا در خیابان و تجمعات 
را نباید بــه تنهایی ارزیابــی کنیم و فریب 
تله پروژه خیابان که از ســوی آمریکایی ها 

طراحی شده را هم نباید بخوریم.

تکرار استانداردهای دو گانه
 آمریکا و اروپا

جلال زاده در ادامه   اظهار کرد: اگر شــیراز 

و شهدای شــیراز  و خانواده هایی که در این 
حادثه داغدار شــدند را فقط به عنوان یک 
حادثه ببینیم، می توانیم یــک تحلیلی در 
باب محکومیت و استانداردهای دوگانه آنها 
داشته باشیم. استانداردهای دوگانه آمریکا 
و اروپا که برای اولین بار هــم اتفاق نیفتاده 

است.
این نماینــده مــردم در مجلس شــورای 
اســلامی، تصریح کرد: در طول ۴۳ ســال 
گذشــته نه تنها ایران بلکه در بســیاری از 
کشــورهای منطقــه جنگ و دشــمنی به 
راه انداختند اما جنگ فقــط در اوکراین را 
خلاف معاهدات بین المللــی اعلام کردند. 
اگر یک داعشی در خیابان فرانسه چند نفر 
اروپایی و چشــم زاغ را با چاقو مورد تهاجم 
قرار دهد، همه دنیا بایــد آن را محکوم کند 
اما معلولیت ۳۵ هزار کودک در افغانســتان 
به واســطه حضور آمریکا، معمولی اســت. 
خبرگزاری های اروپایی هم در گزارش های 
خود می گویند جنگ در افغانستان و عراق 
نیســت این بار شــاهد جنگ در قلب اروپا 

هستیم.
وی با اشــاره به حوادثی که در ســال های 
کذشــته ایران اســلامی رخ داده اســت، 
گفت: این حوادث در نوع خــود در دنیا بی 
نظیر اســت؛ حمله صدام به سردشــت را 
ببینید، بــرای اولین بار حمله شــیمیایی 
توســط یک دولت به یک شــهر با جمعیت 
قابل توجه رخ داد. هواپیمای مســافربری 
جمهوری اســلامی مورد حمله موشــک 
نــاو آمریکایی قــرار می گیرد و نــه تنها به 
اشــتباه خود اعتــراف نمی کننــد بلکه به 
فرمانده نــاو آمریکایی پاداش هــم دادند. 
ما ایــن موضوعــات را نبایــد در قالب یک 
حادثه ببینیم، مــا در داخل یک کلان روند 
بین المللی هســتیم کــه حادثه شــیراز و 
حوادث شــهرهای ایران طی ۴۰ روز اخیر 
و همه اتفاقاتی که علیه جمهوری اســلامی 
برنامه ریزی شــده و اتفــاق می افتد، از این 
کلان روند پیروی می کنند.جــلال زاده با 
اشــاره به بیانیه مشــترک وزارت اطلاعات 
و ســازمان اطلاعــات ســپاه در خصوص 
اغتشاشــات، اظهار کرد: بندهای این بیانیه 
دقیقا به همان روندهای جهانی و منطقه ای 
آمریکا اشــاره می کند که در قالب این ۴۰، 
۵۰ روز نیســت و در قالب دشمنی چندین 
ساله غربی ها علیه جمهوری اسلامی ایران 

است.

آمریکا دنبال اسقاط نظام جمهوری 
اسلامی ایران است

وی خاطرنشــان کــرد: مــا در یک ســال 
گذشته بســیاری از تهدیدات منطقه را به 
فرصت تبدیل کردیــم، آمریکایی ها از این 
موضوعات غافل نیستند، ما با ترکمنستان 
و تاجیکســتان در حال قطع ارتباط بودیم 
و با سیاســت همســایگی دولت جدید آنها 
به بهترین دوســتان مــا تبدیل شــدند و 
ســطح روابط اقتصادی ما با ترکمنستان و 
تاجیکستان قابل تامل اســت. منازعه قره 
باغ در دولت سابق یک شــکافی در منطقه 
ایجاد کرد اما الهام علــی افُ رئیس جمهور 
آذربایجان در حاشــیه اجلاس شانگ هایی 

به دیدار آقای رئیسی آمد.
وی ادامه داد: بایدن دســت کمی از ترامپ 
در تحمیل تحریم های شکننده علیه ایران 

نداشته و آنها دنبال اسقاط نظام با تحریم یا 
با جنگ خارجی که الان امکانش برایشــان 
وجود ندارد یا با اغتشاشــات هستند و همه 
در قالب روند کلی آمریکایی انجام می گیرد.

آمریکایی ها از طریق ضدانقلاب 
نتوانستند به نتیجه دلخواه خود برسند

جلال زاده در خصوص حادثه تروریســتی 
شاه چراغ شــیراز، گفت: حادثه شیراز یک 
اشــتباه راهبردی آمریکایی ها بود. با وارد 
کردن داعــش و طراحی اخیــر دو نکته را 
می توان دریافت کرد؛ نخســت اینکه دیگر 
پــروژه خیابان پاســخگوی نیــاز و اهداف 
آمریکایی ها نیست و آنها شکست خوردند و 
دومین نکته اینکه آمریکایی ها با وارد کردن 
ضد انقلاب سنتی شــمالغرب کشور یعنی 
گروهک هــای منحله دمکــرات و کومله تا 
عمق کشور نتوانستند ضرباتی به جمهوری 
اســلامی بزنند و نتیجه لازم را بگیرند، آنها 
حتی در شهرهای شمالغرب پیاده نظام این 
گروهک ها را برای کشته سازی وارد کردند 

اما به اهداف خود نرسیدند.
وی در ادامه افزود: بر اســاس آخرین اخبار 
روزهای اخیر مهاباد هم متوجه شدم طرف 
مقابل که به نام اغتشاش وارد شده بود با تیر 
جنگی نیروهای انتظامی مــا را مورد هدف 
قرار داد و یک شهروند زن کردی را سر سفره 
شام از پنجره ها به رگبار بست و به شهادت 
رســاند. آمریکایی ها از طریــق ضدانقلاب 
نتوانســتند به نتیجه دلخواه خود برسند، 
لذا با وارد کردن داعش بــه منازعه خیابانی 
خواستند با امنیتی کردن فضا به هدفی که 

برای خود طراحی کرده بودند، برسند.
جــلال زاده در ادامه گفــت: رئیس جمهور 
آمریکا برای به پا کردن داعش و طرحی  که 
برای منطقه داشتند، ۷ تریلیون دلار هزینه 
کردند. در جهان لیبــرال عقل ابزاری حاکم 
اســت و عقل ابزاری را می تــوان به چرتکه 
تشبیه کرد، یعنی چرتکه می اندازند ببینند 
در عراق، افغانســتان یا ســوریه چند دلار 
باقی می ماند. ما ۷ تریلیــون دلار آنها را به 
باد فنا دادیم. داعــش هم اکنون به گروهک 
تبدیل شــده، در حالی که دنبال سرزمین، 
حاکمیت و مقابله بــا روایت های صحیحی 
از اسلام ناب بود که در حال حاضر شکست 

خورده است.

حادثه شیراز یک سوءاستفاده کثیف 
از حوادث خیابانی در ایران بود

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس با بیان اینکه حادثه شــیراز 
یک سوءاســتفاده کثیف از حوادث خیابانی 
در ایران بود، گفت: ایــن حادثه به معنای به 
بن بست رســیدن پروژه خیابانی بود که ما 
از آنها انتقام خواهیم گرفــت. ما یک انتقام 
ســخت افزاری داریم که موشــک باران از 
قرارگاه حمزه و پایگاه نیروی زمینی ســپاه 
در شمال غرب کشور به مقرهای ضدانقلاب 
در دفاع از منافع ملی، نمونه آن بود و ما برای 
انتقام ســخت افزاری لحظه دریغ نخواهیم 
کرد.  نیروهای نظامی هم قطعــا  در زمان و 
جای خود انتقام ســخت افزاری را خواهند 
گرفت و جواب لازم را به این گروهک دربه در 
داعشی خواهد داد، اما انتقام اصلی از طراح 

اصلی است که آمریکایی ها خواهند بود.
وی ادامه داد: آمریکایی ها بــه دنبال برهم 

زدن اتحاد ملی ملت ایران هستند، بنابراین 
انتقام اصلی باید در اجتماع اتفاق بیفتد، لذا 
ما باید فرمایش مقام معظــم رهبری را که 
ساخت درونی قدرت است را مورد نظر قرار 

دهیم و جامعه را قوی کنیم.
جلال زاده با اشاره به راهپیمایی روز گذشته 
مردم پــس از برگزاری نمــاز جمعه گفت: 
مردمی که در نماز جمعه شرکت کردند، در 
این راهپیمایی حضور یافتند، ما دعوت عام 
نکردیم، لذا همه مردم به صحنه نیامدند. در 
۱۳ آبان ماه خواهید دید کــه مردم چگونه 
با اتحاد و همدلی پاســخ لازم را به طراحان 

اصلی این حادثه خواهند داد.

طرف حساب ما معترضین، 
اغتشاشگران و حتی ضدانقلاب ها 

و داعشی ها نیستند
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلس تاکیــد کرد: مــا نباید از 
این نکته غافل شــویم که طرف حساب ما 
معترضین، اغتشاشگران و حتی ضدانقلاب 
ها و داعش نیستند، اگر آمریکایی ها خیال 
می کنند که می توانند جمهوری اســلامی 
ایران را از پشــت پرده اصلــی و روندهای 
منطقــه ای و جهانی غافل کــرده و حواس 
آنها را به خیابان هــا پرت کنند، کور خوانده 
اند. رهبر معظم انقلاب در ســخنرانی اخیر 
خود در دانشگاه افســری فراجا فرمودند که 
»نظام بایــد کار خود را در حــوزه اقتصاد و 
امنیتی انجام دهد«، لذا دشمنان بدانند که 
انتقام اصلی ملت ایران و جمهوری اسلامی 
خنثی کردن روندهای جهانی و منطقه ای 

آمریکایی هاست که اتفاق خواهد افتاد.

امنیت در جمهوری اسلامی مردم 
پایه است

جلال زاده در توضیح پشــت پرده ها گفت: 
دشــمنی ها بعد از انقلاب اســلامی شروع 
شده و تمام شــدنی هم نیست، ایستادگی و 
مقابله مردم ایران با این اتفاقات و دشــمنی 
ها نیز تمام ناشدنی اســت، علت این است 
کــه امنیــت در جمهوری اســلامی مردم 
پایه اســت، در اوایل پیروزی انقلاب، فرقه 
منافقین ۱۷ هزار شــهید از ما گرفتند، اما 
مردم بــه صحنــه آمدنــد. در دوران دفاع 
مقدس، فتنه ســال ۸۸ و حوادث اخیر نیز 
این مسئله روشن اســت، مردم پای نظام و 
حکومت ایســتاده اند، حکومت ما به مردم 

نیاز دارد و مردم هم تاکنون دریغ نکرده اند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور 
شــد: البته اینکه لیاقت و شایستگی مردم 
بیش از این است و همه کارگزاران باید بیش 
از این برای مردم کار کننــد، غیرقابل انکار 
است و در جای خود باید درباره آن صحبت 
کنیم، اما درخصوص پشــت پرده حوادث 
اخیر ما باید همه حوادث چهل و چند ســال 

اخیر را در نظر داشته باشیم.
جلال زاده باا شاره به ســفر رئیس جمهور 
به نیویورک و چهار ســفر دیگری که به مقر 
سازمان ملل داشته اســت، گفت: از جمله 
پشــت پرده ها اندیشــکده های آمریکایی 
اســت که خوراک طراحــی و برنامه ریزی 

کارگزاران آمریکا را فراهم می کنند.
وی افــزود: از دیگر پشــت پــرده ها لابی 
صهیونیست است که رســانه های غربی و 
آمریکایی را تغذیه می کند تا بتواند برنامه ها 

و طراحی های خود علیه جمهوری اسلامی 
را عملیاتی کند. پشت پرده دیگر کارگزاران 
علنی آمریــکا مثل ســناتورها، نمایندگان 
و کنگــره هســتند کــه بارهــا جمهوری 
اســلامی را تحریم کرده اند و برای مقابله با 
جمهوری اسلامی، روسای دولت آمریکا را 
تحریک می کنند. پشــت پرده دیگر محور 
عربی-عبری و غربی اســت که سال هاست 
علیه جمهوری اسلامی ایران شکل گرفته، 
رژیم صهیونیســتی می داند تنها تهدیدی 
که حاکمیت و تمامیت ایــن رژیم را تهدید 
می کند، جمهوری اسلامی بوده و همانطور 
که رهبر معظم انقلاب بارهــا فرمودند ما از 
هر گروهی کــه علیه رژیم صهیونیســتی 

اقدامی انجام دهد، حمایت می کنیم.
جلال زاده در ادامه اظهار کــرد: با توجه به 
این پشت پرده ها در پروژه اخیر به دنبال این 
بودند که روند کنش گــری فعال ایران را در 
عرصه منطقه و بین الملــل، کُند یا متوقف 
کنند، ما نباید اجازه دهیــم که روند کنش 
گری ما در منطقه یا جهــان کُند یا متوقف 
شود. همه شلوغ بازی ها نیز به خاطر همین 
است که حواس ما را پرت کنند، اما به لطف 
الهی جمهوری اسلامی ایران در جنگ اراده 

ها پیروز خواهد بود.

دهه هشتادی ها، پیشران توسعه 
جمهوری اسلامی ایران

وی در ادامه تصریح کرد: به دهه هشتادی ها 
ظلم شــده اســت، در تحلیل ها عموماً دهه 
هشــتادی ها را با یــک چــوب راندیم، در 
حالی که اینطور نیســت. در همه نسل ها؛ 
عــده ای پای انقــلاب ایســتادند و عده ای 
مخالف بودند، لذا اینطور نیست که بگوییم 
دهه هشتادی ها از دســت رفتند، این یک 
ظلم اســت. در همین مراســم راهپیمایی 
روز گذشــته بســیاری از دهه هشتادی ها، 
المپیادی،هــا و پیشــگامان حــوزه دانش 
آموزی و دانشــگاهی حضور داشتند. دهه 
هشتادی ها پیشــران توســعه جمهوری 
اسلامی ایران هستند.نماینده مردم ارومیه 
در مجلس یازدهم گفت: نمی توانیم بگوییم 
که جمهــوری اســلامی ایران فاقــد ایراد 
اســت، زیرا جمله اشتباهی اســت، حتماً 
نظام جمهــوری اســلامی دارای ایرادات و 
اشکالاتی اســت، اما نکته مهم این است که 
ایرادات وارد به جمهوری اسلامی، ایراداتی 
نیســت که رســانه های غربــی و هژمونی 
ســلطه قدرت دنیا به ما تحمیــل می کند. 
مــا در ابرمســئله ها و ابرچالش هایــی که 
پژوهشکده های ما، دانشکده ها، اندیشکده 
ها و مجلس و دولت بررسی کرده، در حوزه 
تنش آبی، آموزش و پــرورش و حوزه های 
مختلف دیگر ایراد و اشــکال داریم که برای 

ارتقای کارآمدی باید به آنها توجه کنیم.

مردم، اصلی ترین مولفه و مظهر اقتدار 
نظام جمهوری اسلامی

جــلال زاده با اشــاره به حضور مــردم در 
راهپیمایی روز گذشــته ادامــه داد: مردم 
اصلــی ترین مولفــه و مظهر اقتــدار نظام 
جمهوری اسلامی هســتند، ما بدون مردم 
هیچ هســتیم، امروز که مــردم در میدان 
حضور پیــدا کرده اند، حضــور آنها معنادار 
اســت و ما باید به این معنا پی ببریم. حضور 
مردم دو پیام داشت؛ نخست پیام به دشمن 
بود که حواسش باشــد و بداند که تجمعات 
۲۰۰ یا ۳۰۰ نفری را به اســم مــردم تمام 
نکنــد، دومین پیــام اینکه دســتگاه های 
امنیتــی و انتظامی باید بداننــد که امنیت 
کســبه، بازاریان، کارآفرینــان، معلمان، 
اساتید، دانشجویان و... را تامین کنند. همه 
این گروه ها از ناامنی رنج می برند و دستگاه 
های امنیتــی بایــد تکلیــف ناامنی های 
خیابانی را روشــن کند. یکــی از مهمترین 
وظایف دولت ها و حکومت ها ایجاد امنیت 
اســت.رئیس کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی 
همچنین یادآور شــد: به نظر می رسد برای 
گذار از این وضعیت فعلی باید ســه مولفه را 
در نظر داشته باشیم؛ نخست صبر ملی، دوم 
بصیرت دینی و ســوم خط رهبری است. ما 
باید چشــممان بــه فرامین رهبــر معظم 
انقلاب باشــد که در این ســی و چند سال 
رهبری خود، مــا را از بزنگاه های ســختی 

عبور دادند.
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معاون فناوری های مالیاتی سازمان مالیاتی خبر داد
ارسال پیامک مالیاتی برای مالکان ۵۱۵هزار 

خانه خالی
 معاون فناوری های مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشــور از شناسایی 
۵۱۵ هزار و ۵۰۰ خانه خالی از ســوی وزارت راه و شهرسازی خبر داد 
و گفت: مشــمولین پرداخت مالیات خانه های خالی و مالیات خودروها 
و خانه های لوکــس به پنجره واحد خدمات الکترونیکی ســازمان امور 

مالیاتی کشور مراجعه کنند.
به گزارش سازمان مالیاتی، افشــین خدامرادی با اشاره به اینکه تمامی 
خدمات مالیاتی این سازمان از طریق پنجره واحد خدمات الکترونیکی 
به نشانی قابل انجام است، اظهار کرد: مشمولان مالیات خانه های خالی 
و مالیات خودروهــا و خانه های لوکس، برای صــدور قبض و پرداخت 

آنلاین مالیات به این سامانه مراجعه کنند.
وی افزود: ســامانه مالیات بر خانه های خالی باهــدف ارزش گذاری و 
محاسبه مالیات واحدهای مسکونی خالی موضوع ماده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم، طراحی، توسعه و از دی ماه سال ۱۴۰۰ به عنوان 

بخشی از درگاه ملی خدمات الکترونیک راه اندازی شد.
معاون فناوری های مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: مودیان 
مالیاتی می توانند با مراجعه به قســمت »واحدهای مسکونی خالی از 
سکنه« این ســامانه، علاوه بر مشاهده لیســت املاک مشمول خود، 
نسبت به محاســبات مربوط، واکنش لازم را ثبت کرده و در صورت نیاز 

نسبت به صدور قبض و پرداخت آنلاین آن اقدام کنند.
خدامرادی همچنین در خصوص مالیات بر خودروها و خانه های لوکس 
نیز گفت: سامانه مربوط به این مالیات بر اســاس الزامات آیین نامه بند 
)خ( تبصره )۶( قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ و بر مبنــای ماده ۶۴ قانون 
مالیات های مستقیم طراحی و توســعه یافته و از دی ماه سال گذشته از 

طریق پنجره واحد خدمات الکترونیکی در دسترس مودیان قرار دارد.

وی ادامه داد: این ســامانه دارای قابلیت هایــی از قبیل نمایش املاک 
مشــمول مودی به تفکیک ملک و مالیات متعلقه، امکان چاپ قبض و 
پرداخت آنلاین از طریق درگاه بانک ملی ایران و واریز مستقیم مالیات 
به شماره حســاب اداره کل ذی ربط و همچنین امــکان ثبت اعتراض 

مودی مالیاتی است.
معــاون فناوری های مالیاتی ســازمان امــور مالیاتی کشــور تصریح 
کرد: لیســتی حاوی تعداد ۵۱۵ هزار و ۵۰۰ خانه خالــی از وزارت راه و 
شهرسازی به سازمان امور مالیاتی کشــور ارسال شده که برای مالکان 
این خانه ها پیامک اطلاع رســانی ارسال شــده و هم اکنون در مرحله 

مطالبه و وصول مالیات است.

 واریز هزار میلیارد تومان به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه

 براساس آخرین اخبار منتشر شده،  دیروز )شــنبه( رقمی معادل یک 
هزار میلیارد تومان از معوقات بودجه ای به صنــدوق تثبیت بازار واریز 

شد.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهــادار، پس از ابلاغ بســته جامع 
حمایتی دولت از بازار سرمایه و در راستای اجرای بند چهارم آن، دیروز 
رقمی معادل یک هزار میلیارد تومــان از معوقات بودجه ای به صندوق 

تثبیت بازار واریز شد.
بدین ترتیــب معوقات جهت واریز بــه صندوق تثبیت بــه چهار هزار 

میلیارد تومان کاهش یافت.

پیش بینی بازارهای جهانی طلا
وی لبه چاقو! طلا ر

بازار طلا شاهد احساسات متزلزل اســت اما قیمت باید در هفته آینده 
بالای ۱۶۲۰ دلار باقی بماند.

طلا بار دیگر، روی لبه چاقو قرار گرفته اســت زیرا قیمت ها هفته را زیر 
۱۶۵۰ دلار در هر اونس به پایان می رســانند و بعید به نظر می رسد که 
احساسات آشــفته بازار هیچ جهت روشــنی را برای این فلز گرانبها در 

هفته آینده ارائه کند.
آخرین نظرســنجی کیتکو نیوز گلد نشــان می دهد کــه تحلیلگران 
صعودی و ســرمایه گذاران خرد مزیت اندکی دارند. برخی تحلیلگران 
اظهار کردند: بســیاری از ســرمایه گذاران همچنان منتظر نشانه های 
واضحی هستند که فدرال رزرو سرعت افزایش تهاجمی نرخ بهره خود 
را تا پایان سال کاهش خواهد داد. به گفته تحلیلگران، نشست سیاست 
پولی فــدرال رزرو در دوم نوامبر، نیروی محرکه قیمــت طلا در هفته 

آینده خواهد بود.
شــان لوســک، یکی از مدیران هجینگ تجاری در والــش تریدینگ 
گفت که او انتظار دارد انتظارات فعلی بازار، مشــابه سایر شایعات بازار، 
کمرنگ شود. لوسک گفت که انتظار دارد در هفته آینده شاهد کاهش 
قیمت طلا باشد. او گفت: تا زمانی که شفافیت را از فدرال رزرو دریافت 
نکنیم، رالی طلا همچنــان ادامــه دارد و فکر نمی کنــم هفته آینده 

شفافیت زیادی از فدرال رزرو دریافت کنیم.
نتایج نظرسنجی هفتگی طلای کیتکو نشــان داد که وال استریت در 
هفته آینده یک شــیب اندکی صعودی در قیمت طلا خواهد داشت. از 
۱۷ تحلیلگر شرکت کننده در نظرســنجی، هفت تحلیلگر یا ۴۱ درصد 
انتظار دارند قیمت هــا در هفته آینده افزایش یابــد. در همین حال، ۶ 
تحلیلگر معادل ۳۵ درصد در کوتاه مدت نزولی و چهار تحلیلگر معادل 

۲۴ درصد نسبت به طلا بی طرف بودند.
این هفته ۴۷۳ پاسخ دهنده در نظرســنجی آنلاین شرکت کردند. در 
مجموع ۲۰۰ رای دهنده یــا ۴۳ درصد خواســتار افزایش قیمت طلا 
شدند. ۱۶۹ نفر دیگر یا ۳۷ درصد پیش بینی کردند طلا سقوط خواهد 
کرد. ۹۴ رای دهنده باقی مانده، یا ۲۰ درصد، خواستار یک بازار خنثی 

شدند.
 Blue Line futures فیلیپ اســتریبل، استراتژیست ارشــد بازار در
گفت که در کوتاه مدت نسبت به طلا بی طرف باقی می ماند زیرا افزایش 
نرخ بهره فدرال رزرو همچنان بــر این فلز گرانبها تاثیــر می گذارد. او 
گفت: هیچ چیزی مانع از آن نمی شــود که طــلا در کوتاه مدت به زیر 
۱۶۰۰ دلار در هر اونس برســد و این اظهارنظر جســورانه ای نیست و 
اگر قیمت به زیر ۱۸ دلار در هر اونــس کاهش یابد، به دنبال خرید نقره 
هستم.از نظر فنی، طلا به آرامی در حال چرخش است. به نظر می رسد 
طلا در حوالی تصمیم چهارشــنبه آینده فدرال رزرو نوســان داشــته 
باشــد که به طور بالقوه می تواند بر روند دلار آمریکا تأثیر بگذارد.دارین 
نیوســام، رئیس Darin Newsom Analysis نیز انتظار دارد که در 
هفته آینده نوساناتی داشته باشد. با این حال، وی افزود تا زمانی که طلا 
بتواند بالاتر از پایین ترین ســطح اخیر خود در حدود ۱۶۲۰ دلار در هر 
اونس باقی بماند، در این صورت در یــک روند صعودی میان مدت باقی 

خواهد ماند.

بازار

ســازمان بورس اعلام کرد: در بسته ۱۰بندی حمایت 
فوری از بازار ســرمایه مصوباتی از جمله بیمه شــدن 
اصل و سود سهام مردم در یک سال آینده تا واریز شدن 
منابع جهت حمایت از ســهام شــرکت های تولیدی 

بزرگ کشور دیده می شود.
به گزارش روابط عمومی سازمان بورس و اوراق بهادار، 
بســته جامع حمایتی بازار سرمایه که در هفته گذشته 
طراحی و در جلسات رده عالی مقامات اقتصادی کشور 

مطرح شده بود، از شنبه صبح اجرایی می شود.
این بسته شامل مواردی است مانند:

۱. بیمــه کردن ســهام حاضر در پورتفوی اشــخاص 
حقیقی تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان برای هر نفر )که 
حدود ۹۶ درصد از تعــداد کدهای حقیقی فعال حاضر 

در بازار را تشکیل می دهند( از طریق انتشار 
عمومی اوراق تبعی و خرید توســط سرمایه 
گذاران صورت می گیرد، ســر رسید اعمال 
این اوراق یک ســاله بوده و مبلغ تعهد خرید 
۲۰ درصد بالاتر از ارزش ترکیب ســبد افراد 
در آخرین روز معاملاتی چهار شنبه، ۴ آبان 
۱۴۰۱ است و براساس ترتیباتی که سازمان 

بورس اعلام می کند، اعمال و اجرایی خواهد شد.
۲. انتشــار اوراق اختیــار تبعی فروش بر روی ســهام 
موجود در صندوق هــای درآمد ثابت تا ســقف ۴۰۰ 
هزار میلیارد ریال با تضمین اصل ارزش ســبد ســهام 
در ابتدای دوره بر اســاس ترتیباتی که سازمان بورس 
اعلام می کند.)منابــع لازم برای ایفــای تعهدات در 

سررســید اوراق مذکور، از محل بودجه سال 
۱۴۰۲ تامین می شود.(

۳. تزریق منابع جدید توســط صندوق های 
حاکمیتی برای خرید سهام در بازار سرمایه 

و بمرور افزایش مبلغ مذکور.
۴. واریز منابع مندرج در ردیف بودجه ســال 
۱۴۰۱ به صنــدوق تثبیت از روز شــنبه در 

مجموع به مبلغ حدود ۵۰ هزار میلیارد ریال.
۵. هماهنگــی، نظارت و پایش مســتقیم و مســتمر 
فعالیت اشخاص حقوقی بازار سرمایه شامل شرکت ها 
و نهادهای مالی شبه دولتی، صندوق های بازنشستگی 
و نهادهای نظامی و حمایت این نهادها از سهام ناشران 
تحت مدیریت خود و توقف فروش تا زمان ثبات در بازار 

و انجام اقدامات حمایتی از جمله خرید سهام و انتشار 
اوراق تبعی حمایتی.

۶. همکاری مشــترک بانک مرکــزی و وزارت اقتصاد 
جهت مدیریت نرخ سود.

همچنین با تصویب هیئت مدیره ســازمان بورس نیز 
موارد ذیل اجرایی خواهد شد.

۷. افزایش ســپرده گذاری مستقیم سازمان بورس نزد 
صندوق تثبیت.

۸. محدود کردن بخش فــروش بازارگردان ها تا اطلاع 
ثانوی.۹. توقف پذیره نویسی اوراق بهادار و عرضه های 

اولیه تا زمان بازگشت ثبات به بازار سرمایه.
۱۰. بازگشــت زمان جلســه معاملاتی در فرابورس به 

روال سابق از ساعت ۱۳:۰۰ به ۱۲:۳۰.

 ســازمان جمع آوری و فروش امــوال تملیکی اعلام 
کرد: ۲۲۰ میلیارد تومان ارزش مزایــده الکترونیکی 

۱۴۰ردیف املاک و مستغلات بود.
به گزارش ســازمان جمــع آوری و فــروش اموال 

تملیکی، مزایــده املاک و مســتغلات به شــماره 
۱۱۳۲ ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با حضــور علیرضا نــور نــژاد عضو هیــات مدیره و 
معاون حقوقــی و فروش اموال غیرمنقول ســازمان 

رمزگشایی شد.
در ایــن مزایــده الکترونیکی ۱۴۰ردیــف املاک و 
مستغلات از ۱۷ اســتان کشــور ارائه شد که ارزش 
پایه املاک و مســتغلات ارائه شــده در این مزایده 

نزدیــک ۲۲۰ میلیارد تومــان برآورد شــده بود ۹ 
ردیف این املاک دارای پیشــنهاد بوده و متقاضیان 
از طریق این مزایده الکترونیــک موفق به خرید این 

املاک شدند.

سهام

محمدحسین سیف اللهی مقدم   رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: در 
شش ماهه نخســت امســال، ۵۱ درصد از 
کل تکلیف بودجه ای ســازمان محقق شده 
و ۲۳۱ هزار میلیارد تومــان مالیات وصول 

شده است.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور و هیأت 
همراه، از دســتاوردهای ســازمان به ویژه 
در حــوزه هوشمندســازی و ســاماندهی 
الکترونیکــی بازدید کردنــد و در ادامه این 
مراســم، نشســتی با حضور مدیــران دو 
دستگاه در محل ستاد سازمان امور مالیاتی 

کشور برگزار شد.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 
در ابتدای این نشســت، خاطرنشــان کرد: 
سازمان بازرسی کل کشور دستگاه ناظر بر 
همه دســتگاه های اجرایی از حیث اجرای 
قانون اســت و برای ایجاد تحــول در نظام 
مالیاتی، نیازمند همکاری هــر چه تمامتر 
این دستگاه نظارتی در حوزه اجرای قوانین 

مصوب مالیاتی هستیم.
منظــور خاطرنشــان کــرد: از مهمترین 
سیاســت های نظام مالیاتی این است که تا 
پایان دولت ســیزدهم، مالیات به مهمترین 
منبــع تأمین مالــی دولت تبدیل شــود و 
در آینده نزدیــک، کل بودجه جــاری را از 
محل مالیــات تأمین کنیــم.وی افزود: در 
شش ماهه نخســت امســال، ۵۱ درصد از 
کل تکلیف بودجه ای ســازمان محقق شده 
و ۲۳۱ هزار میلیارد تومــان مالیات وصول 
شده است.رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشور با اشــاره به روند صعودی درآمدهای 
مالیاتی در چارچــوب قانون گفت: در حالی 
که متوســط وصولی ماهانه در سال ۱۳۹۹ 
رقمی در حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان بود؛ 
این رقم در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیب 
به ۲۵ هزار میلیارد تومان و ۴۰ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافته است.
منظور بــا بیان اینکه ظرف ســال جاری، با 
شناســایی مودیان، درآمدهــای مالیاتی 
افزایش یافتــه، گفــت: این امر ناشــی از 
موفقیت ســازمان در اجــرای برنامه های 
مبارزه با فرار مالیاتی و شناســایی مودیان 
جدیــد بوده و دسترســی به ســامانه های 
اطلاعاتــی و مرکزیت داده ها در ســازمان 

باعث شــده بــا دقــت بیشــتری بتوانیم 
اقتصاد کشــور را رصد کنیم.وی از تشکیل 
دفتر حسابرســی ویژه در راســتای تقویت 
رســیدگی به پرونده های مالیاتی خبر داد 
و گفت: تعــداد ۲۰۰ پرونده مهــم که ۸۰ 
درصد مالیات ابرازی شــرکت ها را تشکیل 
می دهند، به صورت ویــژه در این اداره کل 

رسیدگی می شوند.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
مبارزه با فرار مالیاتــی را یکی از برنامه های 
اصلی ایــن ســازمان عنوان کــرد و گفت: 
ســاماندهی کارتخوان هــا و درگاه هــای 
پرداخــت الکترونیکی در ســال گذشــته 
انجام گرفــت و با اجرای قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان که گام اصلی 
هوشمندسازی نظام مالیاتی است، مبنای 
مراودات مــا با مودیان براســاس اطلاعات 

سامانه مودیان خواهد بود.
وی همچنین تصریح کــرد: با هدف کاهش 
ارتباط مودی با ممیز مالیاتــی، بالغ بر ۵۰ 
نقطه تماس شناســایی کرده ایم که در نظر 
داریم با تقویت زیرســاخت های فناوری و 
تکمیل ســامانه های مالیاتی، این تماس ها 

را به حداقل برسانیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 

با بیان اینکه شــرکت های پذیرفته شــده 
در بــورس و فرابورس به عنوان نخســتین 
گــروه از مشــمولان اجــرا کننــده قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
از اول آبان ماه ملزم به اجــرای این قانون و 
صدور صورتحساب الکترونیکی می باشند، 
گفت: بسترها و زیرســاخت های لازم برای 
اجرای ایــن قانون فراهم شــده و به صورت 
تدریجی طی یک ســال و نیم و ظرف شش 
مرحله، کلیه مودیان مالیاتی ملزم به صدور 

صورتحساب الکترونیکی می شوند.
منظــور در ادامه ســخنان خــود به برخی 
مسائل و مشــکلات نظام مالیاتی در ارتباط 
با سایر دستگاه ها اشــاره کرد و گفت: عدم 
همــکاری برخــی دســتگاه های اجرایی 
در راســتای اجرای ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مســتقیم و ارســال اطلاعات 
درآمدی اشخاص و همچنین عدم همکاری 
برخی دستگاه ها در اجرای برخی مواد قانون 
دائمی مالیات بــر ارزش افزوده و همچنین 
مشــکلات مربوط به عدم تعییــن تکلیف 
معاملات بر پایه ارز دیجیتال در کشــور از 

مهمترین این مشکلات به شمار می رود.
وی همچنین طولانی شدن برخی قرارهای 
کارشناســی در هیأت های حــل اختلاف 

به عنــوان یکــی از مشــکلات در وصول 
درآمدهای مالیاتی یاد کرد و گفت: در حال 
حاضر بالغ بر ۵۲۰ پرونــده بزرگ مالیاتی، 
به دلیل توقف قرار کارشناسی معوق مانده 
است.رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
همچنین تفاوت دیــدگاه در تعلق مالیات 
به تســعیر نرخ ارز بانک ها، عــدم همکاری 
برخی بانک ها بــرای ایجاد وب ســرویس 
جهت دریافــت اطلاعات مشــتریان و ریز 
تراکنش های بانکی و همچنین عدم حضور 
مستمر قضات در هیأت های حل اختلاف و 
مشکلاتی که در زمینه بهره گیری از قضات 
بازنشسته وجود دارد، به عنوان دیگر مسائل 
بغرنج مالیاتی مطرح کرد که ورود ســازمان 
بازرســی کل کشــور به ایــن موضوعات 
می تواند به حل و فصل این مشکلات کمک 

شایان توجهی نماید.
گفتنی است رئیس ســازمان بازرسی کل 
کشــور نیز در این نشســت، با بیان اینکه 
اقتصاد تک محصولی و اقتصاد وابســته به 
نفت اساســاً ناپایدار و بی ثبات است، گفت: 
بهترین منبع تأمین مالی کشــور، مالیات 
است و اگر بتوانیم مالیات را به منبع درآمد 
اصلی کشور تبدیل کنیم، بسیاری از مسائل 
و مشــکلات به ویــژه در ارتباط بــا ثبات و 

امنیت اقتصادی، رانــت خواری و تبعیض و 
اختلافات طبقاتی رفع خواهد شد.

ذبیــح الله خدائیــان، ضمــن اشــاره به 
موفقیت هــا و دســتاوردهای خوبی که در 
یکسال اخیر به دســت آمده و شروع خوبی 
برای تحول نظام مالیاتی کشــور محسوب 
می شــود، خاطرنشــان کرد: دستگاه هایی 
که تکالیفشان در ارتباط با موضوعات مالی 
است، بیشــتر در معرض آســیب هستند و 
معمولاً احتمال فســاد در این دســتگاه ها 
بیشــتر اســت؛ البته کارآمدترین راه برای 
کاهش فســاد نیز، هوشمندســازی نظام 
مالیاتی و حرکــت به ســمت داده مبنایی 
اســت.وی با تاکید بر ضــرورت اجرای هر 
چه ســریع تر قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان در کشــور گفت: باید از 
ضمانــت اجرایی ایــن قانون بــرای ایجاد 
شــفافیت در اقتصــاد اســتفاده کنیــم و 
اطلاعات واقعی درآمــدی و اطلاعات دقیق 
مربوط به دارایی و ثروت در اختیار سازمان 

امور مالیاتی کشور قرار گیرد.
خدائیان اظهــار داشــت: امــروزه با یک 
دنیای جدید مواجه هســتیم کــه به دلیل 
اینکه کســب و کارهای مجــازی و ارزهای 
دیجیتــال در آن غلبــه دارنــد؛ طبیعتاً با 
اقتصادی غیرشــفاف رو به رو هســتیم و به 
همین دلیل هم نظام مالیاتی باید به سمت 
هوشمندســازی و رســیدگی سیستمی و 

حسابرسی بر مبنای ریسک حرکت کند.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور در ادامه 
به برخی از پدیده هــای مذموم اقتصادی از 
جمله ایجاد حســاب های بانکی اجاره ای، 
سو اســتفاده از کارت های بازرگانی و ایجاد 
شــرکت های صوری اشــاره کرد و گفت: با 
ایجاد هوشمندســازی نظام مالیاتی، بخش 
مهمی از این مصادیق جرم مالیاتی کاهش 
می یابد.خدائیان در ادامه به ضرورت کاهش 
زمان دادرســی مالیاتی و مراحل متعدد آن 
اشــاره کرد و گفت: باید اقدام اساســی در 
این زمینه صورت گیرد و حتی به ســمتی 
برویم که اگر شــخصی صرفاً بــرای تأخیر 
در امر پرداخت مالیات تشــکیل پرونده در 
هیأت های حل اختــلاف می دهد، ضمانت 
اجرایی قوی برای برخورد با او وجود داشته 

باشد.

با ابلاغ بسته ۱۰بندی حمایت فوری از بازار سرمایه؛اصل سهام و سود ۲۰ درصدی ۹۶ درصد از حقیقی ها بیمه شد

ونیکی املاک و مستغلات ۲۲۰ میلیارد تومان ارزش مزایده الکتر

پول های پارک شده به بازار سرمایه می آید

بورس به شدت جذاب خواهد شد
خریدار  پیش بینی می شود بازار سرمایه 
در هفته های آتی با یک صعود جذاب همراه 
باشــد. وقتی موج فروش در یک بازار به راه 
می افتد، همه افراد فعــال در آن بازار پا پس 
کشیده و این وضعیت به شدت و سرعت و در 
همه بازار اتفاق می افتد، البته همیشه برخی 
از نمادها استثنا بوده و با فعالیت بازارگردان 
های حرفه ای می توانند حتی در بازار نزولی 
هم نمادی را ســبز رنگ نگه دارنــد اما این 
اتفاق هم تنها در نمادهایــی اتفاق می افتد 

که ارزش بازار کمی دارند.
بازار ســرمایه ایران نیز از این اصل مستثنی 
نبوده و در هفته های اخیر با ریزش های پی 
در پی مواجه شده اســت، اما این ریزش ها 
به معنای این نیســت که قرار است همیشه 

وضعیت بورس همین گونه باشد.

تئوری اقتصادی وارن بافت
برخی از سرمایه گذاران بورس تنها وضعیت 
بنیادی شــرکت را بررســی کرده و با پیش 
بینــی وضعیت بنیادی یک ســهم را خرید 

یا فــروش می کننــد، البته این نــوع افراد 
همیشــه گزارش های ماهانه شــرکت ها را 
بررسی کرده و به صورتمالی های شرکت به 
ویژه صورتمالی ۶ ماهه و یک ســاله نگاهی 
ویژه دارند و آن قدر ایــن کار را تکرار کرده 
که به یک مهارت ذاتی در این امر رســیده 
و می توانند بهتر از تکنیکالیســت ها قیمت 

سهم را در آینده پیش بینی کنند.
نگاه کردن بورس از نگاه بنیادی و ســرمایه 
گذاری بلند مدت بیشتر برای افرادی ممکن 
است که سرمایه کلان داشــته و به صورت 
هدفمند سهمی را خرید یا فروش می کنند، 
البته افــرادی نیز هســتند که با ســرمایه 
خرد نــگاه بنیادی به یک ســهم داشــته و 
توانســته اند در مدتی نه چنــدان طولانی 

سرمایه خود را ۱۰ تا ۳۰ برابر کنند.
افراد حرفــه ای و با تجربه بورس همیشــه 
ســابقه ریــزش و رویش هــای بــورس را 
داشــته اند، از ســال آخر دولت اصلاحات 
گرفته تا ســال آخر دولت احمــدی نژاد و 
روحانی، این نوع افراد به هیچ وجه با ریزش 

بورس از بازار دل نکنده و همیشــه منتظر 
ســودهای کلان بازار هســتند، امــا نکته 
اینجاست این افراد یا وارد مقوله سهامداری 
عمده شــده اند و نوســان یک تا چهار ساله 
بورس در تصمیمات آنها مؤثر نیســت و یا 
فعالیت بین بازاری را آموختــه و در دوران 
رکود و ریزش استراتژی های مختلف برای 

معاملات دارند.
همیشــه بعــد از رســیدن قیمت هــا به 
حمایت های مهــم و زمانی کــه قیمت ها 
به شــدت جذاب می شود، ســازمان بورس 
و دولت بــرای بورس چاره اندیشــی کرده 
و به یک باره بازار با تغییــر وضعیت مواجه 
می شــود، حقیقــت این اســت کــه بازار 
سرمایه ای که دولت ۷۴ درصد در آن سهم 
دارد نیز تنها به اظهــارات دولتمردان توجه 
نکرده و به دنبال ســود و زیان خود اســت، 
یعنی بازار همیشــه دنبال ارزش ذاتی بوده 
و زمانی که ارزش ذاتی بازار به مکان دلخواه 
برســد، حقوقی ها پی در پی وارد شده و در 

حال خریداری سهم ها هستند.

بازار ســرمایه برای فتح قله سرسخت یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار واحــد باید مؤلفه های 
بنیادی به ویژه نرخ بهــره را در حال تغییر 
اساســی ببیند، اما با همیــن وضعیت و با 
همین نرخ بهره بــازار می تواند یک صعود 
خوب تا ناحیه یــک میلیــون و ۶۰۰ هزار 
واحد داشته باشــد که پیش بینی می شود 
در هفته های آتی رخ دهــد. البته وضعیت 
بازار سرمایه در کلان وابســتگی به عوامل 
مختلف دارد و این پیــش بینی برای زمانی 
اســت که وضعیــت سیاســی، امنیتی و 

اجتماعی کشور مانند امروز باشد.

برخی از کارشناسان کف بازار را در محدوده 
یک میلیون و ۲۱۱ هــزار واحد طرح ریزی 
کرده و برخی دیگر معتقدند کف بازار تا یک 
میلیون و ۱۰۰ هزار واحد است، اما واقعیت 
آن اســت که نمی توان کــف دقیقی برای 
شــاخص کل معین کرد، شاید کف شاخص 
همین محدوده امروز باشــد به شرطی که با 
رایزنی ســازمان بورس و دولت مؤلفه های 
بنیادی بازار به شــدت جذاب شــود، پس 
می توان بورس به شــدت جذاب می شــود 
به شــرط اینکه مؤلفه های بنیادی بازار به 

شدت جذاب شود.
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عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد
و  بعد از واردات، گام بعدی در صنعت خودر

چیست؟
عضو هیئــت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گویــد، مجلس در 
سال های گذشته کنار گذاشتن قیمت گذاری دســتوری خودرو را در 
گرو صدور مجوز واردات قرار داده بــود و حالا زمان تغییر تصمیم گیری 

در در این حوزه است.
محمدرضا نجفی منش  اظهار کرد: یکــی از اصلی ترین چالش هایی که 
در تمام سال های گذشته برای صنعت خودرو ایران وجود داشته، بحث 
قیمت گذاری دستوری خودرو اســت. قیمت گذاری که از یک سو برای 
خودروسازان مشکل آفرین شده و از ســوی دیگر در بازار بستری ایجاد 
کرده تا خودرو با قیمت های مختلف عرضه شده و در نهایت برای مردم 

نیز شرایط مثبتی به وجود نیاید.
وی با بیان اینکه قیمت گذاری دســتوری برای خودروســازان زیانی 
گســترده به وجود آورده اظهار کرد: براوردهای ما نشــان می دهد که 
میزان زیان انباشــته خودروســازان به مرز ۱۲۰ هــزار میلیارد تومان 
رسیده و نشــان می دهد که در این سال ها خودروســازان ایرانی با چه 
مشــکلاتی به کار خود ادامه داده اند. در کنار آن، با توجه به ممنوعیت 
واردات، فشــار دیگری نیز به خودروسازان وارد شــد که با از سرگیری 
واردات کمتر خواهد شــد و از این رو ما بارها اعلام کــرده بودیم که در 
صورتی که شرایطی عادلانه برای خودروسازان و قطعه سازان ایرانی در 

نظر گرفته شود، هیچ مشکلی با واردات خودرو نداریم.
عضو اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این سوال که با از سرگیری واردات 
آیا شــرایط بازار داخلی خودرو تغییر خواهد کرد؟ گفت: از نظر کمیت 
تعداد خودروهای وارداتی به آن میزانی نخواهد رســید که شرایط بازار 
را به طور کلی متحول کند، اما با این وجود می توان انتظار داشــت که از 
این پس دولت برخی سیاست های سختگیرانه خود علیه خودروسازان 

داخلی را متوقف کند.
نجفی منش ادامه داد: بر اســاس قانــون اجرای سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساســی، دولت موظف اســت ضرر و زیانی که به دلیل 
قیمت گذاری دســتوری بر تولیدکنندگان وارد شــده است را جبران 
کند. یعنی همانطور که مثلا قیمت تمام شــده نان همان نرخی واقعی 
نیست، وقتی خودروسازان نیز با قیمت دستوری تولید کرده اند و از این 
محل زیانی ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی به آنها وارد شــده، دولت باید آن 

را جبران کند.

وی در پاسخ به این ســوال که آیا در کنار واردات خودرو، شرایط برای 
واردات قطعات خودرو نیز فراهم خواهد شــد، بیان کرد: در حال حاضر 
چیزی نزدیک به ۸۰ درصد از قطعات به کار رفته در خودروهای ایرانی 
در داخل کشور و از سوی قطعه سازان خودمان تولید و عرضه می شود. 
ما معتقدیم با توجه به ظرفیت های موجود با یک همت جدی، می توان 
۲۰ درصــد باقی مانده نیاز بــه قطعات خارجی را نیز در داخل کشــور 
مدیریت کرد و به این ترتیب میزان آسیب پذیری صنعت خودرو کشور 

از تحریم ها در آینده را نیز به شدت کاهش داد.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد
یک استثنا برای ممنوعیت های واردات ایران

رئیس ســازمان توســعه تجارت می گوید که با دریافت مصوبه سران 
قوا، ممنوعیت های واردات ایران در رابطه با کشــورهای اوراســیا، لغو 
خواهد شــد. علیرضا پیمان پاک در نشست همکاری های تجاری ایران 
و فدراسیون روسیه، با بیان اینکه ســطح مراوادات تجاری در مقایسه 
با ارتباطات سیاســی ایران و روســیه ناچیز اســت، ادامه داد: چنانچه 
بتوانیم روی نقاط مشترک کار کنیم و زیرســاخت ها را توسعه دهیم، 
پتانسیل های خوبی برای همکاری وجود دارد. بنابراین در حال حاضر 

مهم ترین مساله، شناخت ظرفیت ها و پتانسیل های متقابل است.
او با اشــاره به اینکه در گذشــته صادرات ایران به روســیه منحصر به 
محصولات کشــاورزی بود، افزود: امروز، بیش از ۶۰ درصد مراوادت در 
حوزه کالاهای صنعتی است؛ چنانکه دارو از جمله داروهای ضدسرطان 
در فهرست کالاهای صادراتی به روسیه قرار گرفته و قرار است در حوزه 
صادرات توربین نیز قراردادهایی منعقد شــود. در عین حال، قرار است 
این همکاری ها به حوزه های دیگر از قبیــل تجهیزات صنعتی، صنعت 
هوایی و کشتی سازی هم تســری پیدا کند و در این زمینه توافقاتی نیز 

شکل گرفته است.
پیمان پــاک در ادامه به برگــزاری یک رویــداد تجاری در مســکو با 
حضور قطعه سازان ایرانی اشــاره کرد و گفت: طی ســه روز برگزاری 
این نمایشــگاه، به میزان ۷۰۰ میلیون یــورو موافقت نامه میان فعالان 
اقتصادی ایرانی و روسی منعقد شــد که اگر ۲۰ درصد از این رقم نیز به 

قرارداد منجر شود، دو برابر صادرات ایران در حوزه قطعه خواهد بود.
او با اشــاره به ضرورت برگزاری نشســت های تخصصی و رویدادهای 
نمایشگاهی برای آشنایی دو طرف با ظرفیت های یکدیگر، عنوان کرد 
که ارتباطات نرم افزاری نیز در زمــان و هزینه صرفه جویی خواهد کرد. 
رئیس ســازمان توســعه تجارت در ادامه، توافقات صورت گرفته میان 
دو کشور برای صادرات تجهیزات پزشــکی، ونتیلاتور و سایر تجهیزات 
مورد نیاز در اتاق عمل از ایران به روســیه را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
برای آنکــه همکاری های اقتصادی شــکل بگیرد، زیرســاخت ها باید 
توسعه پیدا کند. بر این اســاس، یکی از اقدامات صورت گرفته، توافق 
برای پوشش بیمه ای مراودات از طریق صندوق ضمانت صادرات ایران 
و صندوق اگزیار روسیه است. در این توافق مقرر شده است که صندوق 
ضمانت صادرات، تاجر ایرانی را اعتبارسنجی کند و صندوق اگزیار نیز 
اعتبار تاجر روس را مورد ارزیابی قــرار می دهد و در مرحله بعد، قرارداد 

همکاری فعالان اقتصادی ایرانی و روسیه بیمه می شود.
پیمان پاک همچنین ایجاد کریدور ســبز میان ایران و روسیه را از دیگر 
اقدامات زیرســاختی برشمرد و گفت: کریدور ســبز به صورت پایلوت 
برای ارتبــاط گروه های بالغ ایجاد شــده تا با کمتریــن معطلی و ارائه 

حداقلی اسناد کالاهای خود را ترخیص کنند.
او در ادامه به زیرســاخت های مالی ایجاد شــده میان دو کشور اشاره 
کرد و گفت: قرار اســت صندوق هایی ایجاد شــود که تســهیلاتی در 
حد یوزانس و ســرمایه گذاری، اعتبار خریدار و فروشــنده و مشارکت 
در تولید ارائه کند.بر اســاس اعلام ســایت اتاق تهران، رئیس سازمان 
توســعه تجارت، برقراری تجارت آزاد میان ایران و کشــورهای حوزه 
اوراســیا را نویدبخش آینده ای روشــن برای تجــارت در این منطقه 
توصیف کرد و گفــت: گروه های کالایی برای قرارگرفتن در فهرســت 
تجارت آزاد، تقریبا مشخص شده اســت و مقرر شده که ۹۰ درصد کد 
تعرفه ها صفر شود. همچنین مصوبه ای از سران قوا دریافت کرده ایم که 
ممنوعیت های وارداتی ایران برای اوراسیا لغو شود. بنابراین پیش بینی 
 می شود که فهرست کالاهای مشمول تجارت آزاد میان ایران و اوراسیا 

اواخر آذرماه میان وزرای این کشورها به امضا برسد.

تولید

 وزیر جهاد کشــاورزی از تولید ۵ میلیون تن محصول 
کشاورزی کشور در آذربایجان شرقی خبر داد.

ســیدجواد ســاداتی نژاد در ســفر یک روزه به استان 
آذربایجان شرقی و در جلسه توســعه سرمایه گذاری 
در بخش کشاورزی اســتان و رفع موانع در استانداری 
آذربایجان شرقی اظهار کرد: آذربایجان شرقی استان 
ویژه ای از نظر تولید غذا بــوده و اهمیت ویژه ای دارد، 
این استان ۵ میلیون تن تولید محصولات کشاورزی را 

به خود اختصاص داده است.
وی افزود: استان آذربایجان شرقی منابع انسانی خلاق 
و نوآوری دارد و همچنین رشــد حوزه صنعت و وجود 

سرمایه گذار در این استان وجود دارد.

وزیــر جهــاد کشــاورزی بــا تاکیــد بر 
اینکه بخش کشــاورزی ســهم خــود را از 
ســرمایه گذاران طی ســال های گذشته 
نگرفته اســت، تصریح کرد: مــا در تولید 
ناخالص داخلی سهم ۱۱.۷ درصدی داریم 
در حالی که حداکثر سرمایه گذاری در این 

بخش ۴ درصد است.
وی از سرمایه گذاران دعوت کرد تا در بخش کشاورزی 
ســرمایه گذاری کنند و وزارت جهاد کشــاورزی نیز 

حداکثر کمک را در این زمینه خواهد داشت.
ســاداتی نژاد بــا بیــان اینکه بایــد بــه ۱۰۰ هزار 
هکتار گلخانه برســیم و برنامه آن را از امســال آغاز 

می کنیــم، افــزود: در حال حاضــر آمار 
گلخانه های ما ۲۵ هزار هکتار اســت و در 
این طرح باید چهار برابر شــود به دلیل اینکه 
براساس الگوی کشــت باید کشت سبزی و 
صیفی را به گلخانه ها منتقل کنیم که نیاز به 

سرمایه گذاری دارد.
وی با اشــاره به اینکه در ســرمایه گذاری ها 
نیاز به ســرمایه گذاری در مگاپروژه هــا داریم، افزود: 
ســرمایه گذاران خرد نیز در قالب شرکت ها می توانند 

اقدام به سرمایه گذاری کنند.
به گفته وزیر جهاد کشــاورزی برای افزایش بهره وری 

باید به سمت مگاپروژه ها حرکت کنیم.

وی با اشــاره به افزایش بهره وری در تولید محصولات 
کشاورزی، گفت: فاصله بین کشاورزان پیشرو با دیگر 
کشــاورزان زیاد اســت که عمده ترین دلیل آن تأمین 

مالی است.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه برای این منظور باید 
با کشــاورزی قراردادی پیش برویم، یادآور شد: در این 
طرح تأمین مالی صورت می گیرد و در فصل برداشــت 

تسویه حساب انجام می شود.
وی افزود: امسال بنا اســت تا در میوه شب عید با بخش 
خصوصی پیــش برویم. در طــول بیش از ۱۰ ســال 
گذشــته همیشــه دولت تنظیم بازار را انجام داده اما 

امیدواریم امسال تجربه بهتری را داشته باشیم.

سرپرســت دفتر بهره برداری معــادن وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در نامه ای مجوز واردات ماشــین آلات 
معدنی و ضرورت ثبت درخواســت واردات در سامانه 

جامع تجارت تا پایان آذر ماه را ابلاغ کرد.
 حمید حمیدی )سرپرســت دفتر بهره برداری معادن 
وزارت صمت(، ابتدای ماه جاری موضوع مجوز واردات 
ماشــین آلات معدنی را به مدیران کل روسای سازمان 

صمت ۳۱ استان و جنوب کرمان ابلاغ کرد.  
وی در این ابلاغیه، ضمن اشاره به به بخشنامه شهریور 
ماه، به جزئیات ثبت درخواست برای واردات پرداخته 
است.پس از آن، این مقام مســئول، در نامه ای خطاب 

به رئیس اتــاق بازرگانی، صنایــع و معادن 
ایران و رئیــس خانه معدن ایــران، موضوع 
مجــوز واردات ماشــین آلات معدنی و ثبت 
درخواست در موعد مقرر را ابلاغ کرده است.  

در این ابلاغیه آمده اســت که  بــا عنایت به 
ضرورت تامین ماشین آلات مورد نیاز بخش 
معدن، کلیه تقاضاهایی کــه بیش از صدور 

بخشــنامه شــماره ۱۵۴۹۱۱/۶۰  تاریخ ۲۲ شهریور 
۱۴۰۱ معاونت متبوع، توســط سازمان های استانی به 
این اداره کل ارجاع شد، به منظور تسریع در روند صدور 
مجور، وفق فرآیند سابق مورد بررسی و تصمیم گیری 

قــرار گرفته اســت؛ لــذا مراتــب در قالب 
لیستی شــامل معادن و میزان مجور واردات 
تخصیص یافته به ایشــان طی نامه شــماره  
۱۸۶۱۶۱/۶۰ تاریــخ دوم آبان ۱۴۰۱  که به 
پیوست ایفاد شــده، با هدف اطلاع رسانی به 
متقاضیان به اداره کل صمت اســتانی ابلاغ 

شده است.
معادن فرصت دارند تا انتهای آذر ماه نســبت به ثبت 
درخواست واردات در سامانه جامع تجارت اقدام کنند. 
در غیر اینصــورت این مجوز کان لم یکن تلقی شــده و 
متقاضیان باید وفق شرابط بخشنامه مذکور، تقاضای 

خود را از طریق اداره کل استانی دنبال کنند.با عنایت 
به مــوارد مطروحــه و فوریت موضوع، خواهشــمند 
است اطلاع رســانی لازم به واحدهای معدنی عضو آن 
مجموعه صورت گیرد. گفتنی اســت که تا پیش از این 
بخش معدن و فعالان این حوزه، از فرســودگی ناوگان 
ماشــین آلات معدنی گلایه داشــته و مشکلات آن ها 
به ســبب عدم  تامین نیاز معادن به ماشــین آلات طی 
سال های گذشــته، انباشت شــده و به مرحله هشدار 
رسیده اســت؛ لذا به مراتب خواستار رفع موانع وارادت 
در این بخــش بوده اند و معتقدند کــه تولیدکنندگان 

داخلی توان کافی برای تامین نیاز داخل را ندارند.

وزیر

معدن

خریدار  معــاون وزیر صنعــت، معدن و 
تجــارت ضمن تاکیــد بر اینکــه کالابرگ 
منتفی نشده درباره شــبکه های اجتماعی 
و اینکه ســه درصد فروش در این شبکه ها 
صورت می گیرد و ۸۰ درصد کسب و کارها 
از این شبکه ها به عنوان مکمل و برای تبلیغ 
هم اســتفاده می کنند گفت که خســارت 
کسب و کارها از قطع اینترنت به طور دقیق 
قابل محاســبه نیســت و یکی از راهکارها 
حمایت از کسب و کارهای بزرگ و کوچک 

است.
 علیرضا شــاه میرزایی -  معــاون تجارت و 
خدمات وزیر صنعت، معــدن و تجارت - در 
نشست خبری، در پاســخ به نقدی در رابطه 
با قیمت گذاری دستوری، اظهار کرد: قیمت 
وابســته به عرضه و تقاضا است. در ساختار 
جدید دولت، هر بخــش باید کالای مربوط 
به خود را مدیریت کند؛ مثلا تولید و تنظیم 
بازار کالای کشاورزی به عهده وزارت جهاد 
است. همچنین در سال های اخیر تعدادی 
کالا بورسی شده و قیمت گذاری دستوری 

نداشته است.
وی بــا بیان اینکــه اجرای پــروژه مردمی 
ســازی یارانه ها شــرایط خاص و متفاوت 
بوده، تصریح کرد: حتــی دولت های قبلی 
که ادعای آزادی اقتصادی داشتند، جرئت 
اجرای این پروژه  را نداشــتند. اما این دولت 
جرئت کرد و بــا حــذف ارز دولتی قیمت 
برخی اقلام چهار تا پنج برابر شــد و در این 
شــرایط تصمیم های خاص بــرای قیمت 

برخی کالاها گرفته شد.
شــاه میرزایی در ادامه در پاســخ به اینکه 
ســامانه جامع تجــارت چه زمانــی کامل 
می شود؟ اظهار کرد: ســامانه ها همیشه رو 
به رشد هســتند و وظایف جدیدی به آن ها 
اضافه می شــود. ضمن اینکه به سامانه ها به 

عنوان بخش های دولتی نــگاه نمی کنیم و 
باید با همکاری بخش خصوصی اجرا شوند.

وی در پاســخ بــه ســوال ایســنا درباره 
جدیدترین وضعیت شناســه ها نیز گفت: 
تاکنون نزدیک به یک میلیون شناسه کالا 
و هفت میلیــارد کد رهگیری صادر شــده 
اســت. همچنین در حال حاضر ۶۳۵ هزار 
نفر کد نقش دارند که یعنــی می توانند در 
سامانه اطلاعات وارد کنند. اجرای شناسه 
کالا یکی یکی اعلام می شــود و فعلا فقط 
روی لوازم خانگی و بخشــی لــوازم یدکی 
اجباری شــده که زمان آن هــا نیز تمدید 
شده است. تا زمانی که ۸۰ درصد کالاهای 
موجود کــد رهگیــری دریافــت نکنند، 
نمی توان اقــدام به جمــع آوری کالاهای 

بدون شناسه کرد.

3 درصد فروش در شبکه های 
اجتماعی

معاون تجــارت و خدمــات وزارت صمت 
در ادامه بــا بیان اینکــه ۳ درصد فروش در 
شــبکه های اجتماعی صــورت می گیرد، 
گفت: کل فروش دیجیتال ســالانه حدود 
۱۳۰۰ همت اســت. همانطــور که بانک ها 
شــبکه خاص خود را دارند و از اینترنت آزاد 
اســتفاده نمی کنند، در حــوزه تجاری هم 
باید شبکه هایی برای زمان قطعی اینترنت 
در نظر گرفته شــود. البته در شــبکه هایی 
بانکی گاهــی اختلال وجــود دارد که باید 
برطرف شــود.به گفته این مقام مســئول 
۸۰ درصد کســب و کارها در شــبکه های 
اجتماعی حضور دارنــد و به عنوان مکمل یا 
تبلیغات از آن ها استفاده می کنند. در حال 

حاضر در تجارت الکترونیــک پلتفرم های 
قوی وجود دارد که باید در حوزه رســانه ای 
هم پلتفرم های مشابهی طراحی شود. البته 
شــبکه های خارجی هم باید حضور داشته 
باشــند تا رقابــت ایجاد شــود و انحصاری 
نباشد.وی در پاسخ به سوالی درباره خسارت 
کســب و کارها از قطعی اینترنت نیز گفت:  
در این مدت کســب و کارها خسارت هایی 
دیدنــد، اما بــرای محاســبه دقیــق این 
خسارت ها اول باید مشــخص شود ناشی از 
چه عواملی بوده اســت. مثلا ممکن اســت 
یک روز به دلیل کندی اینترنت و روز دیگر 
بخاطر اختلال در درگاه پرداخت باشــد. در 
حال حاضر کســب و کارهای فیزیکی هم 
برای فروش مشکل دارند، اما محاسبه دقیق 
میزان خسارت ها امکان پذیر نیست. مسئله 

الآن این اســت کــه برای این خســارت ها 
چه کاری انجــام دهیم. دولت یک بســته 
حمایت تدوین کــرده، اما وزارت صمت هم 
حمایت هایی در نظر دارد.به گفته این مقام 
مســئول یک حمایت همیشگی صمت ۵۰ 
همت تسهیلات برای کسب و کارهای نیمه 
فعال یا نیازمند احیا است که در حال حاضر 
آسیب دیده ها در اولویت پرداخت هستند. 
همچنین پیشنهاد شده کســب و کارهای 
بزرگ از کوچک یا پلتفرم ها از فروشــگاه ها 
حمایت تبلیغاتی کنند و رسانه ها مثل صدا 
و ســیما به کســب و کارها تخفیف بدهند. 
یک مشکل هم قدرت خرید مردم است که 
برای این موضوع مقرر شــده بانک ها کارت 
اعتباری تا ۱۰ میلیون تومــان ارائه کنند و 

تا ۵۰۰۰ میلیارد تومان قطعی شده است.

کالابرگ منتفی نشد
وی افزود: کالابرگ هم یکــی از طرح هایی 
است که نیاز کشور اســت. اما وزارت صمت 
تنها تصمیم گیر نیســت. ارائــه کالابرگ 
منتفی نشــده و حتی به صورت پایلوت در 
چهار شهرستان گرمســار، آبیک، دماوند و 

فیروزکوه اجرا شده است.

یک مجوز برای کسب و کارهای 
مجازی کافی است

شــاه میرزایی در پایان گفت که بر اســاس 
مصوبه اخیر این وزارتخانه تمام واحدها در 
هر رســته ای برای اینکه در فضای مجازی 
فعالیــت کنند، نیــاز به دریافــت مجوز از 
اتحادیه کســب و کارهای مجازی ندارند، 
بلکه داشــتن مجوز از اتحادیه خودشــان 
کافی اســت. کارگــروه نظارت بر کســب 
و کارهــای مجازی هــم بر آن هــا نظارت 

می کنند.

خریدار   در حالی که در ماه های گذشــته 
موضوع تامیــن ارز به عنوان یکــی از موانع 
اصلی بر ســر راه ورود خودروهای خارجی 
به کشور شمرده می شــد، رییس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد که به محــض آغاز ثبت 
ســفارش واردات خودرو، این بانک آمادگی 
تامین ارز مورد نیــاز را دارد. ارزی که مقدار 

آن سالیانه یک میلیارد دلار خواهد بود.
 به منظــور واردات خــودرو بــه کشــور از 
بهمن ماه سال گذشــته تلاش های زیادی 
انجام، آیین نامــه مربوطه تدوین و در دولت 
به تصویب رسید که سوم شهریورماه امسال 

ابلاغ شد.
اکنــون وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
وارد فراینــد اجــرای کار شــده  اســت و 
آن طــور کــه »منوچهر منطقــی« معاون 
صنایع حمل و نقل وزیر صمــت خبر داده 
اســت تا هفته گذشــته ۳۸۰ درخواست از 
ســوی شــرکت های واردکننده به وزارت 
صمت واصــل و از آنها یک ســری مدارک 
و مســتندات درخواست شــد و در نهایت 
۲۴ مجموعــه مدارک کامل بــه وزارتخانه 

ارائــه کرده اند.بــر پایــه ایــن گــزارش، 
مطابــق آیین نامه وزارت صمــت اولویت با 
خودروهای کمتر از ۱۰ هــزار یورو خواهد 
بود و پس از آن خودروهــای در بازه قیمتی 
۱۰ تا ۲۰ هــزار یورویی وارد خواهد شــد. 
ارائه خدمات پــس از فــروش و همچنین 
پــاس کــردن اســتانداردهای ۸۵گانه از 
جمله مدارک اصلی درخواســت شــده از 

شرکت های یاد شده است.
منطقــی همچنین در خصــوص تامین ارز 
مــورد نیــاز واردات این خودروهــا، اظهار 
داشــت: بانک مرکزی قول مســاعد داده 
که به این منظور حدود یــک میلیارد دلار 
به تخصیص ارز بپردازد و بــه احتمال زیاد 
بانک مرکزی این مبلغ ارزی را تا پایان سال 

تخصیص خواهد داد.
در همیــن ارتبــاط، »علــی صالح آبادی« 
رییس کل بانــک مرکزی روز پنجشــنبه 
)پنجم آبان مــاه( در گفت وگو بــا خبرنگار 
ایرنا در پاســخ به این ســوال که با توجه به 
آغاز ثبت ســفارش واردات خودرو، آیا بانک 
مرکزی ارز مورد نیاز واردات خودرو را تامین 

کرده اســت، عنوان کرد: به محض آغاز ثبت 
ســفارش واردات خودرو، بانــک مرکزی 
آمادگی تامین ارز مورد نیاز را دارد و تامین 
ارز مــورد نیاز بر اســاس اســتانداردی که 

وزارت صمت تعریف کرده، انجام می شود.
وی ادامه داد: ثبت ســفارش واردات خودرو 
از ســوم آبــان در وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت آغاز شــده و به گفتــه وزیر صمت، 
تاکنــون نزدیک بــه ۳۰۰ متقاضــی برای 
واردات اعلام آمادگی کرده اند؛ بر اســاس 
مقــررات مربوط به واردات خودرو، ســقف 
ســالیانه برای ثبت ســفارش و واردات یک 

میلیارد دلار خواهد بود.
به گفته مســوولان وزارت صنعت، چنانچه 
افرادی رمــزارز یا منابــع ارزی در خارج از 
کشــور داشته باشــند نیز به شــرط تایید 
بانک مرکزی می تواننــد خودرو وارد کنند. 
همچنیــن بــرای خودروهــای خدمات 
عمومی نظیر تاکسی نیز افراد می توانند در 
تعامل با شهرداری به صورت BOO خودرو 
وارد کنند.این در حالی است که تاکنون دو 
دســته به منظور واردات خــودرو به وزارت 

صمت مراجعه کرده اند؛ دســته نخســت 
که پیــش از این واردکننــده اصلی بودند و 
دســته دوم خودروســازان داخلی، ضمن 
اینکه برخی واردکننــدگان بزرگ خودرو 
در گذشــته اکنون بــه تولیدکننده خودرو 

تبدیل شده اند.
 با توجه بــه اینکــه از نظــر وزارت صمت 
اولویــت بــا واردات خودروهــای با قیمت 
کمتر از ۱۰ هزار دلار اســت، این وزارتخانه 
خودروهای با قیمت حــدود ۶ هزار دلار که 
اغلب مشــخصه های خودروهــای مدرن 
امروز را دارند، به عنوان خودروی اقتصادی 
می شناســد و آن طور که مســوولان وعده 

داده اند، فرایند فروش اقتصادی اقساطی نیز 
برای این خودروها پیش بینی شده است.

معاون صنایع حمل و نقــل وزارت صنعت 
پیش بینــی کرد: تــا پایان ســال ۹۰ هزار 
دســتگاه خودرو وارد کشور شــده و علاوه 
بر آن ۳۰۰ هزار دســتگاه خودرو اقتصادی 

توسط خودروسازان داخلی تولید شود.
منطقــی تاکید کرد: خودروهــای با قیمت 
بالای ۱۰ هــزار یورو همه اســتانداردهای 
۸۵گانه مدنظر ســازمان ملی اســتاندارد 
را پــاس می کننــد، اما بــرای خودروهای 
اقتصادی درخواست شــده که سه مورد از 

این استانداردها به صورت تشویقی باشد.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛تولید ۵ میلیون تن محصول کشاورزی کشور در آذربایجان شرقی

معادن تا پایان آذر ماه برای ثبت درخواست واردات ماشین آلات فرصت دارند



 بازاری که آماده صادرات گاز مایع ایران است

وپا زمستان امسال را قسر در رفت؟ ار

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تغییر سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین 
تکذیب شد

 رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: هیچ گونه بحثی 
در مجلس، کمیســیون انرژی و دولت، مبنی بر تغییر ســهمیه بندی و 
افزایش قیمت بنزین نخواهیم داشــت و به شدت این موضوع را تکذیب 

می کنم.
به گزارش وزارت نفــت، فریدون حســنوند با تکذیب شــایعه تغییر 
ســهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین اظهار کــرد: هیچ گونه بحثی در 
مجلس، کمیســیون انرژی و دولت، مبنی بر چنین مســئله ای نیست 
و به عنوان رئیس کمیســیون انرژی به شــدت این موضــوع را تکذیب 
می کنم.وی تصریح کرد: به هیچ عنوان بحــث افزایش قیمت بنزین و 

تغییر سهمیه در دستور کار ما قرار ندارد.
در روزهای گذشته برخی با اســتفاده از فضای به وجود آمده در کشور و 
با هدف ایجاد شایعه در آبان ماه، موضوع افزایش قیمت بنزین و سهمیه 

بندی جدید آن را مطرح کرده بودند.
این در حالی اســت که مســئولان وزارت نفت همواره این شایعات را 
تکذیب کرده اند و به گفته آنها قرار نیســت تغییــری در نحوه توزیع و 

قیمت بنزین در سال جاری اتفاق بیافتد.

ورت حکمرانی یکپارچه در حوزه انرژی ضر
ســخنگوی صنعت برق در برنامه »پایش« با عنــوان »تعریف الگوی 
مصرف استاندارد و راهکارهای رسیدن به آن« گفت: خوشبختانه سال 
گذشته بدون خاموشــی، با مشــارکت مردم و هماهنگی خوب وزارت 

نفت و نیرو سپری شد.
مصطفی رجبی مشهدی، ســخنگوی صنعت برق گفت: خوشبختانه 
سال گذشــته بدون خاموشــی، با مشــارکت مردم و هماهنگی خوب 
وزارت نفت و نیرو ســپری شــد، پروژه ی تکمیل مخازن سوخت مایع 
نیروگاه هــا در حال پیگیری اســت، حدود ۵۸ درصــد از نیروگاه های 
کشــور از ســوخت مایع پر و این روند باید تا پایان آذر ماه ادامه داشته 

باشد تا در زمستان با مشکلی مواجه نشویم.
وی در ادامه بیان کرد: اقدام مهم تر، بحث اســتفاده ی درست از منابع 
انرژی است که بخشــی از آن، مربوط به وظایف وزارتخانه می شود که 
با هدف مصرف کمتر ســوخت، باید از نیروگاه های پر راندمان استفاده 
شــود، بخش دیگر نیز مربوط به مردم و مصرف مشــترکین است؛ اگر 
مشترکین بتوانند تا ۱۰ درصد در مصرف برق صرفه جویی کنند بیش 
از ۷۰ میلیون متر مکعب کاهش مصرف را شــاهد خواهیم بود و بخش 
مهمی از ناترازی گاز در زمســتان برطرف و می توانیم امید وارد باشیم 

زمستانی بدون خاموشی پیش رو است.
این مقــام مســئول در وزارت نیرو ســپس اظهــار کــرد: بزرگترین 
هماهنگی، بخش نیرو و وزارت نفت در این بخش است؛ مسئله ی دیگر 
مربوط به وزارت صمت اســت که یکی از مصرف کنندگان بزرگ انرژی 
محســوب و باید تدابیری برای این موضوع انجام شود. بخش عمده ی 
دیگر، صرفه جویی در بخش تجاری و خانگی است؛ همکاران در وزارت 

نفت تدابیر ویژه ای برای تعرفه های پیش بینی کرده اند.

رجبی مشــهدی همچنین بیان کــرد: وزارت نیــرو در ابتدای دولت 
سیزدهم، برنامه ای بلند پروازانه تدوین کرد که ۳۵ هزار مگاوات واحد 
نیروگاهی جدید تعریــف و ایجاد کند و از این مقــدار ۱۰ هزار نیروگاه 
تجدید پذیر پیش بینــی کردیم، علاوه بر این تفاهــم نامه ای با وزارت 
صمت امضا کرد که خوشبختانه آن را مجلس شورای اسلامی در قانون 
مانع زدایی محکم تــر و واضح تر پیش بینی کــرده، در این قانون هم از 
۱۰ هزار مگا وات نیروگاهی کــه وزارت صمت بــه صنایعی که انرژی 
بر هســتند تکلیف می کند که حدود ۱۰۰۰ مگابــات آن تجدید پذیر 
هستند؛ خوشبختانه استقبال خوبی در این زمینه از جانب صنایع شده 

است.
وی در ادامه ابراز کرد: در برنامه ای که گفته شــد، ۱۸۳ مگاوات نیروگاه 
حرارتی پیش بینی شــده و تا پایان ســال این عدد به ۱۰۰۰ مگاوات 
می رســد؛ صنایع کشــور برای فصل زمســتان حداقل ۵۰۰ مگاوات 
آمادگی دارند. همچنین برای تابستان ســال ۱۴۰۲، ۱۴۰ برنامه برای 
سال دوم دولت پیش بینی شــده افرادی که نیروگاه حتی تجدید پذیر 
احداث کنند از محدودیت های مصرف مســتثنی و می توانند برق را به 

صورت پایدار مصرف کنند.
ســخنگوی صنعت برق همچنین گفــت: عمــده ی نیروگاه های در 
دست احداث، توسط بخش خصوصی تأســیس می شود؛ حتی وزارت 
نیرو برای استفاده از پتانســیل های این بخش در حوزه گاز سایت های 
خود را به بخش خصوصی واگذار کرده اســت. در سال گذشته ظرفیت 
توســعه ی نیروگاهی وارتقا ظرفیت نیروگاه موجود به ۶ هزار مگاوات 
رســید که در صنعت برق بی ســابقه بوده و در حال آماده سازی برای 
افزایش این مقدار به ۸۰۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاه جدید برای ســال 

۱۴۰۲ هستیم.
وی در خصوص اجرای طــرح پلکانی برای بخــش گاز نیزگفت: طرح 
پلکانی در کاهش مصرف بسیار اثر گذار بود اما طرح تشویقی ما موسوم 
به یک مساوی با پنج بود، بخ این صورت که بتوانیم از افرادی که کاهش 
مصرف دارند تقدیر کنیم و پاداش به آنها بدهیم، پاداش صرفه جویی ای 
که در دوره ی تابســتان به این افراد تعلق گرفته هزار و سیصد و هفتاد و 

پنج میلیارد بوده که عددی بی سابقه است.
ســخنگوی صنعت برق ســپس بیان کرد: از قبض های صادر شده در 
تابســتان حدود ۴۰ درصد )از ۱۰ قبض ۴ عدد( مشمول پاداش صرفه 
جویی شده اند و به این نکته باید توجه شود که از هر ۳ قبض که پاداش 

صرفه جویی داشت ۱ قبض به صورت رایگان یا حتی بستانکار بود.
وی ضمن انتقاد از روند مصرف برق در ایران نســبت به ســایر کشورها 
نیز اظهار کرد: ایران در مصرف برق اولین کشــور در دنیا شناخته شده 
است، متأسفانه بیش از ۲ برابر متوسط جهانی برای تولید کالا و خدمات 
انرژی مصــرف می کنیم و ایــن روند بر خلاف جهان، صعودی اســت، 
امیدوایرم با رونــدی که مجلس تحت عنــوان معاونت راهبردی پیش 

گرفته اند، تمرکزی در بخش بهینه سازی مصرف صورت گیرد.
در ادامــه برنامــه مالک شــریعتی، ســخنگوی کمیســیون انرژی 
مجلسشورای اسلامی با تشــریح برنامه های مجلس در بخش انرژی 
گفت: در هفته ی گذشــته گزارش مهمی در خصــوص ناترازی گاز 
در مجلس قرائت و یکی از موضوعاتی که به عنوان راهکار ارائه شــد، 
موضوع نیاز به حکمرانی یکپارچه در حوزه ی انرژی کشور بود که برای 
حل آن پیش نویسی در خصوص تشکیل معاونت راهبردی انرژی در 
سطح ریاســت جمهوری آماده و هفته ی آینده در کمیسیون انرژی 
مطرح می شــود.وزارت نیرو و نفت مســئول تولید انرژی در کشــور 
هستند اما همه ی بخش هایی کشــور مصرف کننده، بنابراین وجود 
یکپارچگی در حوزه ی انرژی لازم است تا با یک عزم جدی در دولت به 

هدف خود برسیم.

و نیر

خطیبــی گفت: وجــود ســازمانی مبنی بــر حضور 
صادرکننــدگان گاز برای تبادل نظر خوب اســت، اما 
هدف اصلی این بوده که بتواند در بــازار نقش آفرینی 

کرده و ثباتی را به وجود آورد.
جی ئی ســی اف یا همان مجمع صادر کنندگان گاز هر 
ساله برگزار می شــود؛ اما چنین مجمعی تا چه حدی 
توانســته بر اقتصاد گازی این کشورها مثمرثمر باشد؟ 
محمد علی خطیبــی در رابطه با ایــن موضوع به مهر 
می گوید: یکی از اهداف تشکیل مجمع صادکنندگان 
گاز یا همان جی ئی ســی اف این بود که بتواند در بازار 
گاز نقش آفرینی کند. اکنون به نظر می رسد این هدف 
همچنان محقق نشده است. به عبارتی ما آثاری از نقش 
آفرینی کشــورهای صادر کنندگان گاز را مشــاهده 
نمی کنیم، به همین دلیل این ســازمان چنانچه نتواند 
در بازار نقش آفرینی کند به معنای آن اســت که هدف 

اولیه این سازمان محقق نشده است.
وی ادامه داد: البتــه وجود ســازمانی مبنی بر حضور 
صادرکننــدگان گاز برای تبادل نظر خوب اســت، اما 
هدف اصلی این بوده که بتواند در بــازار نقش آفرینی 

کرده و ثباتی را به وجود آورد.
خطیبی با اشاره به اینکه بازار گاز و بازار نفت 
دو بازار متفاوتند در این زمینه توضیح داد: با 
توجه به اینکه بازار گاز و نفت یکسان نیست، 
نمی توان مجمع صادرکنندگان گاز و اوپک 
را یکی دانست. اما انتظار می رود این سازمان 
بتواند نقشی در بازار ایفا کند و به هدف اصلی 

خود دست پیدا کند.
وی افزود: انتظار ایران و همه کشورهای صادرکنندگان 
گاز این اســت که بتوانند با عضویت در این ســازمان 
اهدافی که به صورت فردی دســتیابی بــه آنها ممکن 
نیست با عضویت در این سازمان به آن هدف دست پیدا 
کنند. زیرا بسیاری از اهداف وجود دارد که کشورها به 
دلیل وسعت و بزرگی که در بازارهای بین المللی وجود 
دارد نمی توانند به آن دســت پیدا کنند. اما زمانی که 
صادرکنندگان گرد هم می آیند می توانند در بازار نقش 
آفرینی کنند که نمونه بارز آن اوپک اســت؛ زمانی که 
صادر کنندگان متفرق بودند شرکت های چند ملیتی 
حرف خود را به کرســی می نشــاندند در صورتی که با 

متحد شدن صادرکنندگان بزرگ نفت اوپک 
در بازار نقش آفرینی می کرد.

عضو ســابق ایران در اوپک اضافــه کرد: از 
صادرکنندگان گاز انتظار می رود وارد فضای 
بازار شوند و در بازار گاز نقشی داشته باشند. 
به عبارتــی منافعی که کشــورها به تنهایی 
نمی توانند به دســت آورند در این ســازمان 
و با حرکت جمعی آن اهــداف را محقق کنند. چنانچه 
این اهداف محقق شود می توان گفت جی ئی سی اف به 

هدف اولیه نزدیک شده است.
وی با اشاره به اینکه چنین مجمعی برای تبادل نظرات 
دوجانبه می تواند مثمر ثمر باشد در این زمینه توضیح 
داد: تشــکیل چنین مجمعی می تواند مثبت و سازنده 
باشــد اما هدف غایی که بازار آشــفته گاز این سازمان 
بتواند در ثبات و اطمینان بخشــی به تولید کنندگان 
و مصرف کنندگان بتواند نقش آفرین باشد. نقشی که 
اکنون ما شاهد آن نیستم و امیدواریم در آینده نزدیک 

به آن دست پیدا کنیم.
خطیبی اضافه کرد: انتظار می رود در بازار پر نوســان 

گاز، سازمان جی ئی ســی اف بتواند عامل ثبات بخش 
این بازار باشــد و امنیت را ایجاد کند؛ چرا که اطمینان 
خاطر تولید کنندگان را به دنبال داشــته باشــد زیرا 
صادرکنندگان به دنبال ثبات قیمت ها هستند و تولید 
کنندگان می خواهند ثباتی در درآمدهایشــان وجود 
داشته باشــد تا از این طریق بتوانند در بخش سرمایه 
گذاری با خیال راحت ســرمایه گذاری کنند در چنین 
وضعیتی می تــوان ادعا کرد جی ئی ســی اف به هدف 
اصلی خود که همــان ایجاد نقش مؤثر در بازار اســت 

نزدیک شده است.
وی در خاتمــه افــزود: برخــی از کشــورهایی کــه 
می خواهند عضو جی ئی سی اف شــوند به عنوان عضو 
ناظر در این مجمع به عضویــت در می آیند؛ عضو ناظر 
به این معناســت که این کشــورها، کشــورهای صاد 
کننده گاز هستند اما تردید دارند که به عضویت کامل 
جی ئی ســی اف در آیند به همین دلیل جی ئی سی اف 
نیاز به تحرک بیشــتر دارد تا بتواند به درستی در بازار 
گاز و در راستای اهدافی که شــکل گرفته است نقش 

آفرینی کند.

نفت با دور شدن سرمایه گذاران از دارایی های پرخطر 
در بازارهای گسترده تر، در بحبوحه چشم انداز ضعیف 
برای اقتصــاد چیــن و اقتصاد جهانی، ســود هفتگی 

خود را کاهش داد.نفت با دور شــدن سرمایه گذاران از 
دارایی های پرخطر در بازارهای گسترده تر، در بحبوحه 
چشم انداز ضعیف برای اقتصاد چین و اقتصاد جهانی، 

سود هفتگی خود را کاهش داد.قیمت شاخص جهانی 
نفت خام برنت به ۹۶ دلار در هر بشکه و نفت خام وست 
تگزاس اینترمدیت به ۸۸ دلار کاهش یافت.نفت خام 

همچنان بیش از ۳ درصد در هفته افزایش یافته است 
و نشانه هایی از انقباض شدید در بازارهای محصولات 

پالایش شده ایالات متحده وجود دارد.

جی ئی سی اف

نفت

ســمیرا ربیع   به تازگی از ســوی برخی 
کارشناسان اعلام شده که مخازن گاز اروپا 
برای زمستان امسال ۱۰۰ درصد پر شده و 
قیمت گاز ســقوط کرده اســت، موضوعی 
که به گفته کارشناســان می تواند زمستان 
نسبتا بدون مشکلی را امسال برای اروپایی 
ها رقم بزند و از ســویی دیگــر هنوز پنجره 
برای صادرات گاز مایــع ایران به این قاره در 

سال های آینده باز است.
 در مدت یک سال گذشته، جریان صادرات 
گاز از روسیه بیش از ۸۲ درصد کاهش پیدا 
کرد. در واقع، در ژانویه سال ۲۰۲۱، عرضه 
از ســوی روســیه، حدود ۴۰ درصد از گاز 
مصرفی در اروپا را تشــکیل می داد. در حال 

حاضر، این رقم به ۱۰ درصد رسیده است.
روســیه از زمان حمله نظامی به اوکراین، 
عرضه گاز به اروپا را به میزان قابل توجهی 
کاهــش داده و کاهــش تحویــل گاز بــا 
تعطیلی خط لوله نورد استریم ۱ به آلمان، 
به اوج خود رسید. روسیه اوایل ماه میلادی 
جاری اظهار کرد که مســیر صادرات گاز 
اصلی تا زمانی که تحریمهــای بازدارنده 
تعمیــرات توربینهای گاز از ســوی غرب 
برداشته نشوند، بازگشــایی نخواهد شد. 
الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه 
اعلام کــرد: انتظار می رود صــادرات گاز 
طبیعی روســیه به اتحادیه اروپا، امسال به 
میزان ۵۰ میلیــارد متر مکعب معادل یک 

سوم حجم صادرات سال گذشته، کاهش 
پیدا کند.

در این میان اروپا به نوبه خود به دنبال متنوع 
کردن واردات گاز از روســیه است و موفق 
شده است وابســته به گاز روســیه را کمتر 
کند. بر اساس گزارش اویل پرایس، اورزولا 
فون در لاین، رئیس کمیســیون اروپا هفته 
گذشته در سخنرانی ســالانه اتحادیه اروپا، 

گفته بود سال گذشته ۴۰ درصد از واردات 
گاز ما از روســیه بود و اکنــون، به ۹ درصد 
واردات خط لوله ای کاهش پیدا کرده است.

نگاه اروپا به گاز ایران
نرسی قربان، کارشــناس ارشد حوزه انرژی 
در این رابطه گفت: اروپا زمســتان سختی 
خواهد داشت اما اینگونه نیست که اروپا به 

دلیل نبود گاز روس هــا از بین برود، اروپا از 
انرژی های دیگری مانند نفت، زغال سنگ 
اســتفاده خواهد کرد و تا جایــی که امکان 
دارد، نبــود گاز روس ها را جبــران خواهد 

کرد.
وی با بیان اینکه احتمالا نبود گاز روسیه در 
اروپا برای آن ها کشنده نخواهد بود، اظهار 
کرد: زمستان امسال ســپری خواهد شد و 

قطعا تلاش خواهند کرد دیگر متکی به گاز 
روسیه به صورت تنها نباشند کما اینکه این 
کار در شــرایط فعلی نیز انجام شده است و 
برنامه های سه تا چهار ســال آینده خود را 
  LNG اینگونــه تدوین کرده اند کــه برای
از قطر، برای گاز از آفریقا ســناریو طراحی 

کنند.
به گفته این کارشناس ارشــد حوزه انرژی 
اجرای این طرح ها سه تا چهار سال زمان بر 
خواهد بود تا به نتیجه برسید اما به هر حال 
این زمستان را خواهند گذراند، با مشکلات 

اما نه آنطور که تمام فعالیت ها متوقف شود.
قربان با اشاره به نقش ایران در سناریو های 
تعریف شــده اروپا، گفت: باتوجــه به اینکه 
ایران دارنده دومین ذخایر گاز دنیا اســت 
و در نتیجه محلــی که نیاز بــه گاز دارد، به 
ذخایراطراف خود توجه مــی کند، در حال 
حاضر به دلیــل تحریم ها و مســائل دیگر 
سرمایه گذاری روی گاز ایران محدود بوده 
و اگر این سرمایه گذاری ها انجام شود بعد از 
برداشتن تحریم ها می تواند پتانسیلی برای 

صادرات گاز مایع باشد.
وی با بیان اینکه خطوط لوله مشــکلات رد 
شدن از کشور های بین مسیر را دارد یا باید 
از دریای مدیترانه و سوریه و یا از گرجستان 
عبور کنــد، در نتیجه بیشــتر صحبت گاز 
مایع اســت و ایران مــی توانــد مانند قطر 

پتانسیلی مانند قطر داشته باشد.

جی ئی سی اف از هدف اصلی خود فاصله گرفته است

وزانه بازار جهانی؛قیمت نفت کاهش یافت گزارش ر

تکمیل پتروپالایشگاه ها روی دور آهسته

وز وز بیشتر از دیر وپالایشگاه، هرر نیاز کشور به ساخت پتر
خریدار  ســاخت پتروپالایشگاه می تواند 
با ایجــاد ارزش افــزوده در صنعــت نفت، 

درآمدهای ارزی ایران را چند برابر کند.
بــا افزایش مقــدار مصــرف بنزیــن حالا 
نگرانی ها از کمبود این سوخت در کشور بالا 
گرفته است و کارشناســان از احتمال نیاز 
به واردات در صورت ادامــه این روند و ثابت 

ماندن تولید خبر می دهند.

افزایش ۲4 درصدی مصرف بنزین
 در تابستان امسال

هفته گذشته شــرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتــی ایــران از افزایش ۲۰ 
درصدی مصــرف بنزین در مقابل رشــد ۵ 

درصدی تولید این محصول خبر داد.
تأمین بنزین موردنیاز کشور با تولید داخل و 
گذر از موج شدید افزایش سوخت در کشور 
در حالی اســت که پیش از این با وجود دارا 
بــودن منابع عظیــم نفتی، ایــران یکی از 
کشــورهای واردکننده بنزین بود به طوری 
که سال ۹۶ میزان ۱۷ میلیون لیتر بنزین به 

کشور وارد شد.
گفتنی اســت از ســال ۹۷ و با بهره برداری 
از پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس، ایران از 
واردات بنزین بی نیاز شــد و در شــهریور 
ســال ۹۸ به عنوان صادرکننــده بنزین به 

کشورهای همسایه مطرح شد.
صــادرات فراورده هــای نفتی ایــران نیز 
کاهش چشمگیری داشــته است به طوری 
که سال اول کرونا ســه میلیارد دلار بنزین 
صادر کردیم اما امسال قطعاً از پالایشگاه ها 

صادرات بنزین نخواهیم داشــت و صادرات 
گازوئیل نیز به حداقل خود خواهد رسید.

رکود چندساله در ساخت پالایشگاه
هرچنــد پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس 
در دولت گذشــته به بهره برداری رســید 
و توانست کشــور را از واردات بنزین نجات 
دهد؛ اما بعد از آن بی توجهی شــدیدی در 
حوزه پالایشــگاه ســازی حاکم شد. دولت 
یازدهم و دوازدهــم که پروژه پالایشــگاه 
ســتاره خلیج فارس را با ۷۰ درصد تحویل 
گرفته بود، تصور می کــرد وظیفه خود را در 
ساخت پالایشــگاه به انجام رسانده و دیگر 

نیازی به ساخت پالایشگاه نیست.
حتی وزیر پیشــین نفت پالایشگاه سازی 
را کثافــت کاری می دانســت و افتخــار 
می کرد که در مدت ۱۵ ســال وزارت خود 
یک پالایشــگاه نیز نســاخته است. همین 
بی توجهــی چندیــن ســاله بــه احداث 
واحدهای پالایشــی جدید باعث شد خام 
فروشی منابع نفتی در کشور سیر صعودی 
بگیرد و این منابع به ثمــن بخس و به دلیل 

نیاز کشور به منابع مالی حراج شود.
عقب افتادگی کشــور در ساخت واحدهای 
پالایشــگاه و خام فروشی چند دهه ای نفت 
در حالی است که بسیاری از کشورها حتی 
کشــورهایی که منابع نفتی ندارند یک قدم 
جلوتر به ساخت پتروپالایشگاه رو آورده اند 
تا ارزش افزوده بیشــتری تولیــد کنند و از 
مزایای پالایشــگاه و پتروشیمی به صورت 

هم زمان بهره ببرند.

ساخت پتروپالایشــگاه در کشور ما به دلیل 
تحریم و نیاز کشــور به منابع متنوع اهمیت 
دوچنــدان دارد؛ چراکــه در حــال حاضر 
شرکت های پالایشــی محدودی در جهان 
وجود دارند که خریدار نفت ایران هستند و 
البته برای فروش نفت به آن ها نیز باید انواع 
و اقســام روش های دور زدن تحریم را اجرا 

کرد.
ساخت پتروپالایشــگاه باعث می شود مواد 
شــیمیایی متنوعی در کشور تولید شود که 
ارزش افزوده بالایی دارند و مشتریان زیادی 
نیز در ســطح جهان برای آن ها وجود دارد. 
به این ترتیب به راحتی می توان محصولات 
صنعت نفت کشــور را در بازارهای جهانی 

عرضه و مقدار زیادی ارز وارد کشور کرد.
عــلاوه بر ایــن ســاخت پتروپالایشــگاه 
اشــتغال زایی قابل توجهی در کشور ایجاد 
خواهد کرد و باعث رونــق اقتصادی و رونق 

صنعت نفت در کشور خواهد شد.
ســاخت  بــالای  مزایــای  و  اهمیــت 

پتروپالایشــگاه در کشــور باعث شــد تا 
کمیسیون انرژی مجلس در پاییز سال ۹۷ 
طرحی با عنوان »احداث پتروپالایشگاه ها 
بــا اســتفاده از ســرمایه گذاری مردمی و 
روش تنفــس خــوراک« پیشــنهاد دهد. 
این پیشــنهاد در تیرماه سال ۹۸ در صحن 
علنی بررسی شد و با عنوان قانون »حمایت 
از توسعه صنایع پایین دســتی نفت خام و 
میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری 

مردمی« تصویب شد.

اعطا تسهیلات نفتی به سازندگان 
پتروپالایشگاه

هــدف از تصویب ایــن قانون ایــن بود که 
واحدهای پتروپالایشــگاهی با استفاده از 
جذابیت موجود در این قانون ســاخته شده 
و در کشور توسعه پیدا کنند. امتیاز »تنفس 
خوراک« داده شــده در این قانــون باعث 
می شود تا زمانی که ســرمایه اولیه احداث 
واحدهای پتروپالایشــگاه ســاخته شده 
برگردد، خوراک دریافــت کنند بدون آنکه 

بهایی بابت آن بپردازند.
درواقع این اقدام نوعی اعطا تسهیلات است 
که از ذخایر نفت به پتروپالایشــگاه ها داده 
می شود و بعد از بازگشــت سرمایه در قالب 

اقساط ۴ تا ۸ ساله دریافت می شود.
در حال حاضــر ۸ طرح پتروپالایشــگاهی 
توانســته اند ذیل این قانــون از وزارت نفت 
تایدیه بگیرند که ۵ طرح آن پتروپالایشگاه 
نفت خــام و ۳ طــرح آن پتروپالایشــگاه 

میعانات گازی هستند.

نبود جدیت در وزارت نفت برای 
تکمیل طرح های پتر وپالایشگاهی

با روی کار آمدن دولت ســیزدهم وعده هایی 
مبنــی بــر افزایش ســرعت کار و ســاخت 
پتروپالایشگاه ها داده شد و وزیر نفت نیز یکی 
از اولویت های وزارت نفت در دولت سیزدهم 
را ساخت پتروپالایشــگاه اعلام کرد و گفت: 
»در دنیا امــروز به دنبال احداث پالایشــگاه 
نفت نمی رونــد، بلکــه در زمینه ســاخت 
پتروپالایشــگاه ها ســرمایه گذاری می شود 
که تنها ســوخت محور نباشند، به گونه ای که 
همزمان تولید سوخت و خوراک برای صنایع 
پتروشیمی داشته باشــد، این مورد نیز جزو 
اولویت هــا و برنامه هــای وزارت نفت برای 
جلوگیری از خام فروشی است«اما با گذشت 
بیش از یک ســال از عمر دولت هنوز جدیتی 
در عمل بــه این وعــده دیده نمی شــود؛ به 
طوری که درصد پیشرفت برخی از طرح های 
پتروپالایشــگاهی تأیید شــده صفر و برخی 
دیگر بسیار اندک بوده است.شرایط فعلی به 
وجود آمده در ساخت این واحدها و نبود عزم 
جدی برای پیشــرفت کار این تصور را ایجاد 
می کند که دولت سیزدهم نیز همچون دولت 
گذشــته جدیتی در قطع خام فروشی منابع 
نفتی و حفظ منابع ملی این کشــور ندارد، در 
غیر این صورت باید با پیگیری شبانه روزی و 
جهادی موانع پیش روی این طرح ها را بردارد 
و در صورت مشــاهده کم کاری از ســوی هر 
یک از صاحبان طرح ها و نبــود توانایی برای 
تکمیل آن ها، همانطور که در قانون هم پیش 

بینی شده مجوز آن طرح را لغو کند.
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وز آغاز ثبت نام کنکور ۱۴۰۲ از  امر
رئیس سازمان ســنجش آموزش کشــور اعلام کرد: ثبت نام داوطلبان 
نوبت اول کنکور سراسری از  امروز یکشــنبه ۸ آبان آغاز می شود و روز 
شــنبه ۱۴ این ماه به پایان می رسد.دکتر عبدالرســول پورعباس در 
نشســت خبری ضمن اعلام این خبر گفت: در سیســتم جدید، برای 
هر داوطلب یک ســامانه جامع طراحی شــده و تا پایان عمر وی فعال 
خواهد بود، با ثبت اطلاعات در این ســامانه دیگر فــرد نیازی به ورود 

مجدد اطلاعات برای ثبت نام آزمون ها ندارد.
وی افزود: با توجه به اینکه کنکور ۱۴۰۲ در دو مرحله برگزار می شــود، 
آزمون نوبت نخست در روزهای پنج شنبه و جمعه ۲۹ و ۳۰ دی ماه سال 
جاری برگزار می شود. نوبت دوم این آزمون نیز در روزهای چهارشنبه و 

پنج شنبه ۱۴ و ۱۵ تیرماه ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد.
وی با بیان اینکه بــا تصویب شــورای عالی انقــلاب فرهنگی،کنکور 
از امسال ۲ بار در ســال برگزار می شــود، گفت: نمره به دست آمده تا 
۲ ســال اعتبار دارد؛ بنابراین داوطلبان می توانند تا ۲ ســال از نتایج به 
دست آمده، اســتفاده کنند.دکتر پورعباس گفت: تمام داوطلبان باید 
یک شــماره موبایل اختصاصی داشته باشند. این شــماره باید حداقل 
برای یک آزمون در اختیار داوطلب یا بســتگان وی باشــد. همچنین 
داوطلبان دقت کنند اطلاعاتی که در ســامانه وارد می کنند، اطلاعات 

حیاتی و مهمی است؛ به همین دلیل در درج اطلاعات دقت کنند.
رئیس سازمان ســنجش درباره درج معدل در ســامانه ثبت نام گفت: 
اشــتباه در ثبت معدل می تواند منجــر به حذف داوطلبــان از فرآیندِ 
انتخاب شــود. درنظر داریم که نتیجه اولیه کنکور امســال را تا پیش از 
پایان سال اعلام کنیم. این نتیجه شــامل نمره خام و نمره آزمون است. 
مرداد ماه سال آتی، ســوابق تحصیلی داوطلبان را از آموزش و پرورش 

دریافت می کنیم تا نتیجه نهایی را در مرداد اعلام کنیم.
وی به داوطلبان ثبت نام کننده هشــدار داد: به هیچ وجه به کافی نت ها 
اعتماد نکنید. ۹۰ درصد خطاها در فرایند ثبت نام توســط کافی نت ها 
صورت می گیرد؛ به طور مثال، اشــتباه در ثبت رشته بارها اتفاق افتاده 
اســت. در این صورت هیچ راهی برای تغییر  رشــته نداریم چون تمام 
اطلاعات در سیستم کد می شود و دیگر امکان بازکد کردن وجود ندارد. 
بنابراین داوطلبان در تمــام مراحل تکمیل فرم ثبت نــام دقت کنند. 
جابجایی شهر، تحقیقا غیرممکن اســت مگر اتفاق خیلی خاصی برای 
داوطلب اتفاق افتاده باشد.وی در پاســخ به پرسشی در خصوص تغییر 
تعداد حوزه هــای برگزاری آزمون ۱۴۰۲ گفت: تعــداد حوزه ها تغییر 

نمیکند و همچون سال گذشته است.
رئیس سازمان سنجش در پاسخ به پرسش ایســنا در ارتباط با ماده ۵ 

مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: شــیوه پذیرش دانشجو در 
سال جاری همچون سال های گذشته است. در نظر داریم که این شیوه 
پذیرش مانند روش پذیرش دانشــجویان در رشته های دانشگاه آزاد به 
جز رشته های پزشکی باشد. تصمیم بر این است که از کنکور ۱۴۰۳ که 
اختیار پذیرش دانشجو در اختیار دانشگاه ها قرار گیرد که هنوز تصمیم 

قطعی برای این موضوع نگرفته ایم.
پورعباس در خصوص مبلغ آزمون ها نیــز گفت: قیمت پرداختی برای 
هر گروه آزمایشــی ۱۳۰ هزارتومان اســت. همچنین هر داوطلب باید 
مبلغ ۳۰ هزار ریال)۳۰۰۰ هزار تومان( برای خدمات پیامکی پرداخت 

کند.

 صدور یک میلیون نسخه در روز
ونیک ح نسخه الکتر پوشش ۹۹ درصدی طر

مدیرعامل شــرکت خدمات ماشــینی تامین اجتماعی از پوشش ۹۹ 
درصدی طرح نســخه الکترونیک در سراسر کشــور خبر داد و گفت: 

روزانه یک میلیون نسخه الکترونیک صادر می شود.

دامون خدابنده در خصوص پوشش نســخه الکترونیکی گفت: امروزه 
پروژه ملی نسخه الکترونیک را در ســازمان تأمین اجتماعی داریم که 
روزی یک میلیون نســخه در کشــور تولید و صادر می کنیم و تمامی 
بیمه شدگان ما در سراسر کشــور از این مزیت اســتفاده می کنند. به 
طوری که پزشــکان، داروخانه ها و مراکز طرف قرارداد از این سیستم 
بهره مند می شــوند.وی افزود: باید ببینیم چطور می شود از داده های 
تجویز پزشکان به ســمتی حرکت کنیم که در آینده به سمت کاهش 
هزینه های ســازمان برویم و باید برای این موضوع برنامه ریزی داشته 
باشــیم و باید از این داده ها، پرونده الکترونیک و ســلامت برای مردم 
ایجاد شــود و موارد و فصل های پرتکرار و نیازها باید شناســایی شود 
و آثار این تجویزها بررســی و در صورت غیرمفید و غیرضروری بودن 

جلوی آن گرفته شود.
مدیرعامل شرکت خدمات ماشینی تأمین اجتماعی تاکید کرد: تمامی 
موارد عنوان شده و سیاست گذاری ها در این خصوص در تحلیل هایی 

است که در نسخه الکترونیک می توان استفاده کرد.
وی گفت: امروز با توسعه زیرساخت ها توانسته ایم به عدد یک میلیون 
نسخه الکترونیک برســیم که پروژه موفقی در کشــور بوده است، در 
حال حاضر پوشش نســخه الکترونیک در سراسر کشــور تقریباً ۹۸، 
۹۹ درصد است اما اینکه چه تعدادی اســتفاده می شود بحث دیگری 
است و اکنون برخی مراکز هســتند که تا ۲۰ درصد هم نسخه کاغذی 
می نویسند و این موضوع به واسطه این نیست که نتوانسته ایم پوشش 
دهیم بلکه به واســطه تمایل و یا مقاومتی اســت که پزشک نسبت به 

نسخه الکترونیک دارد.

شهر

سردار حســین رحیمی رئیس پلیس پایتخت نسبت 
به تحریم شدنش از ســوی وزارت خزانه داری آمریکا 

واکنش نشان داد.
 ۲۲ روز پیــش وزارت خزانه داری آمریــکا اعلام کرد 
ســردار وحید مجید، رئیس پلیس فتا فراجا، به دلیل 
ارتباط با پلیس سایبری ایران، سردار حسین رحیمی، 
فرمانده انتظامی تهران بزرگ، به دلیل ارتباط با نیروی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران و ســردار حسین 
ســاجدی نیا، معاون عملیات فراجا، بــه دلیل ارتباط 
با نیروی انتظامی جمهوری اســلامی ایران در لیست 

جدید تحریم های این کشور قرار گرفته اند.
البتــه دفتر کنتــرل دارایی هــای خارجی 
وزارت خزانــه داری )اوفک( نــام هفت مقام 
ارشد جمهوری اسلامی ایران را در فهرست 
تحریم ها قــرار داده و ادعا کرده اســت این 
افراد را به دلیل نقش داشــتن در ســرکوب 
اعتراض هــا و قطــع دسترســی ایرانیان به 

اینترنت تحریم کرده است.
چهار روز پیش سردار حسین ساجدنیا معاون عملیات 
فراجــا در گفت و گو بــا خبرنگار مهر بــه خبر تحریم 

شدنش از سوی آمریکا واکنش نشان داد که 
می توانید این خبر را از اینجا بخوانید.

ســردار حســین رحیمــی رئیــس پلیس 
پایتخت هم در گفت و گویی با خبرنگار مهر 
به تحریم هــای آمریکا واکنش نشــان داد و 
گفت: یکی از افتخارات بزرگ ما این است که 

استکبار جهانی ما را تحریم کند.
وی افزود: به خاطر این موضوع خدا را شــاکریم چراکه 

این تحریم ها انگیزه ما را چند برابر می کند.
رئیس پلیس پایتخت با بیان اینکــه تحریم ها تأثیری 

بر فعالیت های پلیس ندارد، گفت: تحریم های آمریکا 
نه تنها تأثیری در فعالیت هــای ما ندارند بلکه انگیزه ما 
را برای خدمت به مردم و همچنیــن مبارزه با آمریکا و 

کشورهای هم پیمانش بیشتر می کند.
رحیمی ادامه داد: همچنین اگر احــدی بخواهد نظم 
جامعه را برهم زند با او برخورد می کنیم و اجازه عرض 

اندام به اراذل و اوباش نمی دهیم.
فرمانده انتظامی تهران بزرگ خطاب به آمریکا گفت: 
من به آمریکا می گویم که شما، ما را تحریم کنید اما ما 

با اعتقاد و باور بیشتر به مردم و نظام خدمت می کنیم.

پلیس

خریدار  هر سال صدها هزار فرد بالای ۶۰ 
سال در جهان مورد سوء اســتفاده، نادیده 
گرفته شدن یا استثمار مالی قرار می گیرند 
که به مجموعه این اقدامات ســالمند آزاری 
گفته می شــود و در ایران نیز سالانه عده ای 
از ســالمندان مورد آزار واقع می شوند که از 
دوران کرونا نیز میزان ایــن آزارها افزایش 

یافته است.
سالمندآزاری ممکن اســت برای هر کسی 
اتفاق بیفتــد. بدرفتــاری با افراد مســن 
می تواند توســط اعضای خانواده، غریبه ها، 
ارائه دهنــدگان مراقبت های بهداشــتی، 

مراقبان یا دوستان باشد.
منظور از بدرفتاری با ســالمندان فقط آزار 
جســمی و فیزیکی نیســت بلکه آزار انواع 
مختلفی شامل آزار جســمی، آزار عاطفی، 
غفلت، رها کردن، ســوء اســتفاده جنسی، 
ســوء اســتفاده مالی و کلاهبرداری حین 

مراقبت های بهداشتی دارد.
آزار جســمی زمانــی اتفــاق می افتد که 
شــخصی با ضربه زدن، هل دادن یا سیلی 
زدن بــه بدن آســیب برســاند. ایــن آزار 
همچنین ممکن است شامل محدود کردن 
حرکــت یک فرد مســن بر خــلاف میل او 
باشــد؛ مانند محبوس کردن آنها در اتاق یا 
بســتن آنها به مبلمان خانه که از جمله آزار 

جسمی محسوب می شود.
سوء اســتفاده عاطفی که گاهی به آن سوء 
اســتفاده روانی نیز می گوینــد، می تواند 
شــامل گفتن کلمات آزاردهنــده، فریاد 
زدن، تهدید کردن یا نادیــده گرفتن مکرر 
سالمند توسط مراقب باشد. دور نگه داشتن 
آن شــخص از دیــدن دوســتان نزدیک و 
خویشاوندان، شکل دیگری از سوء استفاده 

عاطفی است.
غفلت زمانی اتفاق می افتد که مراقب سعی 
نمی کند به نیازهای ســالمند پاســخ دهد. 
این ممکن است شــامل نیازهای فیزیکی، 
عاطفــی و اجتماعــی یا خــودداری از غذا 
دادن، ارائه دارو یا دسترسی به مراقبت های 

بهداشتی باشد.
رها کردن نیز بــه معنای تنها گذاشــتن 
یک فرد مسن که نیاز به کمک دارد بدون 
برنامه ریزی برای مراقبت از خود اســت. 
سوء استفاده جنســی شامل مراقبی است 
که یک فرد مســن را مجبــور می کند تا 
اعمال جنســی را تماشــا کند یا بخشی از 

آن باشد.
همچنین سوء اســتفاده مالی زمانی اتفاق 
می افتد که پــول، املاک یا وســایل از یک 
فرد مســن دزدیده شــود. این نوع از سوء 
استفاده می تواند شامل جعل چک، گرفتن 
مزایای بازنشســتگی یا تامیــن اجتماعی 
شــخص دیگری یا اســتفاده از کارت های 
اعتباری و حساب های بانکی شخص بدون 
اجازه او باشــد همچنین شامل تغییر نام در 
وصیت نامه، حساب بانکی، بیمه نامه عمر یا 

مالکیت خانه بدون اجازه می شود.

چه کسی مورد سوء استفاده 
قرار می گیرد؟

بیشــتر قربانیان بدرفتاری با ســالمندان 
معمولا زنــان هســتند. ســالمندانی که 
خانواده یا دوستانی در نزدیکی خود ندارند 
همچنین افراد دارای معلولیت، مشــکلات 
حافظه یــا زوال عقــل بیشــتر در معرض 

سالمندآزاری قرار دارند.
آزار و اذیــت ممکن اســت بــرای هر فرد 
مســنی اتفاق بیفتــد اما اغلب بر کســانی 
تأثیر می گذارد که بــرای انجام فعالیت های 
زندگی روزمره از جمله حمام کردن، لباس 
پوشــیدن و مصرف دارو بــه کمک دیگران 
نیاز دارند. افرادی که ضعیف هستند ممکن 

است قربانیان آسانی به نظر برسند.
متاسفانه سوء استفاده مالی در حال تبدیل 
شــدن به یک موضوع گســترده و البته به 
ســختی قابل تشــخیص اســت. علاوه بر 
سرقت پول یا وســایل یک فرد مسن، سوء 
اســتفاده مالی شــامل بی توجهی مالی و 
بهره برداری مالی نیز می شــود. بی توجهی 
مالی زمانی رخ می دهد که مســئولیت های 
مالی ســالمندان مانند پرداخــت اجاره یا 
رهن، هزینه های پزشــکی یا بیمه، قبوض 
آب و برق یا مالیات بــر دارایی نادیده گرفته 
شــود و صورت حســاب های فرد پرداخت 
نشــود. بهره برداری مالی عبارت از ســوء 
اســتفاده، ســوء مدیریت یا بهره برداری از 
اموال، متعلقات یا دارایی ها اســت. این نوع 
از سوءاستفاده شامل استفاده از دارایی های 
یک فرد مســن بدون رضایت به بهانه های 
واهی یا از طریق ترســاندن یا دســتکاری 

است.
کلاهبرداری حین مراقبت های بهداشــتی 
می توانــد توســط پزشــکان، کارکنــان 
بیمارستان یا ســایر کارکنان مراقبت های 
بهداشتی انجام شود. این نوع از کلاهبرداری 
می تواند شــامل جعل ادعاهای پزشکی یا 

هزینه های مراقبتی باشــد. ســالمندان و 
مراقبان باید مراقب ایــن نوع کلاهبرداری 

باشند.

نشانه های سوء استفاده چیست؟
هنگام ملاقات بــا یک فرد مســن در خانه 
یا هر مکان دیگر، ممکن اســت علائم سوء 

استفاده یا بی توجهی مشهود باشد.
سالمندی که مورد سوء استفاده و آزار قرار 
گرفته است، شــرکت در فعالیت هایی که از 
آنها لذت می برد را متوقف می کند، آشــفته 
به نظر می رســد، موهای ژولیده و شســته 
نشــده یا لباس های کثیف دارد، مشــکل 
خــواب دارد، بی دلیــل وزن کــم می کند، 
گوشــه گیر می شود یا خشــونت آمیز عمل 
می کند. نشــانه هایی مانند تکان خوردن به 
جلو و عقب دارد. دارای کبودی، سوختگی، 
بریدگی یا جــای زخم بدون دلیل اســت. 
دارای شکســتگی عینــک یا نشــانه های 

فیزیکی تنبیه یا مهار شدن است.
بسیاری از ســالمندان از گزارش بدرفتاری 
خجالت می کشــند. یا می ترســند که اگر 
گزارشــی تهیه کنند، به سوءاســتفاده گر 
بازگردد و وضعیت را بدتر  کند.زخم بســتر 
اگر شــرایط قابل پیشــگیری داشته باشد 
می تواند از نشانه های ســالمندآزاری باشد 
همچنیــن ســالمند فاقد وســایل کمک 
پزشــکی از جمله عینــک، واکــر، دندان 
مصنوعــی، ســمعک و داروهــا، اخطاریه 
تخلیه خانه و صورت حســاب های پرداخت 
نشــده با وجود تمکن مالی می تواند نشانه 

سالمندآزاری باشد.
اگر علائم سوء اســتفاده را مشاهده کردید، 
ســعی کنید با ســالمندان صحبت کنید تا 
متوجه شوید که چه اتفاقی در حال رخ دادن 
اســت. در مراحل بعد در صورت اطمینان از 
سالمندآزاری با اورژانس اجتماعی با شماره 

۱۲۳ تماس بگیرید.

ســالمند آزاری بــه خودی خــود متوقف 
نمی شود. شــخص دیگری از جمله مددکار 
اجتماعی باید وارد عمل شود و کمک کند. 
بسیاری از ســالمندان از گزارش بدرفتاری 
خجالت می کشــند یا می ترســند که اگر 
گزارشــی تهیه کنند، به سوءاســتفاده گر 

بازگردد و وضعیت را بدتر  کند.
بیشــتر زخم های فیزیکی به مــرور زمان 
بهبود می یابند اما ســالمند آزاری می تواند 
منجر به مرگ زودهنگام، آسیب به سلامت 
جسمی و روانی، تخریب روابط اجتماعی و 
خانوادگی، خسارات مالی شــدید و موارد 

دیگر شود.

افزایش میزان گزارش سالمندآزاری 
در ایران به خاطر ارتقای آگاهی مردم

سرپرســت دفتر امــور آســیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی کشور می گوید: 
آمار دقیقی از سالمندآزاری در کشور وجود 
ندارد اما متاســفانه  با شــیوع کرونا میزان 
ســالمندآزاری با هر دلیلــی رو به افزایش 
اســت که می تواند به خاطر افزایش آگاهی 
مردم نسبت به خدمات اورژانس اجتماعی 
باشــد و اینکه آنها اکنــون می دانند هنگام 
سالمندآزاری به کدام نهاد –شماره تماس 

۱۲۳- باید گزارش دهند.
محمدرضــا حیدرهایــی در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنــا افزود: از ســوی دیگر مردم 
اکنون می داننــد که ســالمندآزاری الزاما 
جسمی نیست و ممکن اســت آزار عاطفی 
باشــد یا ســالمند مورد غفلت قرار گرفته 

باشد.
وی اضافه کرد: سالمندان نیازهای ویژه ای 
دارند و لازم اســت به لحــاظ عاطفی مورد 
توجه بیشتری قرار گیرند اما متاسفانه بعد 
از شــیوع کرونا در چند ســال اخیر، میزان 
گزارش سالمند آزاری به سازمان بهزیستی 

کشور زیاد شده است.

با دریافت گزارش سالمندآزاری 
چه اتفاقی برای سالمند می افتد؟

سرپرســت دفتر امــور آســیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیســتی کشور گفت: 
هنــگام دریافت گــزارش ســالمندآزاری 
به محــل مراجعه و با فــرد آزارگر مصاحبه 
می کنیــم. اگــر مــددکاران بــا مصاحبه 
تشــخیص دادند امــکان حضور ســالمند 
در خانه همچنــان وجــود دارد، این اتفاق 
می افتد و اگــر آزار به حدی باشــد که نیاز 
باشد سالمند بیرون از خانه برود، سالمند از 
خانواده جدا و به مرکز نگهداری سالمندان 

ارجاع داده می شود.
حیدرهایی درباره شــهریه های ســنگین 
خانه ســالمندان نیز اظهار داشت: بسیاری 
از مراکــز نگهــداری بهزیســتی در حوزه 
ســالمندی به بخــش خصوصــی واگذار 
شــده اند و هزینه هایی دارند که باید تامین 
شــود با این وجود مددکاران اگر سالمندی 
را شناسایی کنند که نیاز به حمایت داشته 
باشــند، این کار را می کنند. نیاز به حمایت 
در بررســی های مددکار و بازدیــد از منزل 
ســنجیده می شــود و اگر این نیــاز طبق 
دســتورالعمل محرز باشــد که لازم است 
در مراکــز دولتی نگهداری شــود به مراکز 

نگهداری دولتی ارجاع می شوند.
وی با اشاره به مســاله رها شدن سالمندان 
در اماکــن عمومــی و خیابان ادامــه داد: 
متاســفانه با توسعه شهرنشــینی و تغییر 
سبک زندگی شــاید برای برخی خانواده ها 
سخت باشــد که چند نفر کنار هم زندگی 
کنند و نگهداری ســالمند درکنار خانواده 
مشکل باشــد؛ بنابراین برای این مساله باید 
برنامه ریزی های لازم انجام شــود. هرچند 
که آمار سالمندان رهاشده در کشور نسبت 
به سال گذشــته تغییر چندان محسوسی 

نداشته است.

1۲3 در طول هفته و به طور رایگان 
آماده خدمت رسانی است

سرپرســت دفتر امــور آســیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیســتی کشور گفت: 
خط اورژانس اجتماعی با شــماره ۱۲۳ به 
صورت شــبانه روزی در همه روزهای هفته 
و به صورت کامــلا رایگان آمــاده خدمات 
رســانی به مردم اســت.حیدرهایی افزود: 
مردم می توانند موارد کودک آزاری، همسر 
آزاری و سالمندآزاری را با این خط در میان 
بگذارند و کارشناسان می توانند مردم را در 

این زمینه راهنمایی کنند.
وی ادامــه داد: حتــی اگر در همســایگی 
کودکی مورد آزار قــرار می گیرد، می توان 
با ۱۲۳ تماس گرفت همچنین ســالمندان 
در همه کشور و در هر اســتانی با خط ۱۲۳ 

تماس بگیرد به او خدمات رسانی می شود.
حیدرهایی تاکید کرد: به مــردم اطمینان 
می دهیــم که تماس هــا کامــلا محرمانه 

خواهد بود و اطلاعات افشا نمی شود.

تحریم استکبار انگیزه ما را چند برابر کرد

و رسان طرحی نو برای حمایت از بیماران خاص دار
خریدار  »دارو رســان« طــرح جدیدی 
اســت که برای حمایت از بیماران خاص و 
صعب العلاج با هدف دسترســی آســان به 
داروهای مــورد نیاز آنها و ارســال به درب 
منازل با اولویت مبتلایــان به »ام اس« آغاز 

به کار کرد.
بیماری های صعــب العلاج کــه از هر ۱۰ 
هزار نفــر جمعیت، یک فــرد در دنیا به آن 
مبتلاســت در بیشــتر موارد درمان قطعی 
ندارد و عوارض بیمــاری تا پایان عمر همراه 
بیمار است ضمن آنکه تشــخیص و درمان 

آن ها نیز پرهزینه است.
دسترســی بیماران خاص به داروهای مورد 
نیاز همواره یکی از مهمتریــن دغدغه ها و 
نگرانی آنها و خانواده هایشان بوده است. این 
بیماران برخی اوقات حتی با کمبود دارویی 
نیز مواجه می شــدند که روند درمان آنها را 
مختل می کرد. یکــی از مهمترین اقدامات 
دولت ســیزدهم اجرای طرح »دارو رسان« 
اســت و ارســال دارو این بیماران به درب 
منازل در جهت کاهش دغدغه  ای بیماران 

خاص اکنون در حال اجراست.

بهرام عین اللهــی وزیر بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشکی هفته گذشــته از اجرای 
طرح»دارو رســان« برای بیماران خاص به 

درب منازل خبر داده بود.
طرح »دارو رســان« برای گروه های خاصی 
از بیماران طراحی شــده تا به جای مراجعه 
شهروندان و شهرستانی ها به داروخانه های 
متعدد، دارو از طریق پســت به درب منزل 
آنها ارســال شــود. البته این طــرح برای 
بیماران صعــب العلاج کــه دارو با رضایت 
آنها درب منزل ارائه می شــود، انجام شده 
و اکنــون از مبتلایــان بــه »ام اس« آغاز و 
دانشــگاه علوم پزشــکی تهران به صورت 

آزمایشی آن را انجام می دهد.
بر اســاس اظهارات ســعید کریمی معاون 
درمان وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی در کلانشــهری مانند تهران ممکن 
اســت به دلیل حجم ترافیک و مشــغله ها، 
بیماران نتوانند به موقع داروی خود را تهیه 
کنند و طرح »دارو رسان« دسترسی آسان 

و ارائه خدماتی دارو به این بیماران است.
به گفته وی، اکنون داروهای مورد نیاز برای 

۱۳ هزار و ۵۰۰ بیمار صعــب العلاج نیز در 
قالب طرح »دارو رســان« با رعایت شرایط 
بیماران در منزل، تامین می شود و این طرح 
در تهران اجرایی شــده و در شهرســتان ها 
نیز با اجرای آن، بیماران مشــکلی از لحاظ 
دسترسی به دارو ندارند اما عمده مشکل در 

تهران بوده است.
علی فاطمی نایب رئیس انجمن داروسازان 
ایران روز شنبه درباره طرح »دارو رسان« به 
خبرنگار حوزه ســلامت ایرنا گفت: با توجه 
به اهمیت توزیع مناســب داروهای ویژه به 

خصوص داروهای مورد مصرف در بیماران 
خاص که اغلب داروهــای گران قیمت بوده 
و با اختصاص اعتبــارات ارزی و ریالی قابل 
توجهــی همراه اســت، ضــرورت حصول 
اطمینان از دسترســی بیمــاران نیازمند 
واقعی به داروها و کنترل سوء استفاده های 
احتمالی در طرح »دارو رســان« باید مورد 

توجه قرار گیرد.
وی اظهار داشــت: با توجه به اینکه بیماران 
خاص داروهای مورد نیاز خود را درب منزل 
دریافت می کنند همچنین با در نظرگرفتن 
اهمیت داروهای این بیمــاران، باید توزیع 
هر دارویی به صورت اینترنتــی یا از طریق 
پســت با هماهنگی داروخانه ها باشــد زیرا 
نظارت مسئول فنی داروساز به این موضوع 

حائز اهمیت است.
فاطمی بــا بیان اینکه طرح »دارو رســان« 
با اولویــت بیمــاران »ام اس« بــه صورت 
آزمایشــی در تهــران در حال اجرا اســت، 
تاکید کــرد: داروهای بیمــاران خاص باید 
تحت شرایط ویژه به دســت مصرف کننده 
برســد و محوریت توزیع آنها باید از ســوی 

داروخانه ها باشد تا مشــکلی برای بیماران 
به وجود نیاید.

نایب رئیس انجمن داروســازان ایران اظهار 
داشــت: البته در ابتدای اجرای طرح »دارو 
رســان« هســتیم و اکنون برای ۱۳ هزار و 
۵۰۰ بیمار مبتلا بــه »ام اس«، دارو به درب 
منازل ارســال می شــود. باید مدت زمانی 
بگذرد تا نقاط قــوت و ضعف این طرح ظاهر 
شده و راهکارهای اساســی برای آنها اتخاذ 

شود.
به گفته فاطمی، اقدام دولت ســیزدهم در  
اجرای طرح های متعدد از جملــه دارو یار 
و دارو رســان در جهت حمایت و رفاه حال 
بیماران و دسترسی آسان به دارو با کاهش 
هزینه های پرداختی از جیــب مردم بوده و 
طرح »دارو رسان« به صورت رایگان داروها 

را به بیماران خاص ارائه می دهد.
وی خاطرنشان کرد: البته لازم است داروها 
به بیمارانی ارســال شــود کــه در پرونده 
سلامت الکترونیک مشخصات آنها موجود 
است و نوع داروی مصرفی نیز مشخص باشد 

تا مشکلی برای بیمار به وجود نیاید.

آگهی مفقودی 
برگ سبز وســند سواری پراید 111مدل 1390رنگ ســفید روغنی به شماره موتور 
4534196وشاسی S3412290418810وشهربانی ایران 54_119د48به نام علی 

مزرعه ملایی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد
یزد

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری تیبــا تیــپ 231رنگ ســفید روغنی مــدل 1390به شــماره 
ایران 54_551ص22به  موتور8033816وشاسی S5810090031365وشهربانی 

نام سیده فاطمه حسینی دربز مغقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



البرز-مظفری  دکتر بهمنی  شــهردار کمالشــهرگفت: باهدف خدمتی 
پایدار و ماندگار،مرحله دوم رزمایش جهادی امیدآفرینی درکمالشهر برگزار 

می شود.
شهردارکمالشهر در حاشیه جلسه با فرماندهی ســپاه ناحیه امام هادی)ع(

ریاست واعضای شــورای اسلامی و مسئولین شــهری ضمن اعلام این خبر 
گفت: به جهــت موفقیت و رضایتمنــدی گام اول رزمایش جهــادی که در 

کمالشهر با همکاری سپاه و مدیریت شهری برگزار شد ، مرحله دوم این طرح 
باهدف بررسی و رفع مشکلات شهروندان در حاشیه کمالشهر برگزار خواهد 

شد.
دکتر بهمنی افزود :کارهایی چون اقدامات عمرانی وخدماتی در ســطح شهر 
و همچنین برگزاری مراســم مختلف فرهنگی و ایجاد نشاط و شادی در بین 

مردم از دیگر برنامه های این طرح می باشد.

وی افزود: از دیگر اقدامات این طرح میتوان به برگزاری جشنواره ها و مراسم 
و مسابقات فرهنگی و ورزشــی بویژه در بین دانش آموزان و میز خدمت برای 

مسئولین شهری جهت پاسخگویی به مردم ، اشاره نمود.
دکتر بهمنــی در ادامه گفت : مقرر اســت زمینی به متــراژ 1200 متر مربع 
درکمالشهر جهت احداث ساختمان سپاه دراین شهر احتصاص یابد که پس از 

انجام اقدامات لازم ، عملیات عمر انی آن توسط سپاه آغاز خواهدشد .

شهردار کمالشهر:
مرحله دوم رزمایش جهادی امیدآفرینی درکمالشهر برگزار می شود

قزوین -مریم نقدی اســتاندار قزوین 
گفت: انرژی خورشــیدی و انــرژی بادی دو 
ظرفیت ویژه استان در حوزه انرژی است که 
اســتان به دنبال بهره برداری از این ظرفیت 
اســت و در همین راســتا شــهرک انرژی 

خورشیدی در استان راه اندازی خواهد شد.
محمدمهدی اعلایــی در دیدار با شــورای 
هماهنگی نهاد های حوزوی اســتان قزوین 
که در استانداری برگزار شــد، اظهار داشت: 
مجموعه مدیریتی استان از ابتدای استقرار 
خود به دنبال پیشبرد امور در آرامش و به دور 
از هیجانات و احساسات بود و سعی شده بستر 
خدمت رسانی مناسبی را برای مردم فراهم 

و ظرفیتی ایجاد شــود که نخبگان اســتان 
خدمت رسانی کنند.وی افزود: البته در این 
مسیر موانعی وجود داشــت ولی کم و بیش 
این هدف محقق شده و نخبگان عموما بومی 
در مناصب مختلف مســتقر هستند و در این 
زمینه از ظرفیت ایثارگران، فرزندان شــهدا 
و بانوان هــم بکارگیری شــد. اعلایی با بیان 
اینکه در اســتان قزوین در حوزه زیرساخت 
فرصت های بسیاری وجود دارد و در تمامی 
حوزه های فرهنگــی، اجتماعی، اقتصادی و 
سیاسی به وفور فرصت وجود دارد، گفت: در 
موضوعات اقتصادی چند حــوزه در اولویت 
مجموعه مدیریتی اســتان قرار دارد که مهم 

ترین آن حــوزه آب است.اســتاندار قزوین 
اضافه کرد: در استان قزوین بهره وری مصرف 
آب به شــدت پایین اســت، به همین دلیل 
افزایش ضریب تبدیل آب به درآمد را با تمام 
توان پیگیری می کنیم که خروجی آن اجرای 
طرح بازار آب در اســتان است که مورد تایید 
و تاکید وزرات نیرو هم قرار گرفته اســت. در 
حوزه صنعت تلاش بر این است که بهره وری 
واحدهای صنعتی ارتقا یابــد و صنایعی که 
آلایندگی و مصرف بــالای آب دارند محدود 
شــده اند.وی با بیان اینکه در حــوزه انرژی 
اســتان دو ظرفیت فوق العاده تولید انرژی 
وجود دارد، افزود: انرژی خورشیدی و انرژی 

بادی دو ظرفیت ویژه استان در حوزه انرژی 
است که اســتان به دنبال بهره برداری از این 

ظرفیت است و در همین راستا شهرک انرژی 
خورشیدی در استان راه اندازی خواهد شد.

اهــواز – محمد مجدم معــاون درمان دانشــگاه 
علوم پزشکی جندی شــاپور اهواز با اشــاره به افزایش 
مراجعه کنندگان با علائم تنفســی به مراکز درمانی، از 

آماده باش بیمارستان ها برای پذیرش بیماران خبر داد.
دکتر حبیب حی بر در این خصوص گفت: در هفته اخیر 
میزان مراجعه کنندگان ســرپایی با علائم تنفســی به 
بیمارستان های خوزستان ۳0 درصد و میزان بستری ها 

10 درصد افزایش یافته است.
وی افــزود: ایــن افزایــش مراجعه و بســتری مربوط 
بــه مجموعــه ای از عفونت هــای فصلــی، آنفلوآنزا، 

حساسیت ها و کرونا است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
با اشــاره به آماده باش بیمارستان های خوزستان در پی 

افزایش مراجعه کنندگان گفت: در این شــرایط گاهی 
حجم بیماران در بیمارستان کودکان ابوذر اهواز افزایش 
پیدا می کند که در این راستا بیمارستان های گلستان و 

سینا به عنوان پشــتیبان این بیمارستان در نظر گرفته 
شده اند. در یکی دو روز آینده شــیفت های عصر و شب 
درمانگاه تخصصی اطفال بیمارســتان ابوذر نیز فعالیت 

خود را آغاز می کند.
حی بر بیان کــرد: بلافاصلــه بعد از تکمیــل ظرفیت 
بیمارستان ابوذر اهواز، بیماران را به بیمارستان گلستان 
اعزام می کنیــم و با توجه به اســتقرار تمام پزشــکان 
متخصص و فوق تخصص اطفال در بیمارستان گلستان، 

مردم می توانند به بیمارستان گلستان مراجعه کنند.
وی عنوان کرد: سال گذشته به دلیل کرونا مردم بیشتر 
پروتکل های بهداشــتی را رعایت می کردند اما امسال 
رعایت پروتکل ها رها شده که این مســاله در ایجاد این 

شرایط تاثیرگذار است.
حی بر با بیان اینکه همیشه چنین پیکی در این بازه زمانی 
در خوزستان داشتیم، گفت: به نظر می رسد تا اواخر آبان ماه 

چنین  شرایطی  در  بیمارستان ها  داشته  باشیم.

اصفهان-مریم مومنی شهردار اصفهان با اشاره به 
راه اندازی ســامانه »به همراه« گفت: این سامانه تعاملی 
حمل ونقل، پدیده  جدیدی است که با مشارکت یکی از 
شرکت های دانش بنیان برای نخستین بار در کشور در 

حوزه حمل ونقل همگانی بهره برداری می شود.
علی قاســم زاده روز هفتم آبان مــاه در برنامه رادیویی 
»سلام اصفهان« اظهار کرد: در حوزه حمل ونقل عمومی 
و رفع مشکل ترافیک، پدیده جدیدی را از هفته جاری با 
عنوان حمل ونقل پویا و تعاملی آغاز و سامانه »به همراه« 
https://isfahan.behamrah.ir/ را بــه نشــانی

راه اندازی کردیم.
او افزود: شهروندانی که قصد سفرهای جمعی دارند و یا 
در یک نقطه از شهر برای رفتن به نقطه دیگری هم مقصد 
هستند، می توانند در این سامانه ثبت نام کنند تا وسیله 
نقلیه جمعی به نزدیک ترین ایســتگاه محل ســکونت 

آن ها منتقل شود.

او خاطرنشــان کرد: ســامانه تعاملی حمل ونقل پدیده 
جدیدی اســت که با مشــارکت یکی از شــرکت های 
دانش بنیان برای نخســتین بــار در کشــور در حوزه 

حمل ونقل همگانی بهره برداری می شود.
*ثبت اطلاعات املاک در ناژوان

شــهردار اصفهان در بخش دیگری از گفته های خود با 
اشاره به یکی از مشکلات چندســاله ساکنان محدوده 
ناژوان در خصوص منــع تصمیم گیــری در خصوص 
تعمیرات، تخریب و نوسازی املاک شخصی شان اعلام 
کرد: در حال حاضر تیم مشاور شــهرداری در ناژوان در 
حال ثبت اطلاعات منطقه است تا این اطلاعات مبنای 
کار جمعی مسئولان دستگاه هایی همچون استانداری، 
شهرداری، راه و شهرسازی و جهاد کشاورزی در رابطه با 

رفع مشکل شهروندان ساکن در آن منطقه قرار گیرد.
او افزود: لازم اســت به این منظور داده هــای دقیقی از 
آخرین وضعیت ناژوان در اختیار مســئولان قرار گیرد و 

لذا انتظار می رود شهروندان همراهی لازم را با تیم های 
پژوهشی داشته باشند و پرسشــنامه ها را به طور دقیق 

تکمیل کنند.
*سیروس شفقی تعلق خاطر عجیبی به اصفهان داشت

قاسم زاده همچنین ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت 
»سیروس شــفقی« به اهالی علم و هنر شهر اصفهان، 
اشــاره کرد: شــفقی به رغم اصالت ترکی خــود تعلق 
خاطر عجیبی به اصفهان داشــت و سال ها در دانشگاه و 
شهر اصفهان منشأ خدمت بود به طوری که کتاب های 
زیادی درباره اصفهان و اصفهان شناســی تألیف و گروه 

جغرافیای دانشگاه اصفهان را پایه ریزی کرد.
*رفع مشــکل جاده خورزوق، نیازمند همکاری سایر 

دستگاه ها
شــهردار اصفهان با اشاره به مشــکلات جاده خورزوق 
)حدفاصل شهرک ولی عصر )عج( تا خورزوق( هم اظهار 
کرد: در این جاده مشکل قانونی وجود دارد که باید رفع 

شود، چراکه تنها بخشی از شــهرک ولی عصر )عج( در 
محدوده شــهر قرار دارد و نمی توان بدون کسب مجوز 

ورود یا احداثی در آن داشت.
او تاکید کرد: اگر سایر دستگاه ها همکاری لازم را داشته 
باشــند و مجوزهای لازم ارائه شود، تلاش می کنیم قبل 

از فصل زمستان مشکل جاده خورزوق را برطرف کنیم.

خوزستان

اصفهان

تکمیل ظرفیت بیمارستان کودکان اهواز 

شهردار اصفهان خبر داد؛
اصفهان مبدع سامانه »به همراه« در کشور

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیرعامل شرکت 
گاز استان گلستان گفت: در فصل سرما ، مشترکین 
گاز حتما هنگام استفاده از وســایل گاز سوز نکات 
ایمنــی را رعایت کنند.علی طالبی افزود:با شــروع 
فصل ســرما و هنگام استفاده از وســایل گازسوز، 
مشــترکین برای محکم کردن شــیلنگ های گاز 
ازیک طرف به وسایل گازســوز و از طرفی دیگر به 
لوله کشــی گاز، حتماً از بســت های فلزی مناسب 

استفاده کنند.
او ادامه داد: پیچاندن سیم یا ســایر اقدامات مشابه به 
جای بست، باعث بریده شــدن و جدا شدن شیلنگ 
شــده و آنرا محکم نگــه نمی دارد و باعث نشــت گاز 
خواهد شد.او با بیان اینکه عدم رعایت این کارساده، اما 
مهم تاکنون منجر به بروز حوادث متعددی شده است 
افزود: در مرحله بعد مهمترین اقدام تســت نشت گاز 
با اســتفاده از کف صابون که مناسب ترین روش برای 

تشخیص نشتی است و هرگز از شعله استفاده نکنید.
طالبی گفت: برای اتصال لوله گاز به بخاری از شیلنگ 
گاز با طول حداکثر یک و نیم متری مناســب استفاده 
شود.او گفت:مشــترکین برای وصل وسایل گاز سوز 
به شیر گاز از شیلنگ های مناســب و استاندارد چند 

لایه که مخصوص گاز است اســتفاده کنند و هرگز از 
شیلنگ های آب و شــیلنگ های لاستیکی معمولی و 
غیراستاندارد استفاه نشــود چرا که در برابر ترکیبات 
نفتی و گازی به ســرعت فاســد می شــوند و بسیار 

خطرناک است.
طالبی گفت:هروســیله گاز ســوز بایــد دارای یک 
دودکش اســتاندارد و جدا ومجهز بــه کلاهک از نوع 
H باشــد و همواره محل اتصال دودکش به وســایل 
گازســوز، بازرســی و از محکم بودن آن ها اطمینان 

حاصل شود.

اهواز - محمد مجدم  ســردار مرادحاجتی 
گفــت: بــا همت شــهردار کلانشــهر اهــواز و 
بــا همراهــی شــهردار منطقه یک و ســازمان 
آرامستان های شــهرداری، شاهد آماده سازی 

این مکان برای تدفین شــهید گمنام هستیم.
لرضا مرادحاجتــی« مدیرکل  ر »عبدا ســردا
حفظ آثــار و نشــر ارزش های دفــاع مقدس 
نی از  مــروز در بازدیــدی میدا خوزســتان ا
آماده ســازی و تکمیل یادمان شــهید گمنام 
18 ســاله دوران دفاع مقدس در پارک شهید 
صباغــان اهواز خبــر داد و اظهار داشــت: با 
ز و با همراهی  همت شــهردار کلانشــهر اهوا
ر منطقه یک و ســازمان آرامســتان  شــهردا
های شــهرداری، شــاهد آماده ســازی این 

مکان برای تدفین شــهید گمنام هستیم.
فــزود: با توجه بــه این که پارک شــهید  وی ا
ر  ز و در جوا صباغــان در مرکــز شــهر اهــوا
ره کل  دا میدان شــهدا و همچنین روبــروی ا
حفظ آثــار و نشــر ارزش های دفــاع مقدس 
ریم با تشــییع و  ر دارد قصــد دا اســتان قــرا
تدفین این شــهید گمنام، فضــای این پارک 

را بــه محفلی برای شــهروندان عزیــز تبدیل 
وقات شــان را در کنار  رند ا کنیم کــه قصد دا

نند. بگذرا شهدا  مرقد 
ســردار مرادحاجتی گفت: پیکر مطهر شــهید 
گمنام 18 ســاله روز یکشــنبه 8 آبان با حضور 
جامعه دانش آموزی اســتان و دیگر شهروندان 
اهوازی تشــییع و طی مراســمی پــس از اقامه 
نماز در حرم علــی بن مهزیار اهــوازی در این 

یادمان به خاک سپرده می شود.

گلستان خوزستان
مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان مطرح کرد؛

وم رعایت نکات ایمنی آغاز فصل سرما و لز
 در هنگام استفاده از وسایل گاز سوز

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس خوزستان :

یادمان پارک شهید صباغان اهواز 
میزبان شهید گمنام دانش آموز خواهد بود

استاندار قزوین: 

شهرک انرژی خورشیدی در استان راه اندازی می شود
بررسی میدانی مشکلات و چالش های سد 

کمندان 

معاون آب و آبفای وزارت نیرو و مدیرعامل شرکت  خرم آباد-طولابی 
مادر تخصصی منابع آب ایران از سد کمندان شهرستان ازنا بازدید نمود.

 محمد جوانبخت معــاون آب و آبفای وزارت نیرو و مدیرعامل شــرکت 
مدیریت منابع آب ایران  به همراه  رابعی غلامی رئیس حوضه آبریز کارون 
و رجایی رئیــس حوضه آبریز کرخه  باحضور حســن نژاد مدیرعامل آب 
منطقه ای لرستان ، گودرزی نماینده مردم شهرســتان ازنا و مقصودی 
نماینده مردم شهرســتان بروجرد در مجلس شــورای اسلامی و فاتحی 

فرماندار شهرستان ازنا از روند اجرایی سد کمندان بازدید کرد.
در این بازدید داریوش حســن نژاد مدیرعامل ، این شرکت با ارائه گزارش 
کاملی از روند اجرایی ســد کمندان افزود : هدف از ساخت سد کمندان 
تامین آب شرب شهرهای ازنا و الیگودرز و تامین آب حدود ۴200 هکتار 
از اراضی کشاورزی پایاب سد در شهرســتان ازناست.محمد جوانبخت 
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران در بازدیدی میدانی از نزدیک 

در جریان مشکلات و چالشهای سد کمندان قرار گرفتند .

بهره برداری واحد بخار نیروگاه سیکل ترکیبی هریس:
وگاه سیکل ترکیبی هریس  واحد بخار نیر

به بهره برداری رسید

تبریز-رحیم جباردخت رئیس جمهــور به طور همزمان و از طریق 
ارتباط تصویری، علاوه بــر افتتاح 2 واحد گازی نیــروگاه آریان زنجان، 
واحد های بخار 1۶0 مگاواتی نیروگاه های فردوسی، جهرم، ارومیه و 180 

مگاواتی هریس را به بهره برداری رساند.
دبیریان مدیرعامل شــرکت مولد نیروگاهی هریس با بیان اینکه با ورود 
بخش بخار نیروگاه سیکل ترکیبی هریس به شبکه برق سراسری کشور، 
180 مگاوات میزان تولید شبکه ی برق سراســری کشور، افزایش پیدا 
کرد، گفت: با ورود این بخش به چرخه ی تولید، راندمان نیروگاه به عددی 
بالاتر از ۵8 درصد افزایش پیدا کرد که در نوع خود بی نظیر اســت و این 

نیروگاه، رکورددار بالاترین راندمان نیروگاه های کشور است.
او افزود: این نیروگاه از معدود نیروگاه های دوســتدار محیط زیســت در 
کشور اســت و با صرفه جویی در مصرف منابع ملّی مثل آب که مصرفی 
در حدود 2 لیتر بر ثانیه دارد و مصرف ســوخت گاز که در حدود 20 متر 
مکعب بر ثانیه است، یکی از نیروگاه های بارز و شاخص در این زمینه است 

و در حال حاضر نیز، نامزد و حائز دریافت جایزه ملّی محیط زیست است.

سرپرست شیلات استان خبر داد؛
صید ۳ هزار تنی کیلکاماهیان در گیلان

رشت سرپرست شیلات گیلان، با بیان اینکه از ابتدای فصل صید تا پایان 
مهر، ۳01۴ تن کیلکا از دریای خزر صید شده است، افزود: ارزش این حجم از 

کیلکاماهیان صیده شده ۳۵ میلیارد و 100 میلیون تومان است.
کوروش خلیلی  با اشــاره به وضعیت صید کیلکاماهیان در دریای خزر، 

اظهار کرد: از اول تیر فصل صید کیلکاماهیان در گیلان آغاز می شود.
وی با بیان اینکه از ابتــدای فصل صید تا پایان مهــر، ۳01۴ تن کیلکا از 
دریای خزر صید شــده اســت، افزود: ارزش این حجم از کیلکاماهیان 
صیده شــده ۳۵ میلیارد و 100 میلیون تومان است. سرپرست اداره کل 
شــیلات گیلان با اشــاره به کاهش صید کیلکا در گیلان، تصریح کرد: 
کاهش 2۵ درصدی دریانوردی ناشــی از شرایط بد آب و هوایی و کولاک 
دریا از مهمترین دلایل این کاهش اســت.به گفته خلیلی، طی این مدت 
مذکور ۹۵ درصد از گونه های صید شده کیلکا معمولی و پنج درصد آن از 
نوع آنچوی و چشم درشت است.وی با بیان اینکه 21۴ صیاد با ۳0 فروند 
شناور در گیلان کیلکا صید می کنند، یادآور شد: صید ماهی کیلکا در شب 
انجام می شود و این ماهی با جثه بســیار کوچک سرشار از پروتئین، انواع 

ویتامین و کلسیم و اسید آمینه های ضروری بدن است.

تولید بیش از ۵ میلیارد کیلو وات ساعت انرژی 
وگاه نکا در نیر

تولید انرژی در نیــروگاه نکا از مرز ۵ میلیارد و 800  ساری-امیری فر
میلیون کیلو وات ساعت گذشت.حسینعلی تازیکی مدیر عامل شرکت 
مدیریت تولید برق نکا گفت: نیروگاه شهید سلیمی نکا از ابتدای امسال 
تا پایان مهر بیش از ۵ میلیارد و 8۳۹ میلیون و ۴۷2 هزار کیلووات ساعت 
انرژی تولید کرد.او افزود: نیروگاه شهید ســلیمی نکا در مهرماه امسال 
بیش از 8۴8 میلیون و ۴۶۵ هزار کیلووات ســاعت انرژی تولید کرد که از 
این میزان تولید بالغ بر 800 میلیون و 1۳0 هزارکیلووات ســاعت انرژی 
خالص به شبکه سراسری برق کشور تزریق شد.تازیکی گفت:در این ماه 
بالغ بر ۷1 درصد انرژی تولید شــده در واحد های بخار و حدود 2۹ درصد 
در واحد های بلوک ســیکل ترکیبی بدســت آمد طوری که در هفت ماه 
ابتدای امســال بیش از ۶0 درصد انرژی تعهدی ســالانه نیروگاه، طبق 
برنامه محقق شد.نیروگاه شهید ســلیمی نکا با ۴ واحد بخار به ظرفیت 
هرکدام ۴۴0 مگاوات، 2 واحد گازی به ظرفیت هر یک 1۳۷.۶ مگاوات و 
یک واحد بخار سیکل ترکیبی با ظرفیت 1۶0 مگاوات با تامین بیش از ۴ درصد 

برق کشور نقش موثری در پایداری شبکه سراسری برق کشور دارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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یک تغییر در قرارداد تسهیلات بانکی
 بدهی بانکی خود را ندهید، از حساب، اموال 

و اسنادتان نزد بانک برداشت می شود
بانک مرکــزی در بخشــنامه ای بــه بانک ها ابــلاغ کرده اســت که 
قراردادهای تســهیلات بانکی به صورتی تنظیم شــود کــه به بانک ها 
این اختیار داده شــود تا در صورت سررســید و عدم پرداخت مطالبات 
مستقیم بانک از مشــتری، بدهی از حساب های انفرادی، اموال و اسناد 

او و ضامنش نزد بانک برداشت شود.
بررسی ها نشــان می دهد که بانک مرکزی به تازگی در بخشنامه ای به 
بانک ها اعلام کرده اســت: از این پس، قراردادهای اعطای تســهیلات 
بانکی را به گونه ای منعقد کنند که مشــتری )حســب مورد مستاجر، 
جاعل، فروشــنده، عامل و ...( و ضامن و یا ضامنین با شرط ضمن عقد 
به طور غیرقابل رجوع به موسســه اعتباری اختیــار دهند که هرگونه 
مطالبات مستقیم خود را پس از سررســید و در صورت عدم پرداخت، 
از موجودی قابل برداشت هر یک از حســاب های انفرادی مشتری و یا 
ضامنین )ریالی و ارزی(، اموال و اســناد آنان نزد موسسه اعتباری راسا 
و بدون  نیاز به حکم قضایی یا اجرایی برداشــت کرده و به حساب بدهی 

مشتری منظور کنند.  
در ادامه این بخشنامه آمده شده است: مشــتری، ضامن و ضامنین در 
صورت اقدام موسسه اعتباری به شــرح یاد شده حق هرگونه اعتراض و 

طرح دعوی را از خود سلب می کنند.  
گفتنی است که این تغییر در قراردادهای تســهیلات بانکی به دادنامه 
قطعی دیــوان عدالت اداری دربــاره مفاد آیین نامه وصــول مطالبات 

غیرجاری موسسات اعتباری )ریالی و ارزی( برمی گردد. 

 اعلام ساعت کار شعب بانک توسعه تعاون 
در استان تهران 

ســاعت فعالیت شــعب بانک توســعه تعاون در اســتان تهران از روز 
شــنبه ۷ آبان ماه سال جاری اعلام شــد. با پیشــنهاد بانک مرکزی و 
تصویب شورای هماهنگی ترافیک اســتان تهران، ساعت شروع به کار 
خدمات رسانی بانک ها در این استان، ســاعت هفت و ۳۰ دقیقه صبح 
تعیین شد.بر این اساس، ســاعت کار کلیه شعب اســتان تهران بانک 
توسعه تعاون در روزهای شنبه تا چهارشــنبه از ۷:۳۰صبح تا ۱۳:۳۰ 
بعد از ظهر و ســاعت کار کارکنان از ۷ صبح تــا ۱۴:۳۰ بعد از ظهر می 
باشد.ارایه خدمت به مشتریان در روزهای پنچ شنبه نیز از ساعت ۷:۳۰ 
آغاز و تا ســاعت ۱۲:۳۰ ادامه خواهد داشت و ساعت کار کارکنان بانک 

توسعه تعاون از ۷ صبح تا ۱۳:۳۰ بعد از ظهر می باشد.

پرداخت ۷ هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک 
توسعه تعاون به بخش های اقتصادی مازندران 

سرپرســت بانک توســعه تعاون از پرداخت بیش از هفت هزار میلیارد 
ریال تســهیلات به بخش های مختلــف اقتصادی مازندران در ســال 
جاری خبر داد. سرپرســت بانک توســعه تعاون در ســفر دو روزه به 
مازندران از شــرکت دامپروری گودوشــا بهنمیر بابلســر، شــرکت 
تعاونی پرورش ماهیــان خاویاری قره برون و پایانــه صادراتی روماک 
)تامین کننده محصولات کشــاورزی( در جویبــار بازدید کرد.محمد 
شیخ حسینی سرپرســت بانک توســعه تعاون در بازدید از طرح های 
تعاونی محور اســتان گفت: فعالین اقتصادی و تعاونی های بخش های 
مختلف اقتصادی استان اعم از صنعت، معدن، کشاورزی و محصولات 
صنایع تبدیلی امســال بیش از هفت هــزار میلیارد ریال تســهیلات 
دریافت کرده انــد.او به اجرای طرح گاوداری ۲هزار رأســی دامپروری 
گودوشا بهنمیر بابلسر اشــاره کرد و افزود: این شــرکت دامپروری از 
محل تسهیلات این بانک توانســت با یک اشــتغال زایی بسیار خوب 
یک زنجیره تولید کامل در بخش صنایع تبدیلی، بســته بندی، تولید و 

همچنین تأمین مواد اولیه مورد نیاز ایجاد کند.
شیخ حســینی با اشــاره به اینکه طرح تعاونی تولید ماهیان خاویاری 
قره برون جویبار بزرگترین طرح خاورمیانه اســت گفت: این طرح جزء 
طرح های بســیار منحصر به فردی از تامین مواد اولیه و غذای ماهیان 
خاویاری تا تولید بچه ماهی و نهایتاً پرورش ماهیان مولد و تولید خاویار 

است.
سرپرست بانک توســعه تعاون به بازدید از طرح بسته بندی و سردخانه 
بالای صفر و زیر صفر روماک نیز اشــاره کرد و افــزود: این مرکز دارای 
وضعیت رقابتی نســبی و منطقه ای اســت که تولیــدات و محصولات 
کشــاورزی و باغــی منطقــه را در این ســردخانه و در ایــن کارخانه 
بســته بندی و به کشــور های منطقه و حتی اروپا صــادر می کند.او با 
اشاره به اینکه بانک توســعه تعاون بعنوان بانک تخصصی و توسعه ای 
حامی تعاونی ها بخصــوص تعاونی های دانش بنیــان تاکید کرد: یکی 
از اولویت های ایــن بانک حمایت جــدی از اینگونه تعاونی  هاســت.
سرپرســت بانک توســعه تعاون ادامه داد: تفاهم نامــه ای با صندوق 
نوآوری و شــکوفایی منعقد شــد که از این محل در حــال حاضر بانک 
توسعه تعاون به ۵۰ تعاونی ۷۲۸ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده 
است.شیخ حسینی به انعقاد تفاهم نامه همکاری با صندوق ملی محیط 
زیست اشــاره کرد و گفت: در این تفاهم بر حمایت از طرح های دانش 

بنیان در حوزه محیط زیست تاکید شده است.
او تاکید کرد: بانک توســعه تعاون هفت هزار میلیــارد ریال با همکاری 
ســازمان محیط زیســت کشــور به متقاضیــان پرداخــت می کند.

شیخ حســینی گفت: بانک توســعه تعاون امســال ۲۱۰ هزار میلیارد 
ریال تســهیلات به بخش های مختلــف اقتصادی به ویــژه تعاونی ها 
پرداخت کرده است.گفتنی است در این بازدیدها سعید معادی معاون 
مدیرعامل در امور بازاریابی و اســتان ها و رئوف احمدی مدیر شــعب 

استان مازندران نیز حضور داشتند.

 ساعت کاری جدید بانک تجارت در استان
 تهران اعلام شد

ســاعت کاری جدید شــعب و واحدهای ارزی بانک تجارت در استان 
تهران اعلام شد. بر اســاس دستورالعمل شــورای هماهنگی بانک ها، 
شــعب و واحدهای ارزی بانک تجارت در استان تهران روزهای شنبه تا 
چهارشنبه از ساعت ۷:۳۰ لغایت ۱۳:۳۰ و پنج شنبه ها از ساعت ۷:۳۰ 

لغایت ۱۲:۳۰ آماده ارائه خدمات به مشتریان هستند.

 بانک ایران زمین قهرمان مسابقات فوتسال
 جام بتیس شد

 مسابقات فوتسال جام بتیس هر ســاله با همت موسسه ورزشی بتیس 
و به میزبانی دانشــگاه شــهید بهشــتی با حضور نهادها، شــرکت ها، 
موسسات دولتی و خصوصی برگزار می شــود. به گزارش  صدای پول از 
روابط عمومی؛ در این دوره از مسابقات ۱۶ تیم در ۴ گروه به مصاف هم 
رفتند که بانک ایران زمین در مرحلــه گروهی پس از رقابت با تیم های 
بانک کارآفرین، شرکت شفاب و شــرکت تکران مبرد به عنوان تیم دوم 
به مرحله بعد صعود کــرد و در مرحله نیمه نهایی پس از شکســت تیم 

بیمارستان تریتا به مصاف تیم دانشگاه شهید بهشتی در فینال رفت.
 بانک ایران زمین در رقابت فینال توانســت با نتیجه ۴ – ۰ تیم دانشگاه 
شهید بهشتی میزبان مسابقات را شکست دهد و با اقتدار جام قهرمانی 

مسابقات را از آن خود کند.

رقابتی ناسالم در بانک ها
بانک های خصوصی با انحراف در پرداخت 

تسهیلات به اقتصاد ضربه می زنند
 کارشــناس اقتصادی گفت: بانک های خصوصی با اعطای تسهیلات به 
بخش خدمات و بازرگانی به تولید ضربه می زنند، این در حالی است که 
بخش های واقعی اقتصاد همچون کشاورزی، مسکن و صنعت با کمبود 

نقدینگی مواجه هستند.
»ســید احســان خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی چندی پیش 
در نشست شــورای اداری اســتان کرمان از بانک ها به ویژه بانک های 

خصوصی گله مند بود و گفت که برخی بانک ها مانع توسعه هستند.
»سعید قاضی پور« کارشــناس اقتصادی در این باره به ایرنا گفت: یکی 
از مشکلات بانک های خصوصی رقابت معیوب در جذب سپرده است و 
این موضوع منجر به رقابت بین بانک ها در پرداخت نرخ بهره شده است.

وی افزود: بانک های دولتی نیز چون بانک های خصوصی رقابت کاذب 
انجام می دهند، مجبور هســتند برای جذب سپرده مشتری سودهای 

بالا دهند و این تاثیر بدی بر اقتصاد کلان کشور دارد.

 70درصد تسهیلات بانک های خصوصی به بخش خدمات
 و بازرگانی است

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: شکل رقابت در پرداخت نرخ بهره 
در تسهیلات دهی بانک های خصوصی است. وقتی وضعیت بانک های 
خصوصی را در کمیت و کیفیت اعطای تســهیلات بررســی می کنیم 
۷۰درصد تســهیلات آنها به بخش خدمات و بازرگانی اختصاص داده 
شده است و این موضوع انگیزه تولید را ســرکوب می کند و بخش های 
واقعی اقتصاد مثل کشــاورزی، مســکن و صنعت با کمبود تسهیلات 

مواجه می شوند. 
وی با بیان اینکه مشکل همیشگی بخش تولید کمبود نقدینگی است، 
بیان کرد: یکی از مسائل در رفتار بانک های خصوصی این است که آنها 
با توجه به کمیــت و کیفیتی که در پرداخت وام دارنــد، انگیزه تولید را 
از بین بردند؛ در حالی که بانک ها مدعی هســتند عمده تسهیلاتی که 

بخش های بازرگانی و خدمات داده می شود سودده هستند.

 رقابت ناسالم بانک ها برای جذب سپرده
قاضی پور ادامــه داد: واقعیت این اســت که فارغ از اینکه تســهیلات 
اعطایی به بخش های خدمــات و بازرگانی از ســوی بانک ها به بخش 
خدمات و بازرگانی داده می شــود یا خیر، یا به بخش های زیرمجموعه 
خود می دهند یا نه، این شــرکت ها با این تســهیلات وارد سفته بازی و 
کسب سود از بازارهای موازی تولید مثل ســکه، دلار و سهام می شوند 
و با وجود ادعای ســودده بودن، پرداخت وام به خدمات بازرگانی بخش 
عمده تسهیلات غیرجاری بانک ها مربوط به شــرکت های خدماتی و 

بازرگانی است. 
این کارشــناس اقتصــادی تاکید کرد: در شــرایطی کــه بازپرداخت 
تسهیلات اعطایی از ســوی مشــتریان بانک ها انجام نشود، بانک های 
خصوصی برای اینکه تسهیلات جدید بدهند، مجبور هستند برای اخذ 

سپرده با هم رقابت کنند و این امر موجب افزایش نرخ بهره می شود.
وی توضیح داد: حتی در شــرایطی که بخواهیم با محدودیت ترازنامه 
نحوه تســهیلات دهی بانک های خصوصی به شرکت هایی که تعهدی 
برای بازپرداخت وام های دریافتی ندارنــد، را کنترل کنیم، موجودیت 
آنها در این اســت که ســاختارها را به هم بریزند؛ زیرا اگر بخواهند در 
قالب قیودی که وزارت اقتصاد برای رشــد ترازنامه اعــلام کرده رفتار 
کنند، عملًا در بازار رقابتی ناســالم که بانک هــای خصوصی به وجود 
آمده می توانند سپرده بگیرند و وقتی نتوانند سپرده بگیرند نمی توانند 
تســهیلات بدهند و به تبع آن زیان انباشــته آنها روز بــه روز افزایش 

می یابد و مشتری خود را از دست می دهند. 

قاضی پور بیان کرد: یکی از راه حل هایی که پیشنهاد می دهم این است 
که بانک هایی که زیان انباشــته بالا و کفایت ســرمایه کافی ندارند، در 
مرحله اول در بانک هایی که صورت های مالی بهتری دارند ادغام شوند؛ 
چراکه مــا تجربه موفقی در ادغــام بانک های نظامی در بانک ســپه را 

داشتیم.
این کارشناس اقتصادی گفت: هم اکنون می توانیم با الگوی که آزمایش 
خود را با سربلندی پشت ســر گذاشت، بانک هایی که صورت های مالی 
نامناسب دارند را در هم ادغام کرد تا شاهد چنین رقابت ناسالم نباشیم.

وی تاکیــد کرد: بــا توصیه و خواهــش نمی توانیم مســاله بانک های 
خصوصی را برطرف کنیم و بســیاری از بانک ها، مــردم را به گروگان 
گرفتند. بانک مرکزی و وزارت اقتصــاد باید برخوردی با این بانک هایی 
که رفتار نامناسب دارند، داشته باشند و نباید به آنها باج بدهد. چنانچه 
بانکی شاخص ها را رعایت نکرد باید نرخ ذخیره قانونی را افزایش دهند 
و باید تذکر داده شود؛ البته با توصیه و خواهش این وضعیت راه به جایی 

نمی برد.

حجم نقدینگی از ۵۵00 هزار میلیارد تومان گذشت
در ۶ ماهه امسال چقدر پول چاپ شد؟

بررسی روند حجم نقدینگی از ابتدای ســال جاری تا پایان شهریور ماه 
حاکی از آن است که در این مدت حدود ۷۷۱ هزار و ۶۴۰ میلیارد تومان 
به حجم این متغیر افزوده شــده به عبارت دیگــر، تقریبا ۳۳.۶ درصد 

بیشتر از سال گذشته پول چاپ شده است.
 بر اســاس آخرین آمار بانک مرکزی حجم نقدینگی در پایان شهریور 
ماه به ۵۵۹۴ هزار و ۹۳۰ میلیارد تومان رسیده است.این در حالی است 
که این رقم در مدت مشابه سال قبل، ۴۰۶۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان 
بوده است.در این بین، بررسی روند حجم نقدینگی از ابتدای سال جاری 
تا پایان شهریور ماه حاکی از آن است که در این مدت حدود ۷۷۱ هزار و 

۶۴۰ میلیارد تومان به حجم این متغیر افزوده شده است.
در شش ماهه ســال گذشــته، حجم نقدینگی از ۳۴۹۰ هزار میلیارد 
تومان در فروردین ماه به ۴۰۶۷.۶ هزار میلیارد تومان در شــهریور ماه 
رســیده و در این مدت حدود ۵۷۷ هزار میلیارد تومان حجم نقدینگی 

زیاد شده است.
بنابراین، می توان گفت که در شــش ماه ســال جاری نسبت به مدت 

مشابه سال قبل تقریبا ۳۳.۶ درصد بیشتر پول چاپ شده است.
این در حالی اســت که بانک مرکزی در جدیدترین گزارش خود اعلام 
کرده که نرخ رشــد نقدینگی )دوازده ماهــه( از ۴۰.۵ درصد در پایان 
شهریور پارســال به ۳۵ درصد در پایان شــهریور ۱۴۰۱ کاهش یافته 
و رشــد پایه پولی در دوازده ماهه منتهی به شــهریور ماه سال ۱۴۰۱ 
هم ۳۳.۱ درصد بوده است.البته، نرخ رشــد پایه پولی در پایان شهریور 
۱۴۰۰ رقم ۳۹.۵ درصد را ثبت کرده بود.از ســوی دیگر، بانک مرکزی 
معقتد است که رشد نقدینگی و پایه پولی کماکان در سطوح بالایی قرار 
دارند و لازم است با سرعت و شدت بیشتری تا رسیدن به سطح مطلوب 

و هدف گذاری شده خود طی روندی مستمر و پایدار کاهش یابند.
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بانک مرکزی اعلام کرد

خ رشد ۱۲ ماهه نقدینگی   کاهش نر
و پایه پولی

خریدار  بانک مرکــزی اعلام کرد: نرخ رشــد 
نقدینگی )دوازده ماهــه( از ۴۰.۵ درصد در پایان 
شهریور پارســال به ۳۵ درصد در پایان شهریور 
۱۴۰۱ کاهش یافته و رشــد پایه پولی در دوازده 
ماهه منتهی به شهریور ماه سال ۱۴۰۱ هم ۳۳.۱ 
درصد بوده است. این در حالی است که نرخ رشد 
پایه پولی در پایــان شــهریور ۱۴۰۰ رقم ۳۹.۵ 

درصد را ثبت کرده بود.
بانک مرکزی اعلام کرد: اقدامات انجام شــده در 
زمینه کنترل رشــد نقدینگی مشتمل بر کنترل 
رشــد پایه پولی و خلق پول بانکی، پرهیز از پولی 
سازی کســری بودجه از طریق هماهنگی میان 
بانک مرکزی و ارکان اقتصــادی دولت، پیگیری 
برنامه اصلاح نظام بانکــی و کنترل بدهی بانک ها 
به بانــک مرکــزی، ثبات بخشــی به بــازار ارز، 
مدیریت انتظــارات تورمی، نظــارت بر تغییرات 
قیمت کالاها و خدمات و تامین مناسب کالاهای 
اساســی و مواد اولیه و واسطه ای لازم برای بخش 
تولید، در کاهش نرخ تورم و استمرار آن در آینده 

نقش موثری دارند.
در خصوص ادعای برخی رسانه ها درباره تحولات 
تورمی و نقدینگی در یکســال اخیــر، باید توجه 
داشــت که نرخ تورم در زمان آغاز بــه کار دولت 
سیزدهم بر اساس گزارش مرکز آمار ایران به رقم 
۴۵.۸ درصد در شهریور ماه ۱۴۰۰ رسید، لیکن به 
دنبال سیاســت های به کارگرفته شده و اقدامات 
اجرایی در زمینه مدیریــت موثرتر روند تحولات 
کل های پولی، ثبات بخشی به بازار ارز، نظارت بر 
قیمت کالاها و خدمات و تامین مناسب کالاهای 
اساســی، نرخ تورم از آن مقطع زمانی به بعد روند 
نزولی به خود گرفــت و به رقــم ۳۸.۷ درصد در 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ رسید که موید 

کاهش ۷.۱ واحد درصدی نرخ تورم می باشد.  
هم چنین نرخ تورم نقطه به نقطه )تورم نسبت به 
ماه مشابه ســال قبل( با ۸.۱ واحد درصد کاهش 
از ۴۳.۷ درصد در شهریور ســال ۱۴۰۰ به ۳۵.۶ 
درصد در فروردین ماه سال ۱۴۰۱ رسید. هرچند 
متاثر از اجــرای تکلیف قانونی صــورت گرفته از 
سوی مجلس شورای اســلامی، مبنی بر اجرای 
طرح مردمی ســازی یارانه هــا و حذف تخصیص 
ارز ترجیحی و آثار تورمــی آن، روند حرکتی نرخ 
تورم نقطه به نقطــه در چهار ماه ابتدایی ســال 
۱۴۰۱ با روند افزایشی مواجه شد و این افزایش تا 
تیرماه ادامه یافت، با این حال همانگونه که انتظار 
می رفت پس از گذشت ماه های اولیه اجرای طرح 
و فروکش نمودن آثار تورمــی آن، تورم نقطه به 
نقطه در مرداد ماه و شــهریور ماه ســال جاری با 

کاهش همراه شده است.  
روند تــورم ماهانه نیز تقریباً مشــابه همین روند 
ذکر شــده برای تورم دوازده ماهه و نقطه به نقطه 
بوده به طوری کــه از ۳.۹ درصد در شــهریور ماه 
ســال ۱۴۰۰ به ۱.۳ درصد در اســفند ماه سال 
۱۴۰۰ رســید، در ماه های فروردین و اردیبهشت 
نیز با افزایش اندکی همراه بــود اما در خرداد ماه 
متاثر از اجرای طرح مردمی ســازی یارانه ها تورم 
ماهانه ۱۲.۵ درصدی را تجربه کرد و در ادامه طی 
ماه های تیر و مرداد با کاهش قابــل توجه همراه 

بوده است.  
لــذا همان طور کــه اعــداد و ارقام گویا اســت 
برنامه های کنترل تورم از ســوی دولت سیزدهم 
با شناســایی و کنترل عوامل تورم  ساز، با جدیت 
پیگیــری می شــود؛ هر چنــد اجــرای تکلیف 
قانونی صــورت گرفته در خصــوص اجرای طرح 
مردمی ســازی یارانه ها با توجه بــه اینکه اصلاح 
اساسی در قیمت کالاهای اساسی را در پی داشت 
با افزایش تورم همراه بود، لیکــن در حال حاضر 
تبعات تورمی اجرای طرح تخلیه شــده و مطابق 
انتظار رونــد قیمت ها بــه حالــت طبیعی خود 

بازگشته است.  
لذا نمی توان با کتمان اقدامات دولت، تحولات در 
این مدت زمان یکساله را نادیده گرفت. کما اینکه 
باید توجه داشــت دولت نســبت به این تحولات 
بی تفاوت نبــوده و با تخصیص یارانه معیشــتی، 
جبران دهک های مختلف درآمــدی را با جدیت 
پیگیری نموده کــه این یارانه جبرانی توانســت 
به میــزان قابل توجهــی قدرت خرید از دســت 
رفته ناشــی از این اصلاح قیمتی را بــه خانوارها 

بازگرداند.
بــر ایــن اســاس و تاکید بــر هماهنگــی بین 
سیاســت های پولی و مالی و وجود اســتراتژی 
مشــخص، دولت ســیزدهم از آغاز فعالیت خود، 
کنترل تورم را به عنوان یکی از اولویت های جدی 
خود مطرح و مورد پیگیری قرار داده است. در این 
زمینه مجموعه ای از سیاســت هــا و اقدامات در 
حوزه های مختلف برای شناسایی و کنترل عوامل 
موثر بر تورم تدوین و مورد پیگیــری و اقدام قرار 
گرفته که کنترل رشــد نقدینگی تنها یکی از این 

اقدامات می باشد.  
ســایر اقدامات لازم نیــز در حوزه هایــی مانند 
برقراری تــوازن بودجه دولت و کاهش کســری 
بودجه با مدیریت همزمــان هزینه ها و درآمدها، 
اصلاح نظام بانکــی و کاهش ناتــرازی بانک ها، 
مدیریت انتظارات تورمــی و تقویت بخش تولید 
و عرضه کالاها و خدمات در کشــور مورد توجه و 

اهتمام دولت قرار داشته است.  
در نتیجه اقدامات صورت گرفته، رشــد نقدینگی 
و پایه پولی و نــرخ تورم طی یک ســال اخیر )از 
شــهریور ۱۴۰۰ تاکنون( کاهش معنی داری را 
تجربه کرده اند؛ هر چند کماکان در سطوح بالایی 
قرار دارند و لازم است با سرعت و شدت بیشتری 
تا رسیدن به ســطح مطلوب و هدف گذاری شده 

خود طی روندی مستمر و پایدار کاهش یابند.  
نرخ رشــد نقدینگــی )دوازده ماهــه( از ۴۰.۵ 
درصد در پایان شــهریور ۱۴۰۰ بــا طی روندی 
نسبتاً کاهشــی، در شــهریورماه ۱۴۰۱ معادل 
۳۷.۵ درصد بوده اســت. لازم به توضیح اســت 
که در حدود ۲.۵ واحد درصد از رشــد نقدینگی 
در دوازده ماهــه منتهی بــه پایان شــهریورماه 
ســال ۱۴۰۱ مربوط به اضافه شــدن اطلاعات 
خلاصه دفترکل دارایی ها و بدهی های بانک مهر 
اقتصاد به اطلاعات خلاصه دفتــرکل دارایی ها و 
بدهی های بانک سپه )به واسطه ادغام بانک های 
متعلق به نیروهای مســلح در بانک سپه( بوده و 
فاقد آثار پولی اســت. به عبــارت دیگر در صورت 

تعدیل اثرات پوشــش آماری مذکور، نرخ رشــد 
نقدینگــی )دوازده ماهه( در پایان شــهریورماه 
سال۱۴۰۱ نســبت به پایان شــهریورماه سال 
۱۴۰۰ معادل ۳۵.۰ درصد خواهد بود.  رشد پایه 
پولی در دوازده ماهه منتهی به شــهریورماه سال 
۱۴۰۱ هم ۳۳.۱ درصد بوده اســت. این درحالی 
اســت که نرخ رشــد پایه پولی در پایان شهریور 

۱۴۰۰ رقم ۳۹.۵ درصد را ثبت کرده بود.
لازم به ذکر اســت اقدامات انجام شده در زمینه 
کنترل رشــد نقدینگی مشــتمل بر کنترل رشد 
پایه پولــی و خلق پــول بانکی، پرهیــز از پولی 
سازی کســری بودجه از طریق هماهنگی میان 
بانک مرکزی و ارکان اقتصــادی دولت، پیگیری 
برنامه اصلاح نظام بانکی و کنترل بدهی بانکها به 
بانک مرکزی، ثبات بخشــی به بازار ارز، مدیریت 
انتظارات تورمی، نظارت بر تغییرات قیمت کالاها 
و خدمات و تامین مناسب کالاهای اساسی و مواد 
اولیه و واسطه ای لازم برای بخش تولید در کاهش 
نرخ تورم و اســتمرار آن در آینــده نقش موثری 

دارند.
همچنین دولت سیزدهم خود را متعهد و ملزم به 
رعایت انضباط مالی و مدیریت هزینه ها و کســب 
درآمدهای پایدار نموده اســت. این تعهد و التزام 
عملی در عمکرد شــش ماهه تحولات وضع مالی 
دولت به خوبی نمایان می باشــد، به طوری که در 
شش ماهه اول ســال جاری درآمدهای عمومی 
دولت از رشــد ۵۹.۲ درصدی برخوردار بود. این 
در حالی است که  هزینه های جاری دولت تنها با 

رشد ۳۰.۷ درصدی مواجه بوده است.  
در نتیجــه این اقدامات، کاهــش ۱۹.۶ درصدی 
کســری تراز عملیاتی و ۱۰۱.۷ درصدی کسری 
تراز عملیاتی و سرمایه ای )کسری بودجه دولت( 
باعث شــده که در این مقطع زمانی )شهریورماه 
ســال ۱۴۰۱( اســتفاده از تنخواه گردان بانک 
مرکزی که واجد آثار پولی ناشی از عملیات مالی 
دولت اســت، با کاهش قابل توجه ۹۱.۶ درصدی 
نسبت به شهریورماه ســال ۱۴۰۰ همراه شود که 
این نشان از اهتمام دولت در جهت انضباط بخشی 
به سیاســت های مالی دولــت و هماهنگی آن با 
سیاســت های پولی بانــک مرکزی در یکســال 

گذشته بوده است.  
در مجموع، دولت خود را متعهــد به کنترل تورم 
و کاهش آن به ســطوح پایین، پایدار و پیش بینی 
پذیر در میان مــدت می داند و دســتیابی به این 
هدف را با اولویت و اهتمــام بالایی در کنار اهداف 
دیگری مانند حمایت از رشد اقتصادی و اشتغال 
دنبال می کند. البته، تحقق این هدف مســتلزم 
همــکاری و هماهنگــی مطلوبی میــان ارکان 
مختلف تصمیم گیری، سیاست گذاری و اجرای 
آنهــا در مجموعه دولت و ســایر ارکان حاکمیت 
اســت که این موضوع توسط ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت و ســایر ارکان ذیربط دنبال می 
گردد. امید می رود که رســانه هــای محترم نیز 
با انتشــار اخبار، اطلاعات و تحلیل های درست، 
معتبر و شــفاف، مجموعه دولــت و حاکمیت را 
بویژه در زمینه مدیریت انتظارات تورمی و تحقق 

هدف کنترل تورم در کشور یاری رسانند.

گردشگری

پرداخت ســود ماهانه، معافیت 
مالیاتــی اشــخاص حقیقــی و 
حقوقی، امکان ابطــال آنلاین و 
خروج از ســرمایه )دریافت اصل 
و فرع ســرمایه در هــر زمان( و 
همچنین امکان ســرمایه گذاری 
بــا حداقل یــک واحد ســرمایه 
از جملــه مزیت هــای صندوق 
سرمایه گذاری بانک گردشگری 

است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی 

گردشــگری،  بانــک 
تداوم پرداخت ســود 
یکســان طی سه سال 
گذشــته، یکی دیگر از 
ویژگی هــای صندوق 
ســرمایه گذاری بانک 
گردشــگری است که 

به طور میانگین نــرخ ۲۰ تا ۲۱ 
درصد ســود دوره ای را پرداخت 
کرده اســت و ســرمایه گذاران 
می توانند بــرای آن برنامه ریزی 

ق  و صنــد . کنند
ســرمایه گذاری بانک 
سال  در  گردشــگری 
بالاتریــن   ۱۳۹۹
رشــد خالــص ارزش 
دارایــی )۴۸۰ درصد( 
را در نظــام بانکــی و 
غیربانکی داشــته است.صندوق 
سرمایه گذاری بانک گردشگری 
در  مطلــوب  بازدهــی  دارای 
بیــن صندوق هــای ســرمایه 

گذاری کشــور را داشــته و لذا 
ســرمایه گذاران می توانند از این 
طریــق ســرمایه های خــود را 

افزایش دهند.
هر فــرد می توانــد بــا حداقل 
ســرمایه در ســبدی از دارایی 
های متنــوع ســرمایه گذاری 
کند و به ایــن ترتیب در صندوق 
سرمایه گذاری بانک گردشگری 
سهیم شود. هیچ محدودیتی در 

سرمایه گذاری وجود ندارد. 
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